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Pred zaključkom 
redakcije_______

Na skupščini regijskega od
bora sindikata delavcev ko
vinske in elektroindustrije 
v Kopru so med drugim 
obravnavali tudi način evi
dentiranja možnih kandida
tov za mesta in funkcije v RO. 
Obrazložitve kandidacijskega 
postopka, ki ga je ob tej pri
ložnosti razložil sekretar RO 
Vlado Bizovičar, niso sprejeli. 
Nasprotno: podprli so zahtevo 
po razčiščevanju tega po
stopka (objavljamo ga na 5. 
strani) na prvi seji RO, sicer se 
bodo spet sestali in sami odlo
čali o odnosih z republiškim 
odborom.

Glasilo Zveze sindikatov Slovenije
V. d. glavnega urednika Franček Kavčič 
V. d. odgovornega urednika Marjan Horvat

Ljubljana, 9. februarja 1990 
številka 5, letnik 49, cena 5,50 dinarja

Še prejšnji teden smo vsak večer, preden smo šli spat, 
preštevali mrtve in ranjene, gledali po televiziji posnetke 
tankov in streljanja in solzilnih bomb. Spraševali smo se, kdo 
so »teroristi«, ali so to brezpravni albanski mladinci, ki ne 
morejo niti v šolo ne v službo; so to tisti, ki hujskaško 
pretiravajo, ščuvajo in zaničujejo vse, kar je morda drugim 
življenjsko pomembno; ali pa so to tisti, ki iz oklepnikov brez 
razloga z letalskim strelivom kosijo množice mimoidočih. In 
hčerka me je vprašala, ali je Kosovo daleč, ali je hudo in ali 
lahko pridejo tudi do nas.

In danes, kamor koli pogledaš, kar koli prebereš, kamor 
koli greš, povsod vznesene kulturne prireditve, proslave, 
besede, dogodki. Pa imamo ob vsem, kar smo opisali in kar še 
zdaleč ni minilo, sploh še pravico govoriti o kulturi? Imamo, 
prav zato jo imamo še posebej!

V tej številki 
objavljamo:
Ali delavec res vse 
prenese, kot papir
Osnutek zakona 
o delovnih razmerjih 
ni dober

Ne smejo vas kar metati na cesto

Tudi slovenski 
pariament 
za moratorii

Slovenski sindikati so na zasedanju skupščine SRS, 
7. februarja 1990, uspeli uveljaviti moratorij za določa
nje in odpuščanje presežnih delavcev, ki bo veljal toliko 
časa, dokler ne bodo izpolnjeni tile zakonski in drugi 
pogoji:

1. sprejet zakon o delovnih razmerjih,
2. sprejete kolektivne pogodbe;
3. sprejet zakon o spremembah in dopolnitvah za

kona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju;
4. dokler ne bo zakonske podlage za ustanovitev 

razvojno-zaposlovalnih skladov in s tem trajnih in stabil
nih virov sredstev za zagotavljanje socialne in materi
alne varnosti presežnih delavcev.

Slovenski sindikati so to predlagali zato, ker se širi 
nezakonita praksa v SR Sloveniji na osnovi 21. člena 
zakona o temeljnih pravicah iz delovnega razmerja, ne 
da bi poslovodni in drugi delavci pri tem upoštevali 
celovitost zakona, ker dosedanje zakonske rešitve ne 
omogočajo ustreznega varstva pravic presežnih delav
cev in ker v Sloveniji še zmeraj nimamo celovite de- 
lovno-pravne zakonodaje. Njihova želja je, da z morato
rijem v tej republiki dosežemo vsaj minimum potrebnih 
pogojev za reševanje problematike presežnih delavcev 
in da se jim zagotovi učinkovita družbena pomoč pri 
usposobitvi za produktivno prezaposlitev oziroma za 
zagotovitev njihove socialne varnosti.

stran 3
Sindikati zavračamo 
takšen zakon 
o plačah stran ‘

0 volčji naravi stran 6

Iskra: Ali bodo krivci odnesli celo glavo stran 11
Ob Dravi zdaj geto brezposelnih stran 12
Kdo bo vodil sindikat v Mariboru stran 13
Tožba delavke Lileta stran 16

IM
im % bvomantf iflnutijejef

*

M SV

ftf Mjfii jurnltk
ddcrmnja v jicij&lj 

tie> mtfrc. omejcvatv mliče „

Uspeh socialistične izgradnje: V Marlesu so ustavili 
stroje! Nerazumna odločitev tistih, ki so že vseskozi kro
jili usodo delavcem Maribora in doslej še niso za nič 
odgovarjali in nič plačali! S^a; Sašo Bernardl

Zame gre...
Dvanajsti kongres Zveze sindikatov Slovenije bo v petek, 6., 

in v soboto, 7. aprila 1990, v Cankarjevem domu v Ljubljani pod 
geslom: Zame gre, za moje znanje, delo in pravičnost. Tako je 
sklenil RS ZSS, ki je na svoji torkovi seji obravnaval tudi 
posledice srbske gospodarske blokade Slovenije.

Dan prej je predsedstvo RS ZSS obravnavalo zakone s po
dročja delovno-pravne zakonodaje in oblikovalo pripombe in 
stališča sindikatov do zakona o delovnih razmerjih, zakona 
o invalidskem zavarovanju ter zakona o zaposlovanju in zavaro
vanju za čas brezposelnosti, lotilo pa se je tudi predloga zakona 
o spremembah zakona o prisilni poravnavi, stečaju in likvida
ciji.

■
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Slovenci učimo Srbe, kaj s Kosovom, sebe pa 
ne vidimo

Vijuganje izvršnega 
sveta in cestarjev
Nedavni pogovor s cestarji, ki so ga izsilili Celjani, je strgal 
obliž z dvajset in več let starih ran prebivalstva severo
vzhodne Slovenije. Andrej Levičnih, direktor republiške 
uprave za ceste, si poskuša oprati roke.

Medtem ko je Janez Zemljarič v Ljubljani novinarjem 
razgrinjal načrte o poteku gradnje avto ceste od Šentilja do 
Zagreba in ko v slovenskem izvršnem svetu razmišljajo 
o gradnji avtoceste Ljubljana—Zagreb in možnostih za grad
nje avto ceste med Ljubljano in Celjem, se je Andrej Levič
nih, direktor Republiške uprave za ceste, s svojimi sodelavci 
udeležil izsiljenega sestanka v Celju.

Srečanje so zahevali celjski mladinci, komunisti in neka
tera vodstva občin celjske regije. Na sestanek pa so prišli tudi 
iz Prekmurja. Že prve akorde te nestrpne seanse je poskusil 
razbiti prvi cestar Slovenije, ko je predlagal — da o avto-cesti 
med Celjem in Ljubljano tokrat ne bi govorili...

Več kot dvajset let že trajajo razprave, načrtovanja, ob
ljube in priprave na ureditev slovenskih cest. Opravljenega 
je bilo ogromno dela, pripravljenih ničkoliko načrtov, uskla
jenih na desetine zamisli o časovnem in drugem vrstnem 
redu - danes pa smo, kjer smo. Tokovi sodobnega prometa 
tečejo mimo Slovenije.

Odveč je ponavljati, kakšna je ta slika znoraj Slovenije! 
To, da danes občan severovzhodne Slovenije prej prispe 
v Zagreb ali na Dunaj kot v svoje glavno mesto, pove vse. Ali 
skoraj vse, je bilo rečeno v Celju. Ne pove pa tega, zakaj tako, 
dodajamo mi. Ko so v Celju dokaj ostro postavili to vpraša
nje ter poudarili, da že leta in leta v tej ali oni obliki zbiramo 
denar za posodabljanje ali gradnjo novih cest, je bilo slišati, 
da zdaj »ogromno gradimo«. Takoj zatem pa, da ne gre 
uperjati prsta v slovenske cestarje, temveč v slovensko 
skupščino! Ona sprejema in potrjuje program, ona odloča.

Cinizem gor, cinizem dol, lahko je iz helikopterja videti, 
kako »v resnici še ni tako hudo«, lahko je pol energije 
porabiti samo za akademske razprave o tem, ali »pod Troja
nami skozi predor« ali ponuditi kost v obliki »tretjega pasu« 
in pri tem odmisliti, da mora Korošec ob štirih, Lendavčan 
pa še prej na pot, če hoče zjutraj priti v Ljubljano, da je 
»posodobitev« ceste med Celjem in Trojanami doživela le 
nekaj metrov razširitve cestišča pri križišču za Tabor...

Andrej Levičnih je Štajerce, Prekmurce in Korošce potola
žil, da se bodo čez štirinajst dni spet srečali in da bo takrat 
prinesel s sabo konkretnejše predloge. Torej tiste, na katere 
čakajo in o katerih govorijo že vsaj dvajset let...

Janez Sever

Predsedstvo že dobiva 
zasluženo plačilo

Ko so policijski oklepniki 
na Kosovu opravili svoj uma
zan posel in so se v pokrajini 
začele viti kolone armadnih 
tankov, so jih Kosovarji nav
dušeno pozdravili. Menda so 
naivneži mislili, da s ploska
njem in mahanjem pozdrav
ljajo rešitelje. Zdaj, ko priče 
zgroženo pripovedujejo o div
janju tankov, strelskih vajah 
oficirjev JLA v žive tarče, je 
navdušenja konec.

Saj je končno vsak kolikor 
toliko priseben državljan 
upal, da je predsedstvo države 
vojsko res poslalo kot garanta 
miru, pravne države. Razoča
rani torej niso le Albanci, am
pak vsi po vrsti. Razen tistih 
seveda, ki so že doslej podpi
rali državni teror nad alban
skim življem na Kosovu. Ar
mada je namreč ustrahovala 
zgolj Albance, srbska policija 
in njej vdinjane tamkajšnje 
kvizlinške policijske enote pa 
divjajo še naprej.

Kanček upanja je vlil le še 
Stipe Šuvar, ko je na tiskovni 
konferenci povedal, da bo 
predsednik predsedstva SFRJ 
Janez Drnovšek skupščini 
spregovoril v svojem imenu.

Če je bil ta mlačni nastop 
res v njegovem imenu, potem 
hvala lepa. Edini napredek 
v njem je to, da pač ni ropotal 
o kontrarevoluciji, terorizmu 
in podobnih izumih boljševi
stične mlatilnice prazne 
slame.

In ker je zdaj očitno, da je 
Drnovšek prebral skupno sta
lišče predsedstva, lahko spet

ponovimo tisti »hvala lepa«. 
Sicer pa je predsedstvo s svo
jim recitatorjem skupnega 
stališča na čelu, takoj dobilo 
zasluženo plačilo. Po njem so 
kajpak spet planili prav tisti, 
ki jim gre njegova mlačnost na 
roko.

Logika je pač ta, da bi ti 
udarili v vsakem primeru. 
Toda če bi predsedstvo države 
jasno povedalo, da teroristi 
niso Albanci, ampak pobes
neli policaji, da so žrtve le 
med Albanci in še te pogosto 
ustreljene v hrbet, da bo pred
sedstvo takoj in odločno razi
skalo obtožbe o policiji, ki 
ubija, muči, krade, o obnaša
nju armade na »rednih mane
vrih«, o oficirjih, ki s tankov 
prirejajo strelske vaje... 
Skratka, če bi se to končno le 
zgodilo, bi bili udarci z druge 
strani takšni kot zdaj ali 
morda malce glasnejši. Toda 
gotovo bi bila podpora z na
sprotne strani bolj odločna.

Je šlo prav za to? Mar pred
sedstvo res misli, da lahko 
z mlačnostjo, z očetovskim žu- 
ganjem na levo in desno, s pri
jateljskimi klici k razumu kar 
tako nasploh, pripomore 
k zmanjševanju prepada v dr
žavi?

Če misli tako, kot kaže nje
govo ravnanje, se je pač 
uštelo. S tem ne počne dru
gega kot na stežaj odpira ma- 
neverski prostor agresivnejši, 
militantni strani. Še enkrat 
hvala lepa za takega šefa dr
žave in vojske.

Ciril Brajer

Fotografija, ki je vznemirila Srbijo: Poglej te Slovence, kako lažejo, da 
je vol že odrt! Naroči Božurju, naj hitro organizira miting v Ljubljani.

Priprave na kongres svobodnih sindikatov: predsedniki medobčinskih 
svetov in sindikatov dejavnosti so usklajevali načrtovanja o novi podobi 
slovenskih sindikatov.

Šišenski sindikati

Bog in batina?
Sindikat kajpak še posebej zanimajo volitve v zboru združenega dela. 

Ker je čas končno pometel družbenopolitične organizacije oziroma 
stranke iz organizacij združenega dela oziroma podjetij, se je sindikatu 
odprl nov prostor. Kakor se čudno sliši, postal je bog in batina - če bo 
znal nove razmere izkoristiti.

V Šiški so se tega zavedli in opredelili skupna področja dela s stroko 
in delavskimi sveti. Gre za točke trdih pogajanj delavcev z oblastjo, ki 
se bodo reševala v skupščinah.

Ko so govorili o makro pogojih za gospodarjenje na ravni države, so 
za alternativo že določili konfederativno ureditev. Na Slovenskih tleh 
so poudarili ekonomsko suverenost republike. Na vsak način bodo 
podpirali gospodarstvo, ki naj bi dajalo manj denarja za vojsko in drugo 
»splošno in infrastrukturno porabo«.

Ker gre gotovo za visokoleteče cilje, pozivajo delavce v podjetjih, naj 
jim ne bo vseeno, kdo bo sedel v zborih združenega dela na vseh ravneh. 
Le najboljši, pošteni in borbeni strokovnjaki se bodo v skupščinah 
lahko kosali z interesi te ali one stranke. Kar vse po vrsti položaja 
delavcev v svojih programih ne omenjajo; no, če že, počno to zelo 
deklarativno in s splošnimi frazami:

»Preveriti moramo, ali vse politične stranke resno mislijo izboljšati 
razmere v družbi ali pa se zgolj bore za oblast.

Naši delegati, neobremenjeni s političnimi ambicijami, pa vendarle 
borci za boljši jutri (dosegli ga bomo le z večjo in boljšo proizvodnjo 
vseh vrst dobrin), se bodo morali zavzemati za takšne razmere v družbi, 
ki bodo omogočile to in hkrati seveda tudi pravično delitev teh dobrin. 
Ta strategija zahtev je naše orožje za boljši delavčev jutri,« sporoča 
šišenski občinski svet sindikatov.

C. B-

Nezadovoljstvo na 
šolah narašča

Zaradi čedalje večjega ne
zadovoljstva učiteljev na 
srednjih šolah z osebnimi do
hodki (večdnevna stavka na 
Pedagoški srednji šoli v Ljub
ljani, poziv na stavko v mest
nem odboru sindikata delav
cev v vzgoji, izobraževanju in 
znanosti v Ljubljani ter po
dobni pozivi iz Maribora, Ce
lja in od drugod), pa tudi pro
testov na visokih šolah ter na 
osnovnih šolah v občinah, kjer 
ne dosegajo republiškega pov
prečja, se bo v ponedeljek na

izredni seji sestal izvršni od
bor sindikata delavcev 
v vzgoji, izobraževanju in 
znanosti Slovenije. Na seji 
bodo od republiškega komi
teja za vzgojo in izobraževa
nje ter telesno kulturo zahte
vali odgovor, kaj bo storil, da 
bi zagotovil ustrezno raven 
osebnih dohodkov na šolah. 
Pripravili bodo tudi svoj 
predlog za orientacijske vred
nosti osebnih dohodkov učite
ljev.

I. Ž.

Komunale! pripravljajo stavko

Žive priče in pomniki levitve slovenske ZK: novinarji tik pred razglasi
tvijo zveze komunistov Slovenije v stranko demokratične prenove.

Kdo bo še delal

Milan Kučan Janezu Kocjančiču: »Ti, a je težje vzleteti ali težje -pasti? 
Mislim, kandidirati ali biti izvoljen?«

Foto: S. Bernardi

Ob tem, ko imamo iz dneva 
v dan manj časa celo za najnuj
nejše stvari, ko vse bolj hitimo in 
štejemo minute, pa nismo nikoli 
v zadregi, ko gre za manj po
membne stvari. Take, ki niso bi
stvenega pomena za vključitev 
v razviti svet ali, kot radi pra
vimo, učinkovitejše delo.

Na jugu, točneje v Titogradu, so 
te dni zelo zaskrbljeni zaradi tega, 
ker si niso povsem na jasnem, 
kako bi imenovali svoje mesto.

Konkretno!

Na cesti niso več sami
Okoli 320 delavcev, ki so bili po uvedbi stečajnega 

postopka v tozdih AVN (Tovarna varilnih naprav) in 
TNE (Tovarna naprav za energetiko) Iskre Avtoma
tike ob delo, je na pobudo predsednika šišenskega 
občinskega sveta v sredo popoldne ustanovilo sindi
kat odpuščenih delavcev in si zastavili naslednjih pet 
nalog:
O glede na zagotovila stečajnih upraviteljev v ome
njenih dveh tozdih, da bodo že v letošnjem prvem 
polletju v vsakem tozdu znova zaposlili po 50 delav
cev, si bo sindikat prizadeval, da bodo imeli prednost 
pri ponovni zaposlitvi prav odpuščeni;

9 sindikat bo po zgledu mariborskega Lileta in 
koprskega Tomosa sprožil sodni spor, v katerem bo

zahteval, da se v stečajni masi zagotovi denar za 
izplačilo regresa, jubilejnih nagrad in nadomestilo za 
neizkoriščeni letni dopust;

O sindikat se bo zavzel za to, da se bo v tozdih 
AVN in TNE našel denar za odkup let za tiste de
lavce, ki izpolnjujejo pogoje za predčasno upokojitev 
(seveda šele, ko bo sprejet novi republiški zakon 
o delovnih razmerjih);

9 sindikat odpuščenih bo resno raziskal in javno 
opozoril na nestrokoven prijem pri presojanju, kdo je 
presežni delavec;

O sindikat bo skrbel tudi za obveščanje in pove
zanost delavcev, ki so zdaj, ko so prijavljeni na za
vodu za zaposlovanje, bolj ali manj prepuščeni sami 
sebi.

I

Zahtevi republiškega odbora sindikata delavcev komunalnega in sta
novanjskega gospodarstva iz Slovenije naj tudi njihovim delavcem 
priznajo pravico do povečanja decembrskih osebnih dohodkov, zvezn1 
izvršni svet ni ugodil.

Izvršni odbor sindikata dejavnosti je na zadnji seji ugotovil, da se je 
položaj njihovih delavcev bistveno poslabšal. Osebni dohodki so jim 
namreč lani realno padli za dobrih 30 odstotkov in so sedaj precej pod 
povprečjem v gospodarstvu. Posebej pa je to prizadelo delavce nekate
rih podjetij. Prav ti (Zagorje, Brežice, Hrastnik...) zdaj pripravljajo 
stavko.

»Komunale! pa menda res nismo sposobni rešiti socialnega položaja 
vseh delavcev,« so dejali na seji. »Ce pa smo, rade volje damo ves 
mesečni osebni dohodek.«

Sicer pa so zatrdili, da bodo uporabili vse, da bodo odpravili krivice, 
ki jim jih delajo, še posebej kot delavcem podjetij posebnega družbe
nega pomena.

A. A-

Naj ostane Titograd ali bi bilo 
morda bolje, če bi ga imenovali 
spet tako kot nekoč - Podgorica. 
Prepiri so hudi. Nato bo, pravijo 
Črnogorci, potreben referendum- 
Sicer pa se v tej republiki še 
vedno ukvarjajo z novačenjem za 
»boj« na Kosovu. Menda imajo že 
13.000 prostovoljcev.

No, v tem smislu ga kronajo 
tudi drugod po državi. Ponekod 
malo bolj, drugod manj. Dragiša 
Marojevič iz Slovenije, ki zase 
pravi, da brani enakopravnost ob
čanov, znova sklicuje mitinge.
Obenem pa grozi slovenskemu na
rodu. In izsiljuje. Medtem pa se 
naše stranke še naprej prepirajo 
in pehajo za stolčke. Mladina, sin
dikati, partija..., kar vsi po vrsti 
so si nadeli novo zunanjo podobo, 
novo - ime. Ukvarjamo se tudi 
s predlogom, da socialistična re
publika Slovenija ne bi bila več 
socialistična, itd., itd.

Filozofiramo o nataliteti, spla
vih, spolnosti, novih davkih in 
obremenitvah gospodarstva, vse 
premalo pa imamo časa (ali volje), 
da bi se pogovarjali o bistvenih 
stvareh. O stvareh, ki so temelj 
slehernega reda, blaginje, demo
kracije, pravne države, strpnosti 
in sožitja med različno mislečimi-
Odločno premalo se pogovarjamo 
o svojem delu in o tem, kako bi kaj 
naredili za boljši jutri.

A. Ulaga
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Sindikati v slovenski skupščini o srbskem bojkotu: 
politične igre na račun delavcev

Ali delavec res vse 
prenese, kot papir

Srbski gospodarski bojkot Slovenije se ne sme boriti na hrbtih delav
cev, zato sindikat nikakor ne pristaja na stečaje, ki bi bili posledica tega 
bojkota, prav tako pa zahteva socialno varnost za vse delavce, ki jih je 
bojkot kakor koli prizadel. Tako je na zasedanju zbora združenega dela 
slovenske skupščine »zašpičil« Janko Goleš, član predsedstva RS ZSS, 
in s temi besedami dal dotedanji ozko na gospodarske posledice bojkota 
usmerjeni razpravi širše, človeške razsežnosti. Ugovora na sindikalni 
pogled na bojkot ni bilo, bilo pa jih je precej na interpretacijo članov 
republiške vlade o najnovejšem zapletu srbsko-slovenske gospodarske 
vojne, pogovorih med obema republiškima vladama pod nadzorom 
zvezne vlade. Delegati slovenske skupščine so dajali vtis (ko so poslušali 
razlage slovenske vlade, kot da so jim predstavniki slovenske vlade 
postregli z navadnim kropom, namesto s krepko juho.

Predsednik slovenske vlade Du
šan Šinigoj je v govoru na skup
nem zasedanju vseh zborov sicer 
skušal vzbuditi vtis, da slovenska 
stran na pogovorih v Beogradu ni 
nič izgubila, ampak naredila prvi 
korak k razreševanju problema in 
tudi, da ni naivna, saj je terjal od 
skupščine, naj dovoli vladi, da 
v primeru nadaljevanja blokade 
uresniči protiukrepe, ki jih je 
predlagala. Hkrati je skušal vliti 
optimizem, češ da sta že prispela 
iz Srbije dva telegrama o konča
nju blokade - iz tovarne vozil 
Goša (vagoni itd.) in iz tovarne 
avtomobilov Crvena zastava, in 
da je to šele začetek.

Zato pa je podpredsednik vlade 
Janez Bohorič na zasedanju zbora 
združenega dela nalil delegatom 
precej neslan krop. Na zaporedne 
kritike, da vsebina pogovorov ni 
javna, je odgovoril, da je vse, kar 
so se dogovorili, objavljeno. Več 
od tega se nismo dogovorili, je de
jal in pristavil, da so samo za do
govor o tem, o čem se bodo pogo
varjali, porabili kar uro in pol.

Če je tako, potem je bil pogovor 
v Beogradu izlet zaman in si ko
nec bojkota najbrže lahko vta
knemo - za klobuk. Kajti očitno 
je, da slovenska stran ni potegnila 
daljšega konca, ampak je profili
rala srbska, saj je uspela na pogo
vor o povsem gospodarskem vpra
šanju privleči svoje politično 
vprašanje, debato o politiki do 
Kosova. Lahko sicer verjamemo, 
da se je slovenska delegacija boje
vala za svoja stališča tako glede 
bojkota kot glede Kosova, toda 
srbska je dosegla prvo zmago že 
pred začetkom pogovorov. Javna 
glasila so namreč že pred pogo
vori objavila srbsko stališče, da 
pogovori o bojkotu niso možni 
brez sočasnih pogovorov o kosov
skem vprašanju. Ker je že sklica
telj pogovorov Ante Markovič 
predlagal (terjal) da se delegaciji 
srečata brez kakršnih koli prete
klih bremen, bi se na tako novico 
slovenska delegacija morala odz
vati z - ne odhodom v Beograd. 
Toda slovenska vlada je poslušno 
pritekla, se strinjala s srbskim do

datnim pogovorom in na koncu 
pristala, da bo spoštovala jugoslo
vansko usmeritev reševanja ko
sovske drame. Ker so srbski me
diji poudarili predvsem ta del do
govora, lahko preostanek, da je 
treba spoštovati človeške pravice 
in demokracijo na Kosovu, mimo 
lahko pustimo vnemar. Jugoslo
vanska usmeritev rešitev na Ko
sovu pa je tista, ki jo je vsililo 
srbsko vodstvo in ki jo Miloševič 
zdaj tudi obilno zlorablja za svoje 
namene.

Tudi obe lastovki, ki naj bi po 
Šinigoju pomenili vsaj odjugo, ni
sta ravno prvi. Že tako Srbi boj
kotirajo samo tiste poslovne vezi, 
pri katerih nimajo velike škode. 
Oba telegrama o koncu bojkota pa 
sta poslali podjetji, ki v Slovenijo 
prodajata in to niti ne surovin, ki 
jih slovenska podjetja nujno po
trebujejo. Telegramov o koncu 
bojkota slovenskih izdelkov za 
zdaj še ni...

Vedenje slovenske vlade - koli
kor ga lahko iz skopih informacij 
s sestanka uganemo - kaže na to, 
da je položaj gospodarstva v Slo
veniji po bojkotu bistveno bolj re
sen, kot smo bili pripravljeni priz
nati. Nekaj smo o tem slišali 
v skupščini od Šinigoja (družbeni 
proizvod bo padel za 3 odstotke), 
nekaj več v razpravi, še več pa na 
seji republiškega sveta ZSS, ko so 
razpravljali o tej problematiki.

Sindikati so na bojkot gledali 
predvsem s stališča socialne var
nosti delavcev. Ta zaradi bojkota 
ne sme biti ogrožena, ker pa je in 
to ponekod zelo, je republiški svet

sklenil napraviti nekaj korakov za 
zaščito delavčevih interesov - ne 
le v Sloveniji. Kajti bojkot je na
perjen proti koristim delavcem 
v vsej Jugoslaviji, ruši Jugosla
vijo, spotika Markovičevo re
formo. Sindikati so že konec mi
nulega leta na seji Zveze sindika
tov Jugoslavije postavili zahtevo, 
da zaradi blokade noben delavec 
rte sme biti ob delo in nobeno po
djetje zaradi tega ne sme v stečaj. 
Slovenski sindikati so jo zdaj po
novili v republiški skupščini in 
predlagali tudi ukrepe za omeji
tev posledice bojkota. Te so 
v nizki likvidnosti, stečajnih raz
merah v nekaterih podjetjih, niz
kih osebnih dohodkih zaradi zni
žanega dohodka, padel je obseg 
proizvodnje, ker ni dovolj suro

vin. Odprava bojkota bo lahko 
prinesla tudi izsiljevanje višjih 
cen surovin. Zato bi bilo treba 
ukrepe republiškega izvršnega 
sveta uveljaviti čimprej, zlasti, če 
blokada ne bi bila po pogovorih 
dejansko končana. To se pravi: 
škoda zaradi blokade mora biti 
povrnjena, omogočiti je treba po
djetjem, da kupujejo surovine 
v tujini (kjer so menda cenejše), 
preskrbeti sredstva za pomoč po
djetjem, ki jim bojkot povzroča 
velike težave in poskrbeti za soci
alno varnost ogroženih delavcev.

Janko Goleš je v skupščini jasno 
postavil sindikalna stališča, da je 
treba odnose med Srbijo in Slove
nijo jemati širše, kot le sklopo 
ekonomsko plat gospodarstvu, 
panogah ali podjetjih. Namreč

- skozi možne stečaje in socialno 
varnost delavcev. Sindikati Slo
venije so odločno proti vmešava
nju politike v gospodarske za
deve. Te naj podjetjem omogočajo 
odprtost v Evropo in svet. Sindi
kati trdijo, da sta samovšečnost in 
zapiranje v svoj gospodarski pro
stor školjiva, največjo škodo pa 
pravzaprav utrpijo delavci. Zato 
v njihovem interesu zahtevajo 
svoboden pretok blaga, idej, ljudi 
(za kar so se sicer dogovorili tudi 
v Beogradu). Ker je blokada ve
lika nevarnost za gospodarsko 
prenovo, sindikati pozivajo vse 
odgovorne dejavnike, da jo takoj 
prenehajo in zagotovijo kar naj
širše sodelovanje. Sindikat je na 
svoji seji pozval zvezo sindikatov 
Srbije na pogovor, kako bi sindi
kati skupaj nastopili proti boj
kotu.

Vse kakor pa je iz razprave na 
republiškem sindikalnem svetu 
o blokadi kot na skupščinski raz
pravi o njej prišlo na dan, da boj
kot sam ni toliko nevaren, kot dej
stvo, da Slovenija nima priprav
ljenih ne konkretnih ukrepov zo
per blokado (pri tem ne mislimo 
na povračilne ukrepe z zadrževa
njem denarja, ki so predlagani) in 
še manj izdelano strategijo po
hoda v Evropo. To je tembolj ob
žalovanja vredno, ker je tudi boj
kot pokazal, da je prava gospo
darska rešitev za Slovenijo (ne 
samo zaradi bojkota) čim širša 
navezava na svetovni trg. Tisto, 
kar pripravlja republiška vlada, 
merila za usmerjanje sredstev za 
prestrukturiranje gospodarstva, 
ljudsko posojilo ter združevanje 
sredstev v skladu skupnih rezerv 
za letošnje leto, ne obeta, da bi 
pospešilo usmeritev podjetij na 
svetovni trg in nastajanje novih 
delovnih mest, kar je pravzaprav 
najbolj potrebno ne le gospodar
stvu, ampak predvsem ljudem, 

tg Vse skupaj je v skupščini zvenelo 
h tako, da nimamo pravzaprav no- 
c; benega res učinkovitega odgo- 
S vora, ne na srbski bojkot ne na 
” izzive, ki jih postavlja pred gospo- 
>§ darstvo Markovičeva reforma - ki 
rj; pa tudi še ni pognala dovolj trd- 
^ nih korenin. Edino, kar je najbrž 

r* zanesljivo, je, da bo brez dela če-
dalje več ljudi. Boris Rubelj

Osnutek zakona ni dober
Predsedstvo republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije je na 44. seji, 5. februarja 1990, obravnavalo 

Predlog za izdajo zakona o delovnih razmerjih z osnutkom zakona ter sprejelo naslednja

STALIŠČA, ZAHTEVE IN PREDLOGE:
predsedstvo ugotavlja, da predlog za izdajo zakona 

o delovnih razmerjih z osnutkom zakona ne zagotav
lja učinkovitih pravnih sredstev za urejanje pravic 
obveznosti in odgovornosti delavcev iz dela in delov
nega razmerja, ki bi zagotavljala enakopraven polo
žaj delavcev ali njihovih predstavnikov pri urejanju 
tega področja oziroma posamičnih pravic, obvezno
sti in odgovornosti v vseh oblikah delovne in po
slovne organiziranosti, ne glede na lastninske pod
lage. Osnutek zakona je očiten kompromis med de- 
lovno-pravno zakonodajo, ki naj vzpodbuja podjet
ništvo in delovno-pravno zakonodajo, in naj varuje 
delavca. Zato je potrebno posamezne rešitve obliko
vati nanovo, nekatere pa dograditi.

Osnutek zakona tudi ne ureja vseh vprašanj glede 
položaja in pravic, obveznosti in odgovornosti delav
cev iz dela in delovnega razmerja. Gre zlasti za tista 
vprašanja, ki jih urejajo zakoni o zaposlovanju in 
zavarovanju za primer brezposelnosti, o varstvu pri 
delu ter o invalidskem in pokojninskem zavarovanju. 
Brez vseh teh predpisov nista mogoča celovita ocena 
niti razprava o obsegu in kakovosti pravic in obvez
nosti delavcev. Vsi ti zakoni bi morali biti tudi hkrati 
sprejeti. Ker pa to .ne bo mogoče v tem trenutku, 
mora zakon o delovnih razmerjih urediti tudi neka
tera področja, ki v ožjem smislu vanj ne spadajo. Ne 
glede na te ugotovitve predsedstvo predlaga in bo pri 
tem predlogu dosledno vztrajalo, da mora zakon 
o delovnih razmerjih dati vse podlage in zagotoviti

Čigavi delegati so v zbora 
zdraženega dela_______

Ko smo v sredo spremljali dogajanje v zboru 
združenega dela, povezano z razpravo o os
nutku slovenskega zakona o delovnih razmer
jih, smo med drugim opazili, da so tudi tako 
imenovani predstavniki delavcev in sindikata 
v tem zboru ostali po nastopih predstavnikov 
republiškega sveta, izvršnega sveta skupščine 
SRS in gospodarske zbornice, tiho. K temu ni
mamo kaj dodati razen resnice, da je krivda za 
takšno ravnanje prej ko slej v vodstvih medob
činskih in občinskih svetov Zveze sindikatov 
Slovenije, ki navkljub dogovoru, naj seznanijo 
delegate za zbor združenega dela s temeljnimi 
prvinami novega urejanja delovnih razmerij 
v naši republiki, tega niso naredili. Prav bi bilo, 
če bi se povsod, predvsem pa v sindikalnih or
ganih, najprej povprašali, zakaj dobivajo plačo, 
če niti ob tako pomembni stvari, kot je sicer še 
res samo osnutek zakona o delovnih razmerjih, 
ne znajo stvari postaviti na pravo mesto.

možnosti za učinkovito varstvo delavca, njegovega 
položaja in pravic, ki izvirajo iz dela in delovnega 
razmerja.

Predsedstvo trdi, da je treba zagotoviti delavcem 
večji obseg, raven oziroma kakovost posameznih 
pravic iz dela in delovnega razmerja, ki je kot mini
malen določen z ratificiranimi mednarodnimi listi
nami in z zakonom o temeljnih pravicah iz delovnega 
razmerja. Takšno stališče predsedstva je, ne glede na 
vse gospodarske težave, upravičeno z doseženim 
v Sloveniji. To stališče tudi izhaja iz nedvoumne 
opredelitve sindikalnega članstva, da je treba hkrati 
z razvojno prenovo slovenskega gospodarstva in ne
gospodarstva zagotavljati tudi primemo raven 
gmotne in socialne varnosti in pravic delavcev, da 
odločajo ali soodločajo o svojih pravicah, obvezno
stih in odgovornostih iz dela in delovnega razmerja.

Pri oblikovanju zakonskih rešitev je nujno po
trebno izhajati iz temeljne razvojne usmeritve 
v Evropo in torej v zakonu oblikovati rešitve na ravni 
evropskih listin.

Predsedstvo zahteva, da se zakon o delovnih raz
merjih sprejme v predvidenih rokih, torej do konca 
marca. Zakon je nujna podlaga, da se lahko začno 
sklepati kolektivne pogodbe in postavi večja pravna 
varnost delavcev v podjetjih in drugih organizacijah.

I.
Na podlagi razprav o osnutku zakona v zvezi sin

dikatov je predsedstvo ocenilo, da so neprimerno 
urejena nekatera bistvena vprašanja položaja delav
cev in predsedstvo bo vztrajalo, da bi jih rešili tako, 
kot predlaga:

1. Položaj sindikata v osnutku zakona ni primemo 
opredeljen. Določilo 4. člena zakona o temeljnih pra
vicah iz delovnega razmerja pa sindikatu ne zagotav
lja učinkovitega delovanja. Predvsem je potrebno 
z zakonom zagotoviti:
- da bo sindikat v skladu s svojo varovalno vlogo 

sodeloval v vseh postopkih urejanja pravic, obvezno
sti in odgovornosti delavcev iz dela in delovnega 
razmerja ter v vseh postopkih odločanja o pravicah, 
obveznostih in odgovornostih delavcev;

- da v vseh teh postopkih sodelujejo predstavniki 
sindikata, ne glede na to, iz katerega organa ali 
organizacije sindikata so;

- varstvo predstavnikov sindikata pred možnimi 
posledicami in šikaniranji zaradi opravljanja svojih 
funkcij.

Zato predsedstvo predlaga, da se v temeljnih do
ločbah zakona v posebnem členu določi:

»Z določbami tega zakona se ne posega v pravice 
sindikata, da neposredno ali po svojih predstavnikih 
sodelujejo v postopkih urejanja in odločanja o pravi
cah, obveznostih in odgovornostih delavcev iz dela in 
delovnega razmerja.

Sindikalnega zaupnika in drugega sindikalnega 
predstavnika v času trajanja njegove funkcije in še 
dve leti po njenem preteku, brez soglasja sindikata ni 
mogoče:

- prerazporediti v okviru istega ali v drugo po
djetje oziroma organizacijo;

- uvrstiti med presežne delavce;
- mu znižati osebni dohodek;
- začeti proti njemu disciplinski ali odškodninski 

postopek, ali
- ga kako drugače postavljati v manj ugoden ozi

roma podrejen položaj.«
Ti določbi sta minimum pogojev za enakopravno in 

učinkovito opravljanje varstvene funkcije sindikata.
2. Osnutek zakona uveljavlja enoten sistem delov

nih razmerij za vse oblike delovnega in poslovnega 
organiziranja, ne glede na lastninsko podlago, pri 
tem pa v celoti izpušča položaj delavca kot samou- 
pravljalca ali soupravljalca. V družbenih podjetjih in 
drugih organizacijah z družbenolastninsko strukturo 
(ki niso delniške družbe ali družbe z omejeno odgo
vornostjo) delavci odločajo v skladu z zakonom 
o svojih pravicah, obveznostih in odgovornostih, 
medtem ko v vseh drugih oblikah (tudi z družbeno
lastninsko podlago) niti ne soodločajo in ne sodelu
jejo pri odločanju o svojih pravicah, obveznostih in 
odgovornostih iz dela in delovnega razmerja.

Predsedstvo zahteva, da zakon o delovnih razmer
jih za področje delovnih razmerij realizira 4. točko 
13. amandmaja k ustavi SRS, ki določa, da se sodelo
vanje delavcev pri upravljanju v mešanem, zasebnem 
in zadružnem podjetju določa v skladu z zakonom in 
kolektivno pogodbo.

To ustavno določilo naj zakon o delovnih razmer
jih uvelja tako, da določi:

»Delavci ali njihovi izvoljeni predstavniki sodelu
jejo s poslovodnim organom ali delodajalcem v meša
nem, zasebnem in zadružnem podjetju, v banki, za
varovalnici in zadrugi pri sprejemanju odločitev:

- o sklepanju in prenehanju delovnega razmerja,
- izrekanju ukrepa o prenehanju delovnega raz

merja,
- določanju in odpuščanju presežnih delavcev,
- bistvenem spreminjanju delovnih razmer,
- prerazporejanju delovnega časa.
Če odločitve iz prejšnjega odstavka pomenijo za že 

zaposlene delavce poslabšanje njihovega gmotnega 
in socialnega položaja, se te odločitve sprejmejo spo
razumno.

Če odločitev ni sprejeta sporazumno, o tem odloči 
arbitraža. Način in sestavo arbitraže določi kolek
tivna pogodba.«

3. Osnutek zakona še vedno razlikuje med pre
sežki delavcev glede na vzroke, zaradi katerih je do 
njih prišlo. Predsedstvo zahteva, da se v zakonu vse 
presežne delavce, ne glede na vzroke, enako ureja.

Že v samem zakonu je potrebno urediti:
- način določanja presežnih delavcev,
- določiti temeljna, izločilna in korekcijska merila 

za določanje presežnih delavcev,
- rok, v katerem podjetje, organizacija ali deloda

jalec obvesti delavce ali njihove predstavnike, sindi
kat in pristojni organ družbenopolitične skupnosti 
o tem, da bo prišlo do presežnih delavcev z vsemi

podatki, ki omogočajo njihovo reševanje. Rok ne sme 
biti krajši od 3 mesecev;

- določiti merila za kolektivni odpust delavcev ter 
obveznosti podjetja, organizacije ali delodajalca, da 
v primeru kolektivnega odpusta kot pogoj sprejme 
program za reševanje presežnih delavcev.

Vseh teh določb ni mogoče prepustiti urejanju 
v kolektivnih pogodbah, te naj določijo le načine 
izvajanja zakonskih določb.

Če za reševanje presežnih delavcev ne bodo zago
tovljena sredstva, se že začeti procesi pirenove ne 
bodo mogli nadaljevati brez hujših socialnih konflik
tov. V ta namen mora zakon določiti, da se za reševa
nje presežnih delavcev s prezaposlovanjem in dru
gimi oblikami njihovega aktivnega delovnega anga
žiranja, ustanovijo razvojno-zaposlovalni skladi. Ti 
skladi naj bi se ustanavljali pri družbenopolitičnih 
skupnostih, s tem da se poleg družbenopolitične 
skupnosti kot soustanovitelji priključijo vsi zaintere
sirani gospodarski in družbeni subjekti.

4. Zakon o delovnih razmerjih bi moral, vsaj za
časno, dokler ne bo dopolnjen zvezni zakon, urediti 
nekatera vprašanja kolektivnih pogodb, zlasti pa:

- neposredno uporabo kolektivnih pogodb v po
djetjih in drugih organizacijah ali pri delodajalcu, ne 
glede na lastninsko strukturo;

- možnost sklepanja kolektivnih pogodb za de
lavce posameznih poklicev;

- veljavnost kolektivnih pogodb za vse delavce, ne 
glede na to, ali so člani sindikata ali ne;

- v katerih primerih se sklepa pogodba o delov
nem razmerju;

- postopke reševanja sporov pri sklepanju’in izva
janju kolektivnih pogodb - poleg arbitraže tudi 
s konciliacijo in mediacijo;

- sankcije za kršitev kolektivnih pogodb;
- v primeru, če je več sindikatov, podpiše kolek

tivno pogodbo sindikat, ki ima največ članov.
V zakonu o delovnih razmerjih pa ni potrebno 

določati vsebine kolektivnih pogodb, ker je določena 
s skupnimi elementi za sklepanje kolektivnih po
godb.

Prav tako se ni mogoče pozitivno opredeliti do 
zahteve po socialnem miru v času trajanja kolektiv
nih pogodb, če ne bodo z zakonom natančno določeni 
(z roki) postopki za reševanje kolektivnih sporov in 
sankcije za kršitev kolektivnih pogodb.

5. Predsedstvo je že ob zakonu o temeljnih pravi
cah. iz delovnega razmerja oblikovalo predlog za 
splošno skrajšanje delovnega časa z 42 na 40 ur 
tedensko.

Predsedstvo zahteva, da se ta predlog uveljavi 
v zakonu o delovnih razmerjih in tudi določi krajši 
rok za prehod na skrajšani delovni tednik. Zakon 
mora tudi dati podlage za uvajanje različnih oblik 
deljenega delovnega časa (tim. evropski delovni čas) 
in možnosti za njihovo uvedbo. Z zahtevo po sploš
nem skrajšanju delovnega časa, po uvajanju različ
nih oblik delovnega časa, je skladna tudi zahteva po 
restriktivnem obravnavanju dela prek polnega de
lovnega časa (nadurno delo). V zakonu ne bi smeli 
dovoliti večjega obsega nadurnega dela kot 30 ur 
mesečno, s tem da obseg nadurnega dela posamez
nega delavca ne sme biti večji od 180 na leto.
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na kratko
Šoferji tako, zlobneži drugače...

Predsedstvo RS ZSS o stavkovnem zakonu

Kdo bo dal plačo stavkajočim
Šoferji koprske Intereurope so po dvodnevnem »počitku« 

v torek proti večeru spet »vžgali« svoje tovornjake in se 
raztepli po svetu. Zahtevane plače v višini 2.500 DEM sicer 
niso dosegli, ker realnih stvarnih možnosti za to pač ni bilo, 
debelejše denarnice pa bodo vendarle imeli. Njihov stav
kovni odbor je namreč dosegel, da jim bodo za november in 
december poračunali izgubo zaradi zmanjšanja vrednosti 
točke, kar praktično pomeni, da bodo do konca tedna dobili 
24-odstotni poračun (v masi) za decembrsko plačo. Poračun 
bodo delili v enaki višini vsem voznikom, nekoliko nižjega pa 
bodo dobili tudi drugi delavci tozda Transport. Januarja pa 
se bo vrednost točke povečala še za 17,3 odstotka. Do 20., 
marca naj bi naredili tudi nov, pravičnejši in razumljivejši 
pravilnik o nagrajevanju, ki bo začel veljati aprila, dosegli 
pa so tudi, da bodo v kratkem zamenjali vse tri kritizirane 
vcdilne delavce (direktorja ni med njimi). Oblikovali so še 
nekaj zahtev po spremembah (delovne razmere v delavnici, 
kadrovske okrepitve v vodstvu, jasen obračun dinarskih 
dnevnic), med drugim pa zahtevali tudi ustanovitev neodvis
nega sindikata šoferjev. Nič čudnega, ko pa sta predsednik in 
sekretar RO sindikata prometa in zvez Slovenije v času 
stavke sedela v svoji pisarni na Dalmatinovi 4 v Ljubljani. 
Zlobneži pravijo, da je tako morda celo bolje...

Ljubiš, ne Uubiš, ljubiš, ne ljubiš...
V Kranju so prejšnji teden pripravili posvet, na katerem 

so se pogovarjali o programskih in organizacijskih usmeri
tvah sindikata delavcev kemične in nekovinske industrije. 
Po poročilu sekretarja ROS Franja Krsnika se ga je kot 
predstavnik občinskega sveta udeležil tudi Franci Ceh, ki pa 
se je po njegovem mnenju vedel tako, kot da prvič sliši, da se 
ZSS in sindikati dejavnosti prenavljajo. »To se je dalo raz
brati iz njegovih vprašanj, npr., kdo si je izmislil regijski 
odbor sindikata dejavnosti in zakaj, ali je možno člane sindi
kata iz tako različnih dejavnosti povezati, ali predlog orga
niziranosti izraža izvirne interese članov sindikata dejavno
sti Gorenjske...«, beremo v poročilu, ki ga Krsnik na koncu 
zaključuje z naslednjim komentarjem: »Kaže, da v občin
skem svetu ZS Kranj ni prave pripravljenosti za izpeljavo 
prenove sindikata. Zanje je očitno še vedno občinski svet_ 
v sedanji vlogi - kot organ in mesto vseh nalog in odločitev.« i 

Zvemo še to, da se niso mogli dogovoriti o ustanovitvi' 
regijskega odbora, ker se pogovora niso mogli udeležiti pred
stavniki sindikata dejavnosti iz Škofje Loke.

Kako bo vozil Tomos
Na občnem zboru 00 ZS v Tomosu je ljudi seveda najbolj 

zanimalo, kakšna prihodnost se obeta podjetju po stečajnem 
postopku marca letos. Stečajni upravitelj je opozoril na ceno 
prehoda na tržno gospodarjenje, ki da je pač edini možni 
izhod iz krize. Omenil je še tole: da je bila lani večja realiza
cija z manj zaposlenimi; da so se zmanjšale zaloge končnih 
izdelkov, kar je tudi omogočilo delno zvišanje osebnih do
hodkov... in da v stečajnem postopku sodelujeta tudi dve 
tuji strokovni ustanovi, ki bosta pripravili predloge za na
daljnji obstoj in razvoj podjetja.

le čevlje sodi naj kopitar
Na seji konference osnovnih sindikalnih organizacij v trži- 

škem Peku, ki so ji prisostvovali tudi predstavniki občin
skega sveta in republiškega odbora sindikata delavcev tek
stilne in usnjarsko-predelovalne industrije Slovenije, so med 
drugim obravnavali tudi zasnovo bodoče organiziranosti 
sindikata te dejavnosti. Njihovo stališče je bilo, da občinskih 
sindikalnih organov že sedaj ne potrebujejo, še manj pa naj 
bi jih potrebovali v prihodnje, ko naj bi imeli v podjetju 
poklicnega sindikalnega poverjenika.

Šmarski kameleoni
Osnovna organizacija ZS Šmarje pri Jelšah je ROS delav

cev družbenih in državnih organov prosila za pomoč pri 
urejanju osebnih dohodkov delavcev, zaposlenih v občinskih 
upravnih organih. Člani sindikata namreč niso bili zado
voljni z odločitvijo vodilnega delavca, da se njihove plače od 
lanskega oktobra naprej obračunavajo po manjši točki kot za 
vodilne delavce oziroma, da osebni dohodki vodilnih delav
cev sledijo tistim v gospodarstvu, ne pa določilom družbe
nega dogovora. Ko so se izboljšale možnosti za izplačilo po 
družbenem dogovoru, so se mu spet pridružili. Po njihovem 
mnenju tako v Šmarski občini niso upoštevali priporočila 
republiškega izvršnega sveta, naj velja rast OD v družbenih 
okvirih in po enaki vrednosti točke za vse zaposlene v teh 
organih. Nejevolje se še niso znebili, ker občinska skupščina 
še ni sprejela sklepa o uravnavanju OD po rasti OD gospo
darstva za vse delavce.

Kliuh zastojem do višjih plač_______
Na občnem zboru IMP Panonija (Murska Sobota) so se 

člani sindikata seznanili z rezultati poslovanja v lanskem 
letu. Klub manjšim zastojem v proizvodnji, zaradi katerih je 
moralo nekaj delavcev celo na krajši prisilni dopust, so 
uspešno dokončali vse načrtovane naložbe, osebni dohodki 
pa so se jim celo povečali. Ugotovili so tudi, da je njihovo 
podjetje eno redkih v regiji, ki vsem svojih delavcem nudi 
socialno varnost in spoštuje določila sindikalne liste po naj
nižjem osebnem dohodku. Odločili so se tudi za poklicnega 
predsednika sindikata podjetja; plačo naj dobiva iz sredstev 
za OD, ne pa iz sindikalne članarine.

Razprava na seji predsed
stva RS ZSS kaže, da takšen 
poskus zakonskega urejanja 
najave, poteka in razrešitve 
stavke, kot ga je pripravila 
zvezna vlada, za sindikat ni 
sprejemljiv. Gre za številne 
načelne pomisleke, kot tudi za 
konkretna vprašanja, ki bi jih 
moral zakonodajalec urediti 
drugače, če bi resnično hotel 
narediti le stavkovni red, po
tem ko so delavci z ustavo pri
dobili pravico do stavke in po
tem, ko se v ožji in širši domo
vini naglo širijo stavkovne na
vade in razvade. Kljub temu, 
da stavka ni v interesu nobe
nega dejavnika, da je torej 
boljši tudi gnili kompromis, je 
Miha Ravnik glasno razmi
šljal o možnosti, da se glede na 
razmere pri sprejemanju tega 
zakona sindikat kar izloči iz 
postopka, ki teče v zvezni 
skupščini in začne postopek 
za njegovo revizijo. Predsed
stvo je kljub vsemu sprejelo le 
v ZSS pripravljena stališča in 
predloge o tem spornem za
konu in ob tem podprlo tudi 
vsebinsko podobne opredeli
tve sveta ZSJ; o obojem je 
uvodoma govoril Dušan Re
bolj.

Ne glede na sedanja stav
kovna gibanja v zdravstvu in 
šolstvu ter slabšanje položaja 
v gospodarstvu je predsedstvo 
RS ZSS sklenilo, da bo pri za
konu o stavkah vztrajalo pri 
vseh dosedanjih opredelitvah, 
ki so privedle do sprejetja sin
dikalnih stavkovnih pravil in 
do ustavnega dopolnila, s ka
terim so delavci dobili pravico 
do stavke. Dušan Rebolj je 
v svojem uvodu menil, da za
kon ne more biti sprejet brez 
predhodne obravnave in raz

prave v sindikalni organiza
ciji. Najbolj je nasprotoval 
temu, da bi ta zakon omejeval 
svobodo sindikalnega delova
nja, ki jo je sindikat pridobil 
z lanskimi ustavnimi dopol
nili.

Vse te Reboljeve ugotovitve 
in zahteve izhajajo iz ocene, 
da je osnutek zveznega za
kona o stavkah pripravljen na 
podlagi napačnega izhodišča, 
da naj zakon omeji pravico do 
stavke. Rebolj pa meni, da je 
smisel zakona lahko le ta, da 
omogoča ugotavljanje legal
nosti stavke in da opredeljuje 
njeno učinkovito organizacijo 
in vodenje, za uveljavitev zah
tev stavkajočih delavcev.

Zakonodajalec je najbrž, ko 
je pripravljal zakon, računal 
na to, da ima stavka lahko le 
kvarne posledice (te pa je 
treba preprečiti) in sploh ni 
upošteval, da je stavka učin
kovita, četudi povzroči škodo 
na drugi strani. Zato je zako
nodajalec tako zapletel posto
pek pred dovoljenim začet
kom stavke, da bi se morali 
delavci o stavki trikrat odlo
čati z osebnim izjavljanjem, 
v dejavnostih posebnega 
družbenega pomena pa je de
lavcem celo odrekel pravico 
do stavke. Zakonska ureditev 
stavke sploh ne upošteva, da 
delavci ustavljajo delo zaradi 
gospodarskih in tudi politič
nih razmer in ne zaradi ti
stega, kar je zapisano v ustavi 
oziroma zakonu. Dušan Re
bolj je ugovarjal tudi temu, da 
zakon omogoča le stavko za
radi materialnih in socialnih 
zahtev delavcev, ne pa tudi 
zaradi nezadovoljstva s pojavi 
v družbi, ki slabijo položaj po
djetij. Menil je, da bi bili zato

Pobuda za spremembo 
in dopolnitev zakona 
o pokojninskem in 
invalidskem 
zavarovanju______

Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slove
nije je ocenilo, da je potrebno 
za zagotovitev ustreznega po
ložaja delavcev, katerih delo 
postane v organizaciji ozi
roma pri delodajalcih nepo
trebno, določiti pogoje in na
čine za uresničevanje njihovih 
pravic ne le v zakonu o delov
nih razmerjih, temveč tudi 
v zakonu o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju.

Zato je nujno določiti, da so 
vsi presežni delavci upravi
čeni do obveznega pokojnin
skega zavarovanja za čas, ko 
prejemajo denarno nadome
stilo za primer brezposelnosti.

Določiti je treba, da se vsi 
delavci, katerih delo postane 
v organizaciji oziroma pri de
lodajalcih nepotrebno, lahko 
predčasno upokojijo pod 
ugodnejšimi pogoji pri odmeri 
pokojnine. Ta pravica se 
lahko uveljavi na podlagi po
trdila ustreznega upravnega 
organa (nekdanje skupnosti 
za zaposlovanje), da ni mo
goča prezaposlitev.

Določiti je treba ekonomsko 
ceno dokupljenega leta tako, 
da ne bo odkup zavarovalne 
dobe lažja rešitev za reševanje 
socialne varnosti presežnih 
delavcev od produktivne pre
zaposlitve. Gre tudi za vpra
šanje solidarnostnega prevze
manja bremena socialne var

nosti presežnih delavcev s po
djetja v različni lasti na naj
širšo skupnost. Za solidarnost 
je toliko bolj vprašljiva v si
stemu, ki pokojninsko zavaro
vanje financira izključno iz 
prispevkov zaposlenih in ne 
delodajalcev (družbena, me
šana, zasebna lastnina). Pri 
določanju ekonomske cene je 
potrebno upoštevati osebne 
dohodke posameznega de
lavca v obdobju, ki se sicer 
šteje za odmero pokojninske 
osnove, število dokupljenih let 
in starost delavca, za olajšavo 
bi bilo mogoče upoštevati, če 
gre za delovnega invalida.

Razrešiti je treba tudi vpra
šanje, ali se dokupljena zava
rovalna doba lahko upošteva 
pri odmeri pokojninske os
nove. Po našem mnenju jo je 
mogoče upoštevati zgolj pri 
odmeri od pokojninske os
nove.

Delna upokojitev je nov in
stitut pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja. Dolo
čiti je treba način odmere 
delne pokojnine in način, 
kako bo zavarovalna doba za 
krajši delovni, čas po delni 
upokojitvi vplivala na odmero 
pokojnine po polni upokojitvi. 
Rešitev bi morala biti stimu
lativna tako za posameznika 
kot za podjetje.

Natančnejša anliza pokoj- 
ninsko-invalidske zakonodaje

lahko kaznovani železničarji, 
ki so stavkali zaradi solidar
nosti z železničarji Hrvaške, 
pa delavci, ki bi s stavko pro
testirali proti gospodarski 
blokadi, tudi splošne stavke 
dejavnosti ne bi bile dovoljene 
in bi stavkajoči lahko bili ob 
delo.

Predsedstvo je v razpravi 
skušalo najti tudi možnost za 
spremembo določbe zakona, 
po katerem stavkajočim de
lavcem gredo vse pravice iz 
dela, razen plače. Dušan Re
bolj je predlagal, da se to

vprašanje (ki v zakonu ne 
more biti urejeno drugače, saj 
ni nikjer po svetu) uredi s ko
lektivnimi pogodbami. V raz
pravi pa je bilo več besed 
o oblikovanju sindikalnega 
solidarnostnega stavkovnega 
sklada, ki je edina prava reši
tev, ker pravniki utemeljujejo, 
da pravno ni mogoče plačevati 
nedela (stavke). Tudi zaradi 
takšnega položaja je v svetu 
manj stavk in tudi sindikati se 
jih bojijo, ker za plače stavka
jočih nimajo dovolj denarja.

Franček Kavčič

Iz sklepov predsedstva RS ZSS o zakonu 
o stavkah

Zavračamo takšen 
zakon
• Predsedstvo ugotavlja, da so glede koncepta zakona, 

ki ga predlaga ZIS, in odnosa sindikata do zakonskega 
urejanja stavk, bistvena razhajanja. Pri tem ne gre za 
obrobna, temveč za temeljna vsebinska in konceptualna 
vprašanja ali razhajanja, ki so takšne narave, da na teh 
osnovah in s takšnimi razlikami ni mogoče pripraviti 
predloga zakona. Zato predsedstvo RS ZSS zavrača pred
loženi osnutek zakona in ocenjuje, da niso ustvarjene niti 
minimalne okoliščine za nadaljnje razprave o osnutku 
zakona v skupščini SFRJ.

• Predsedstvo RS ZSS bo zato že v tej fazi zakonodaj
nega postopka oblikovalo pripombe k zakonu o stavkah 
v amandmajski obliki na osnovi načelnih opredelitev in 
predlogov Zveze sindikatov Slovenije, stališč komisije 
ZSJ in predlogov, ki jih je predsedstvo RS ZSS dalo 
k zveznemu zakonu o delovnih razmerjih in ki vsebujejo 
tudi pogled na možno zakonsko ureditev stavk. To naj bo 
osnova za nujno potrebni dialog med vodstvom Zveze 
sindikatov Jugoslavije in zveznim izvršnim svetom, ki naj 
se nemudoma organizira za iskanje skupnih možnih reši
tev. S tem v zvezi predsedstvo RS ZSS poudarja, da je od 
predsedstva sveta ZSJ že večkrat zahtevalo, da se še pred 
razpravo osnutka zakona o stavkah v zvezni skupščini in 
v organih sindikata organizira takšen pogovor. Kljub 
večkratnim opozorilom o nujnosti takšnega dialoga naša 
prizadevanja doslej niso naletela na ugoden odziv, zato 
predsedstvo RS ZSS še naprej vztraja pri tej zahtevi.

Prav tako predsedstvo RS ZSS od zveznega izvršnega 
sveta zahteva, naj - dokler ne bo v pogajanjih doseženo 
vsaj minimalno soglasje o skupnih pogledih zakonske 
ureditve stavk - umakne osnutek zakona o stavkah iz 
zakonske procedure oziroma iz postopka odločanja 
skupščine SFRJ. Prekinitev razprave o osnutku zakona 
v skupščini SFRJ, za kar se zavzema predsedstvo RS ZSS, 
bi omogočila potreben čas za iskanje najboljših rešitev za 
uresničevanje varstva ustavne pravice delavcev do 
stavke.

• Predsedstvo RS ZSS poudarja, da bo, če takšne 
zahteve ne bodo sprejete in bo kljub nasprotovanju sindi
kata skupščina SFRJ sprejela zakon o osnovah, ki jih 
predlaga Zvezni izvršni svet, takoj po sprejemu zakona 
v zvezni skupščini sprožilo ustavni spor pred Ustavnim 
sodiščem Jugoslavije. Prav tako bo skupščini SFRJ pred
lagalo spremembo zakona o stavkah po hitrem postopku 
v skladu s stališči sindikata.

• Predsedstvo RS ZSS se zato zavzema za takojšen 
pogovor z delegati skupščine SRS v zveznem zboru 
skupščine SFRJ o zakonu o stavkah da bi jih seznanilo 
s temeljnimi spornimi vprašanji predlaganega osnutka 
zakona.

kaže, da predpisi prepovedu
jejo ugodnejše rešitve pravic 
zlasti v zvezi s predčasno upo
kojitvijo pa tudi glede pokoj
ninskega zavarovanja v času 
brezposelnosti in glede do
kupa delovne dobe. Izjema so 
delavci, ki jim je prenehalo 
delovno razmerje zaradi ste
čajev in rednih likvidacij. Te 
izjemne rešitve so bile v zakon 
vnešene v letu 1987 na pobudo 
republiškega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije in so se 
v praksi pokazale kot 
ustrezne. Zakon pa podobne 
rešitve ne zagotavlja vsem 
presežnim delavcem - na pri
mer delavcem, katerih delo je 
postalo nepotrebno zaradi

tehnoloških in organizacijskih 
izboljšav. Zato predsedstvo 
republiškega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije predlaga, 
da se hkrati s sprejemom za
kona o delovnih razmerjih 
sprejmejo tudi ustrezne spre
membe zakona o pokojnin
skem in invalidskem zavaro
vanju. Brez primernih dopol
nitev in sprememb pokojnin
skih predpisov bo sicer, v na
sprotju z namenom zakonoda
jalca, ogrožena socialna var
nost delavcev, katerih delo 
v organizaciji ali pri deloda
jalcu ni več potrebno, razen če 
je delavcu prenehalo delovno 
razmerje zaradi stečajev in 
rednih likvidacij.
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Z Jernejem Jeršanom, sekretarjem republiškega odbora sindikata delavcev 
gradbeništva Slovenije, pred skupščino njihove dejavnosti:

Da nas ne hi odpihnilo...
»Kaj naj rečem pred bližnjo skupščino sindikata naše dejav

nosti?« se je kratko zamislil Jernej Jeršan, sekretar republiškega 
odbora sindikata delavcev gradbeništva Slovenije. »Da se bo na 
dnevnem redu znašlo pač vse, kar spada na takšno zborovanje, 
da pa bomo osrednjo pozornost vendarle namenili vprašanjem 
prihajajočih kolektivnih pogodb; presneto dobro se namreč 
zavedamo, da nas bo ,odpihnilo*, če bomo na tem področju 
našega delovanja napravili kakšen spodrsljaj!«

Jernej Jeršan je na kratko 
preletel delo republiškega od
bora, ki se je v tem mandatu 
sestal na šestih sejah, po spre
jetju statutarnega sklepa, 
lani, pa je ves čas namenjal 
osrednjo pozornost prenovi 
svojega sindikata. Izvršni od
bor RO se je sestal 26-krat; 
obravnaval je vsa sprotna in 
strateška vprašanja, hkrati pa 
uspešno usmerjal dejavnost 
v prenovljeno obliko delova
nja. Po novem naj bi postal 
izrazito operativen organ, ki 
bi usklajeval predvsem delo 
odborov in komisiji.

Komisija za delovne in živ- 
Ijenske razmere je bila de
javna na številnih področjih. 
Omeniti velja vnovičen po
skus ugotavljanja možnosti za 
priznavanje beneficirane de
lovne dobe za nekatere de
lovne naloge v gradbeništvu; 
po nekaj posvetih in sestankih 
pa je ugotovila, da je za to 
premalo strokovnih podlag in 
delo se je ustavilo. Ker pa bo 
ta naloga verjetno spet aktu
alna, bodo pobudo razširili še 
na druge ustanove in pa na 
vso Jugoslavijo. Komisija za 
družbenoekonomske odnose 
je v tem mandatu počasi iz
gubljala svoj pomen, njeno 
delo pa je zamrlo tudi zavoljo 
kadrovskega osipa. Zato pa je 
redno delovala komisija za

delitev dohodka in osebnih 
dohodkov, največkrat v sode
lovanju z podobno komisijo 
pri splošnem združenju. Hva
levredno je bilo tudi delo ko
misije za inovacijsko dejav
nost, ki se je izkazala v Rad
goni s samostojnim nastopom. 
Komisija za obveščanje je bila

bomo delovanje našega repu
bliškega odbora in njenih or
ganov podrobneje ocenili na 
skupščini, ki jo bomo imeli 14. 
t.m. v Ljubljani,« je Jeršan 
končal kratek raport o delu 
v iztekajočem se mandatnem 
obdobju.

Jeršana malce moti to, da do 
skupščine najbrž ne bodo pov
sod spravili pod streho vseh 
občnih zborov osnovnih orga
nizacij. »Vzroka za to sta 
predvsem dva: napet rokovnik 
in pa seveda dejstvo, da zavo
ljo nove zakonodaje status po
sameznih firm še ni bil do
končno opredeljen. Oboje je

eden) iz vseh slovenskih regij, 
plus dosedanji 51-članski re
publiški odbor. Za vse funk
cije iz mesta je evidentiranih 
dovolj kandidatov, tako da 
smo brez težav sestavili kan
didatno listo.«

ROS gradbeništva, ki se bo 
po novem imenoval Sindikat 
delavcev gradbenih dejavno
sti Slovenije, bo spremenil 
tudi notranjo organiziranost. 
Po novem naj bi imel pet od
borov, ki poleg gradbene ope- 
rative (60 odstotkov od 73.800 
zaposlenih) »pokrivajo« še in
dustrijo gradbenega materiala 
(10 %), projektivno in inženir-

Jemej
Jeršan

v prvi polovici mandata 
izredno dejavna, zaradi ka
drovskega osipa in neusklaje
nih pogledov nekaterih članov 
na delo komisije pa je precej 
popustila, kar je imelo za po
sledico slabšo obveščenost 
članstva prek internih glasil 
slovenskih gradbenih delov
nih organizacij. »Sicer pa

vobodni 
indikati

lovenije

potem vplivalo na kadrovske 
zadrege. Zdajšnje dobre funk
cionarje je težko prepričati, 
naj vendar podaljšajo svoj 
mandat. Nove je pa težko pri
vabiti k sodelovanju; čeprav 
vidijo neko novo vlogo sindi
kata v prenovljenih družbenih 
razmerah, jim prav zaradi teh 
nedorečenosti ni povsem 
jasno, kako naj bi delovali,« 
nadaljuje Jeršan in dodaja, 
naj bi imela vsa večja podjetja 
v njihovi dejavnosti poklicne 
sindikalne aktiviste. Pri tem, 
da imajo tudi podporo direk
torjev, saj pravijo, da se raje 
pogovarjajo z enim, strokovno 
podkovanim sindikalnim po
verjenikom, kot pa z množico. 
»Kakor koli že, na skupščini 
bomo polnoštevilni: 100 dele
gatov (na 700 članov OOS po

sko dejavnost (10 %), vodno 
gospodarstvo (5 %) ter mon
tažo in zaključna dela (15 %). 
»Doslej smo največ pozornosti 
namenili gradbeni operativi, 
druge smo pa bolj ali manj 
zanemarjali, čeprav so imeli 
težave tudi tam,« je pojasnil 
Jeršan in končal:

»Sicer se pa s to organiza
cijsko shemo sindikata naše 
dejavnosti na skupščini naj
brž ne bomo preveč ubadali. 
Osredno pozornost namreč 
nameravamo nameniti kolek
tivnim pogodbam, saj se - kot 
že rečeno - dobro zavedamo 
usodnega pomena tega po
dročja. Če bomo tu napravili 
kakšen spodrsljaj, nas bo od
pihnilo...«

Damjan Križnik

Odprto pismo
sindikata delavcev v zdravstvu in 

socialnem skrbstvu Slovenije 
javnosti, skupščini SRS in izvršnemu 

svetu skupščine SR Slovenije
V sindikatu delavcev v zdravstvu in socialnem skrbstvu 

redno spremljamo razmere, položaj zdravstva in social
nega skrbstva predvsem v tistem delu, ki najbolj oprede
ljuje družbenoekonomski položaj naših članov, dejavnosti 
ter zdravstveno varnost prebivalcev v naši republiki. Zad
nje dni januarja 1990 smo ugotovili, da se je položaj 
zdravstvenih organizacij bistveno poslabšal, celo v pri
merjavi s kritičnim obdobjem v letu 1989. Ob podpori 
celotnega članstva smo bili v republiškem odboru sindi
kata zdravstva in socialnega skrbstva junija lani prisiljeni 
zagroziti z napovedjo splošne stavke, da bi tako zavaro
vali interese zaposlenih v obeh dejavnostih kot tudi vse 
slovensko prebivalstvo, za čigar zdravstveno varstvo so, 
ne glede na delovanje dnevne politike, le odgovorni 
zdravstveni delavci.

Komaj dva meseca je minilo od tedaj, ko je stavkovni 
odbor sindikata zdravstva in socialnega skrbstva prejel 
zagotovilo izvršnega sveta SR Slovenije, da bo ukrepal, 
tako da se bo trajno izboljšal materialno likvidnostni 
položaj dejavnosti, vendar se razmere zaostrujejo tako 
kot še nikoli. Kljub sprejetju in izvajanju ustavnega za
kona in enotni prispevni stopnji v SR Sloveniji, kar po
meni, da slovenski delavci izločamo iz svojih osebnih 
dohodkov več kot kdajkoli prej, pa zdravstvene organiza
cije in socialni zavodi prejemajo v primerjavi z decem
brom realno manj denarja in še tega z velikimi zamudami.

Po naši oceni je vzrok za to stanje strokovna metodolo
ška napaka pri vrednotenju programa in planiranju sred- 
tev za delovanje dejavnosti v okviru »proračuna SR Slo
venije za leto 1990 z bilanco sredstev«, kar je bilo v skupš
čini SR Slovenije, kljub opozorilom stroke, sicer sprejeto 
zaradi drugih dogodkov v tistem času.

Republiški odbor sindikata zdravstva in socialnega 
skrbstva Slovenije poziva izvršni svet SR Slovenije, naj 
takoj pripravi oceno vzrokov za kritično stanje sloven
skega zdravstva in v skladu z dogovori na pogajanjih 
s stavkovnim odborom za pripravo splošne stavke 
v zdravstvu in socialnem skrbstvu, takoj ukrepa!

Republiški odbor sindikata zdravstva in socialnega 
skrbstva Slovenije obvešča slovensko javnost, da ne prev
zema nikakršne odgovornosti za morebitni zlom sloven
skega zdravstva, ker odgovorne vsekozi opozarja na kri
tične razmere. Prav zaradi obljub predstavnikov odgovor
nih ustanov, da bodo z novimi posegi in ukrepi uredili 
finansiranje dejavnosti, smo naivno verjeli obljubam, pre
ložili stavko, zavedajoč se, da čez noč ni mogoče narediti 
vsega in verjeli v pošteno pogajalsko partnerstvo.

Pomanjkanje dodeljenih sredstev bo v najkrajšem času 
znova ogrozilo materialni položaj članov našega sindi
kata, zato bo stavkovni odbor 14. februarja 1990 znova 
ocenil uresničitev stavkovnih zahtev in kako izvršni svet 
SR Slovenije, republiški komite za zdravstveno in soci
alno varstvo Slovenije, republiška uprava za zdravstvo, 
zavod za plan SR Slovenije uresničujejo svoje obveznosti.

Predsednik RO: 
prim. dr. Jože Arzenšek

ODMEVI

Nizki udarci nas ne 
bodo ohromili

Objavljamo pismo Sandre Gr
bec, ki ga je podpisala v imenu 
sindikalne konference Mehano 
Izola. K temu dodajamo tudi zah
teve predsedstva KOS ZSS Koper 
in predsedstva občinskega sveta 
ZSS Koper, ob tem pa še pismo 
Ivana Pišlerja, nesojenega kandi
data za člana izvršnega odbora 
republiškega odbora sindikata 
delavcev kovinske in elektro in
dustrije.

Kandidiranje članov ROS de
javnosti

Kot člani republiškega odbora 
sindikata delavcev kovinske in 
elektro industrije pri RS ZSS smo 
se vključili v postopek evidentira
nja članov v ROS dejavnosti in 
njegovega IO.

Enaindvajsetega 12. 1989 smo 
na sindikalni konferenci pripra
vili listo evidentiranih kandida
tov in jo poslali OSS Izola, kjer 
imamo do ustanovitve sindikata 
dejavnosti na Obali svoj sedež. Iz 
liste je razvidno, da smo v našem 
kolektivu evidentirali za člana 
ROS dejavnosti Janeza Piženta in 
na isti listi tudi člana IO ROS de
javnosti Ivana Pišlarja.

Prav zato se ne moremo stri
njati z ugotovitvijo kadrovske ko
misije pri ROS, da je bil samo 
kandidat Ivan Pišlar prepozno 
evidentiran, temveč bi zaradi 
»prepoznega evidentiranja« (21. 
12. 1989!) izpadla oba kandidata 
(tudi Janez Pižent).

Nemogoča in absurdna se nam 
zdi misel, da bi OS Koper, ki naj 
bi po trditvi v članku Nizki udarci 
nas ne bodo ohromili, objavlje
nem, v DE 2. 2. 1990, poslal na 
kadrovsko komisijo ROS listo evi
dentiranih kandidatov, iz te liste 
izbrisal ime Ivana Pišlarja (ne 
Franca, kot je bilo v članku pomo
toma zapisano).

Kar ne moremo se otresti ob
čutka, da je kuharski mojster zo
pet pripravil specialiteto »alla ka
drovanje« in to v trenutku, ko naj 
bi sindikat s svojo preobrazbo, ki 
bi temeljila na interesnih in zah
tevah svojega članstva, končno 
postala organizacija za varstvo in 
uveljavljanje delavskih interesov.

Sindikalni vrh agitira svoje de
lovanje tudi skozi prizmo zaupa
nja med svojimi člani (v bazi), 
v isti sapi pa brez kakršne koli 
upravičene utemeljitve, ali vsaj 
skromnega odgovora, zavrže 
predlog svoje baze, na katero tako 
rad prisega.

Te grde občutke kadrovske ku
hinje v novo opevanem in plurar- 
nem sindikatu nam potrjuje tudi 
dejstvo, da je naš drugi evidenti
rani kandidat za člana ROS de
javnosti Janez Prižent o svoji kan
didaturi za člana IO ROS (kamor 
smo predlagali Ivana Pišlarja) 
zvedel iz gradiva za sejo skupš
čine in tako srečni izbranec prav
zaprav ne ve, komu se mora zah
valiti za tako visoko zaupanje.

Menda ne bomo izgubljati časa 
s pridobitvijo soglasij na kandi
daturo, ta »malenkost« pač ni 
stvar kandidata, sicer se nam 
v kadrovski kuhinji utegne še kaj 
prismoditi.

Ni naš namen sindikalnemu 
vrhu ROS dejavnosti skupaj s ka
drovsko komisijo dopovedati, da 
ne gre za nobeno užaljenost sindi

kata na Obali, da ne gre niti za 
nikakršne nizke udarce (kot je av
tor za naš okus dokaj provoka
tivno naslovil prispevek), vsak 
ima pač pravico presojati po 
svoje.

Gre pa pri vsej stvari za pristen, 
pošten odnos do sindikalne baze, 
kjer si mora sindikalno vodstvo 
ustvariti temeljne možnosti za za
upanje v svoje delo.

Sindikalna preobrazba z učin
kovitejšim delovanjem in močnej
šim sindikatom za varovanje in 
uveljavljanje delavskih interesov 
dela šele prve, smelejše korake, 
zato ne dopustimo, da se spota
knemo in pademo prav pri ka
drovskih spodrsljajih. Upajmo, da 
sindikalni vrh prenove za neodvi
sen sindikat ni vzel tako dobe
sedno, da bo neodvisen tudi od 
svoje baze. Delavci Mehana smo 
tudi člani sindikata kovinarjev in 
čeprav lokalno oddaljeni od svo
jih »poglavarjev«, nam nihče nima 
pravice kratiti mešanja v dogaja
nja na ROS dejavnosti.

Za sindikalno konferenco 
Mehano Izola: 
Sandra Grbec

•

Zahtevamo:
- da odbor za organizacijska in 

kadrovska vprašanja RS ZSS na

osnovi usmeritev za izvedbo evi
dentiranja, kandidacijskih po
stopkov in volitev za člane in no
silce funkcij organov sindikatov 
podjetij, občinskih organizacij 
sindikatov, sindikatov dejavnosti 
Slovenije in Zveze sindikatov Slo
venije, sprejete na 21. seji RS 
ZSS, 24. 11. 1989, prouči, oceni in 
poda mnenje o postopkih eviden
tiranja, kandidiranja in določitve 
kandidatne liste v republiškem 
odboru sindikata delavcev kovin
ske in elektroindustrije ali pa naj 
ukrepa tako, da bodo v najkraj
šem času in učinkovito v celoti 
objavljeni oziroma razčiščeni vsi 
omenjeni postopki;

- če Odbor za organizacijska in 
kadrovska vprašanja RS ZSS 
ugotovi, da so bila kršena določila 
usmeritev za izvedbo evidentira
nja, naj da predsedstvu RS ZSS 
oziroma svetu Zveze sindikatov 
Slovenije celovito in temeljito 
oceno o kršitvah in neupoštevanju 
dogovorov ter zahteva dosledno 
spoštovanje sprejetega in zahteva 
odgovornost tistih, ki usmeritev 
in dogovorov sindikalne politike 
niso upoštevali oziroma celo več, 
delovali so v nasprotju s spreje
tim;

- če bo odbor ugotovil nepra
vilnost in neupoštevanje dogovo
rov, naj se predlaga preložitev 
skupščine ROS delavcev kovinske 
in elektroindustrije, ki je-sklicana 
za 9. 2. 1990, oziroma naj se

skupščina preloži, dokler se, po 
našem mnenju pereče razmere ne 
razjasnijo. Do tega predloga naj 
se opredelijo tudi delegati na 
ustanovni skupščini regijskega 
sindikata kovinarjev, sklicani za 
8. 2. 1990;
- delegatom iz naše regije 

predlagamo glede očitkov, obtožb 
in po naši oceni neresnic iz 
članka, objavljenega v Delavski 
enotnosti št. 4, 2. 2. 1990 Nizki 
udarci nas ne bodo ohromili, naj 
zahtevajo od članov izvršnega od
bora na skupščini neposredne od-

je bodo udeležili tudi delegati 
naše regije.
Za predsedstvo KOS ZSS Koper 

Jadran Galija 
za predsedstvo OS ZSS Koper 

Marica Mezgec

govore in obrazložitve, ce bo pri 
šlo do seje skupščine ROS in če s

•
Prosim, da skladno z zakonom 

o javnem obveščanju v Delavski 
enostnošti objavite naslednje:

V zvezi s članom Nizki udarci 
nas ne bodo ohromili, ki je bil 
objavljen v Delavski enotnosti št. 
4, 2. 2. 1990, izjavljam, da se 
v zvezi z mojim kandidiranjem 
v ROS delavcev kovinske in elek
troindustrije z menoj ni pogovar
jal nihče.

Ivan Pišlar
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Po sledeh vesti o »zapletu v idrijskem sindikatu«

Karavana pa gre kar naprej...
Zafurali 
so furmani

V sejni sobi Iskre Rotomatike 
- pardon, od novega leta naprej 
samo Rotomatike - nam je pred
sednik sindikata podjetja Slavijo 
Hladnik najprej pokazal na steno,

Namesto običajnih voščilnic za »srečno, zadovoljno in predvsem 
zdravo novo leto 1990«, je konec decembra poštar prinesel na Študen
tovsko 6 (naslov družbenopolitičnih organizacij idrijske občine) pismi 
s frankirnimi žigi Kolektorja in Rotomatike, v katerih sta bili sporočili, 
da sta se njuna izvršna odbora odločila za izstop iz občinskega sindikal
nega sveta. V odstavku nad obveznim dodatkom »s tovariškimi poz
dravi« je še pisalo, naj bi takšen sklep še pred novim letom potrdila 
občna zbora sindikata obeh podjetij. Občinarji so morali torej požreti še 
eno grenko pilulo, poplakniti pa so jo hoteli z vprašanjem statutarno- 
pravni komisiji republiškega sveta ZSS, če lahko takšnemu dejanju 
prižgejo zeleno luč ali ne. Odgovora še ni, stvari pa tečejo naprej. 
Seveda - po svoje...

»No, mi nazadnje nismo izsto
pili iz občinskega sveta, da ne bo 
pomote; smo mu pa dali vedeti, 
naj v teh prenovitvenih časih tudi 
sam začne misliti drugače,« pravi 
Bojan Sever, kandidat za pred
sednika sindikata v podjetju Ko- 
lektor. V isti sapi omeni, da je šlo 
tričetrt njihove sindikalne člana
rine za osebne dohodke zaposle
nih na občinskem svetu in za 
druge stroške, preostalo pa za 
šport in pravno pomoč. Bagatela. 
»Ne bi bili radi ,gorenjci‘, vendar 
smo prepričani, da bi lahko 
z zbranim denarjem smotrneje go
spodarili in da imamo konec kon
cev tudi pravico do nadzora nad 
tem, kje, kako in zakaj ga pora
bijo. Ampak to najbrž ni tema na
šega pogovora...«

Občinski svet - relikt 
preteklosti

Ne, temveč usoda sindikata po
djetja v teh prenovitvenih časih. 
»No, dokler ni bilo govora o tem, 
kakšni časi se nam obetajo, nismo 
čutili nobene potrebe po kakšni 
sindikalni (nad)organizaciji zunaj 
naše ograje,« se v pogovor vključi 
Meta Groff, ki je bila doslej de
klica za vse (družbenopoitične or
ganizacije), odslej pa bo - med 
drugim - najbrž samo tajnica sin

dikata. »Zdaj pač. Dvomim pa, da 
so v občinskem svetu ljudje, ki bi 
se bili sposobni pogajati z vodil
nimi, kot piše v programskih os
novah, in na katere bi se lahko 
oprli, ko bi nam šlo za nohte.« 
Bojan Sever ji prikima. Pa ne 
zgolj zaradi tega, ker je bil nekaj 
dni tudi sam (volonterski!) pred
sednik občinskega sveta ZS Idrija 
in je še zdaj član republiškega od
bora sindikata delavcev kovinske 
in elektroindustrije Slovenije. 
Temveč zavoljo tega, ker je občin
ski svet - relikt preteklosti.

»Ker sem bolj panožno usmer
jen, resnično ne vidim nobene po
trebe po občinskem svetu, čeprav 
čutim, da za takšno inštitucijo 
stoji republiški vrh. Prisiljena 
torba pač,« odkima in udari po 
mizi: »Sindikalna vizija je panoga 
in to je tudi geslo moje kandida
ture za položaj predsednika sindi-

Kaj neki načrtujejo? V Rotomatiki (na sliki) vedo, v Kolektorju tudi, na občinskem svetu pa še čakajo na 
navodila z republiškega vrha... (Slika: Sašo Bernardi)

f—ivobovobodni 
indikati 

lovenije

kata podjetja. Zanjo sem že dobil 
podporo v dobršnem delu kolek
tiva. Mirne duše se bom lahko šel 
pred direktorja postavit za de
lavca; in ne bom več slišal očit
kov, češ, tako misliš ti, delavci pa 
drugače. Po drugi strani sem pa 
od sodelavcev zahteval, naj mi ne
mudoma in odkrito povedo, če ga 
bom kje polomil.« Natrosil je še 
kup zanimivih razmišljanj, zavo
ljo omejenega prostora pa ome

njamo le še to: funkcijo sprejema 
tudi zato, ker potem naj ne bi bil 
več pomočnik vodje proizvodnje, 
saj je takšno delovno mesto nez
družljivo s predsedovanjem no
vemu sindikatu podjetja. »Opo
zarjam pa na potrpežljivost,« 
prosi, naj zapišemo, »saj se čez 
noč ne bo dalo veliko spremeniti. 
Čez pet ali deset let bi se pa že 
utegnili pohvaliti z močnim sindi
katom ...«

kjer visi diploma BSI. »To je med
narodni standard za kakovost, ki 
ga je treba potrjevati vsakega pol 
leta,« ponosno pove in se pohvali: 
»Pri nas in v vzhodni Evropi smo 
edini, ki se lahko ponašamo 
z njim. Niti svetovna proizvajalca 
hladilnih in klimatskih naprav, 
kakršna sta Danfoss (ZRN) in Ro- 
torex (ZDA), s katerima sodelu
jemo, jih nimata!« Doda, da je to 
priznanje plod marljivosti nekda

njih rudarjev in spretnosti klek
ljaric, ki so tu našli svoj kruh.

»Smo, skratka, firma, ki pO' 
nosno koraka v Evropo ’92, zato je 
geslo sindikata našega podjetja: 
naš delavec na sme živeti s paki
stanskimi plačami in z evropskimi 
cenami življenjskih potrebščin/ 
nadaljuje Hladnik, pri čemer ima 
v mislih počasno »treznjenje« sin
dikalne organiziranosti na vseh 
ravneh, da so zamudili vlak. »PP 
tej hitrosti nas lahko tak občinski 
svet samo zavira, zato smo se 
sredi decembra odločili, da mu ne 
bomo več nakazovali članarine- 
V teh dveh mesecih nam je tako 
ostalo 30 najstarejših milijard ali 
30 tisoč markovičev, ki jih bomo 
, zapravili1 tako, da nihče ne bo ne 
žejen ne lačen...« Pogovor je pov
zel z mislijo, da občinskega sindi
kata pač ne potrebujejo, »živ
ljenjsko gledano,« pribije, »saj ne 
bi nobenega radi bombardirali- 
Da pa je prišlo tako daleč, naj 
zamislijo tisti, ki so doslej, ,furah 
in - kot berem - bodo še ,furali 
slovensko sindikalno politiko. -

Čakajo 
na navodila

In kaj na vse to pravijo v občin
skem svetu ZSS Idrija? »Kolektor 
se je vendarle premislil, o Roto
matiki pa ne dajem nobenih izjav- 
Pa pika!«, je bil nejevoljen sekre
tar občinskega sveta ZS Idrija 
Ivan Šuligoj, na katerega se je 
pravzaprav streslo največ bodic- 
»Dali smo pobudo za skupno sej0 
izvršnega odbora Rotomatike in 
našega predsedstva, vendar odg0' 
vora nismo dobili. Kakor tudi ni
smo dobili odgovora statutarno- 
pravne komisije RS ZSS, kako naj 
ukrepamo v skladu s statutom in 
pravilnikom o materialno-finanč- 
nem poslovanju v ZSS v primerih, 
če kdo izstopi iz občinskega sveta 
in neha nakazovati članarino, če
prav nanj čakamo že od 19. de
cembra ...«

Karavana pa gre naprej...
Damjan Križnik

Po občnem zboru sindikata v Salonitu Anhovo Predsednik sindikata v Tikiju Stane Zajc

Delovni invalidi imajo o volčji naravi
zdaj svoje podjetje Volitve so pred durmi! Tudi v sindikatih svečeniki starih, ki so hkrati 

stvaritelji novih sindikatov, že močno nagibajo glave nad kadrovskimi 
kombinacijami. To je pač problem demokracije. Če smo jo že začeli 
uvajati, je treba izkoristiti čas, dokler ljudem ne zleze pod kožo, in se 
spraviti nekam pod streho.

Konec januarja je svoje delo 
pregledal tudi sindikat v Salonitu 
Anhovo. Po ustaljeni navadi je 
sindikalna organizacija to prilož
nost izkoristila za razgrnitev svo
jih načrtov, saj se, kot pogosto sli
šimo, pravo delo sindikatov šele 
začenja. V spremenjenih družbe
nih razmerah bodo delavci bolj 
potrebovali svojo organizacijo kot 
kdajkoli doslej.

Za predsednika sindikata po
djetja Salonit Anhovo je bil na 
občnem zboru že drugič izvoljen 
Zvonimir Murovec, kar potrjuje, 
da si je med svojimi sodelavci pri
dobil precejšnje zaupanje. Dovolj 
veliko, da bo popeljal sindikat 
v zahteven spopad za trdnejšo so
cialno varnost vseh zaposlenih 
v Salonitu.

- Zvonimir Murovec, prvi 
mandat je za vami. Kako ocenju
jete opravljeno delo?

»Glede na reorganizacijo po- 
djetjaj sindikat nikakor ni mogel 
spati. Z letošnjim prvim januar
jem smo namreč začeli na novo, 
kot pravimo. Od temeljnih orga
nizacij smo se poslovili, imamo pa 
dve podjetji: Salonit Anhovo in 
podjetje INDE. Kartica pomeni 
invalidske delavnice. Ustanovili 
smo jih na pobudo sindikata, saj 
smo morali tako ali drugače po
skrbeti za svoje sodelavce. V no
vem podjetju oziroma invalidskih 
delavnicah je sto ljudi, ukvarjajo 
pa se z lesno in kovinsko proiz
vodnjo, seveda za potrebe Salo
nita...«

- Za invalide ste očitno dobro 
poskrbeli. Kaj pa socialna varnost 
drugih delavcev?

»Seveda nanjo nismo pozabili. 
Ta je bila v središču naše pozor
nosti, zato smo se tudi pošteno 
trudili za drugačno vlogo sindi
kata. Med drugim smo aktivno so
delovali pri številnih povsem kon

kretnih nalogah, denimo pri stav
kovnih pravilih, ustavnih spre
membah, sindikalni listi, dru
gačni sindikalni članarini in po
dobnih stvareh. Z vsem tem smo 
gotovo nekaj prispevali k dru
gačni vlogi sindikata in vsebinski 
prenovi naše organizacije.«
- Kaj še prinaša reorganizacija 

podjetja, na kaj ste bili posebej 
pozorni, ko ste se odločali za spre
membe?

»Med drugim smo preverjali 
programe za boljše poslovanje, pa 
tudi tiste, ki obravnavajo ekolo
ške razmere. V procesu reorgani
zacije delovne organizacije smo 
sodelovali seveda tudi pri samou
pravnih postopkih. V okviru 
ukrepov za zagotavljanje socialne 
varnosti delavcev smo zahtevali 
izdelavo normativov potrebnega 
števila delavcev za optimalno iz
koriščenost naprav in tehnolo
škega postopka. Ti normativi naj 
bi bili realni kazalci in podlaga za 
produktivno zaposlenost in ka
drovanje. S tem v zvezi so bila 
tudi vprašanja naših invalidnih 
delavcev...«

- Pa nagrajevanje?
»Delitev osebnih dohodkov in 

zagotavljanje socialne varnosti 
delavcev z najnižjimi osebnimi 
dohodki je bila stalna naloga kon
ference sindikata. Sistem, ki je bil 
s prejet tik pred začetkom našega 
mandatnega obdobja, se je izkazal 
kot neuspešen. Zlasti zato, ker je 
bil premalo stimulativen in ni za
gotavljal za boljše delo tudi večje 
plače. Zato smo se zavzeli za 
ustreznejše nagrajevanje delav
cev, ki prispevajo k dobremu po
slovanju in hitrejšemu razvoju de
lovne organizacije, in za stimula- 
tivnejše dohodke ljudi, od katerih 
je odvisna nemotena proizvodnja. 
Glede višine naših osebnih do
hodkov lahko trdimo, da smo rav

nali v skladu z možnostmi. To pa 
ne pomeni, da morajo biti vsi 
s svojimi plačami zadovoljni, saj 
sedanji prejemki v prenekaterih 
primerih ne omogočajo dostoj
nega oziroma normalnega preživ
ljanja. Zato je sindikat dodelil 38 
socialnih pomoči in poskrbel za 
nekaj akcij, ki so vsaj malo omilile 
težak socialni položaj nekaterih 
delavcev...«
- Je v tem pogledu v tovarni 

veliko kritičnih problemov?
»Ugotavljamo, da se delavci, ki 

so v stiski, predvsem sami zate
kajo k sindikatu. Ob tem pa na
tančno vemo, da se nekateri, ki so 
pomoči prav tako potrebni, ne od
ločijo za ta korak. V tem pogledu 
jim sodelavci seveda niso poma
gali, pri čemer gre poudariti, da 
tudi nadrejeni premalo skrbijo za 
socialno varnost svojih ljudi. 
Glede tega smo še vedno šibki.«
- Kje vas čaka v prihodnjih 

dneh in mesecih največ dela?
»Pošteno bomo morali zavihati 

rokave ob pripravah na sprejem 
kolektivnih pogodb ter republi
ških zakonov o delovnih razmer
jih. Ob tem ne bomo smeli poza
biti na spremembe pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja in se
veda drugih predpisov, ki bodo 
urejali pravice, dolžnosti in zaš
čito delavcev.«

Ob obisku v Salonitu Anhovo je 
pogovor nanesel še na nekatere 
druge stvari, o katerih premišlju
jejo delavci. Tako smo se mimo
grede dotaknili tudi slovenskega 
sindikalnega glasila, naše Delav
ske enotnosti. »Časopis je kljub 
vsemu še vedno premalo oster in 
včasih tudi premalo konkreten. Še 
vedno je vse preveč podaljšana 
roka partije in vodilnih, kar nam 
bralcem nikakor ni všeč,« je pribil 
Ciril Testen.

Andrej Ulaga

Koliko zares so demokratične 
volitve svojih sindikalnih pred
stavnikov vzeli v tovarnah, smo 
kajpak začeli preverjati prav tam. 
S prvo, povsem naključno izbiro 
nismo imeli srečne roke. V Ijub- 

. Ijanski tovarni TIKI nas je sprejel 
predsednik sindikalne konference 
Stana Zajc:

»Ja no, kaj vem, kako bi začela 
pomenek o sindikalni dejavnosti. 
Naša konferenca se lani ni sestala 
in tudi letos še ne, čeprav smo 
načrtovali sestanek. Uspelo nam 
ni iz istih vzrokov kot lani...«
???

»Nezanimanje! Saj brez sunka 
nekam se nihče ne zgane. Niti ne
katerih članov izvršnega odbora, 
ki so odšli, nam ni uspelo nado
mestiti. Poverjeniki kljub več
kratnim opozorilom niti razprave 
o tem niso sprožili.«

Zdaj smo že nekajkrat opazili, 
da so se začeli občinski in panožni 
sindikati naravnost cufati za 
članstvo. Kako pa gledajo na po
polno mrtvilo v vašem kolektivu?

»Briga jih! Nihče ni zinil ne bev 
ne mev. Tudi sindikatu našega 
sozda Gorenje se to žvižga. Saj je 
bil doslej sindikat res okostenel, 
ozimniško naravnan. Zdaj so za
pisali, da bo drugačen, da se bo 
boril za pravice delavcev...

To smo mi že tako in tako po
čeli, po svojih močeh in zmožno
stih, kajpak. Skrbeli smo za ozim
nico, letovanja, preventivne re
kreativne dopuste, zdravilišča... 
Pomagali smo tistim z naj slabšim 
socialnim položajem, delili do
datno denarno pomoč vsem, ki se 
jim je predolgo zavlekla bolniška 
in podobno.

čez to nismo segli in tudi to 
drži, da za kaj več ni bilo pobud. 
Ljudi kaj drugega enostavno ni 
zanimalo.«

Hm, o tem pa bi skorajda pod
vomili. Blizu vaših vrat visi na

steni obvestilo o ustanavljanju 
novega, alternativnega sindikata 
v TIKI. Potemtakem nekaj zani
manja vendarle je.

»To so čudne stvari. Sindikat 
naj bi se do zdaj vtikal v vse. Imeli 
smo posebna predavanja, na kate
rih naj bi se ljudje vsaj delno 
usposobili za tako zahtevne na
loge. Komajda se jih je kdo udele
žil. Zdaj pa se kaže, da je prav tu 
zazevala vrzel. Še včeraj so vse 
skrbele le svinjske polovice in da
nes že očitajo, da je bila to na
pačna smer. Ekonomski položaj se 
slabša in logično je, da so ljudje 
naenkrat bolj občutljivi. Morda bi 
bilo bolje, če bi pomagali izbolj
šati ta sindikat, namesto da usta
navljajo novega. No, kaj vem, 
bomo videli.«

Ekonomsko torej slabo stojite?
»Po izjavah direktorja v tisku 

sodim, da res. Zaradi težav na 
južnem trgu se zatika in plače so 
bolj tako.

To ste izvedeli iz tiska?
»Da, zato kaj več ne vem, če

prav bi menda res moral. Ob red
nem delu za vse to zmanjka časa, 
strokovnosti, volje.«

Novi sindikat v TIKI je imel 
prav tedaj sestanek in stopila sva 
tja. Dušan Razdevšek, ki ga vodi, 
je pojasnil namen - lani so jih 
menda goljufali pri plačah in ker 
se stari sindikat ni pritožil, so 
ustanovili novega. Izterjal naj bi 
denar, kar so jim ga premalo pla
čali in sploh naj bi se boril za 
delavske pravice.

Bil sem priča blagemu prereka
nju, kaj sploh so delavske pravice 
ali ni »okradeni pri plačah« preo
stra beseda, kjer so napake sta
rega sindikata in ali ima smisel 
plačevati članarino za ništrc... 
Fantje so zarobantili, da jih »gor« 
nihče ne posluša, da jim nihče nič 
ne pojasni in potem - in potem je 
bilo konec malice, predsednik sta

rega sindikata je opozoril, da b° 
delovodja hud in vsi so se min>° 
razšli na delo. Gredoč so še dog0' 
vorili, da direktor sindikatu nC 
dovoli sestankov med delovniB1 
časom.

S Stanetom Zajcem sva se p°' 
tem hitro strinjala, da sta oba sin' 
dikata na, ljubeznivo povedan0' 
nizki stopnji. Starega drži p°' 
konci le še tradicija ali bolje re' 
čeno, inertnost, novi pa se še p°' 
šteno lovi.

Ima torej sploh smisel povpr®' 
ševati po razpravi o sindikalo' 
prenovi, po mnenju o kadrovanj11 
in volitvah?

»Ne ne ne! O tem pri nas 
nihče ni črhnil. Ljudi je strah za 
službo, za kruh. Malo jih je, ki h1 
se drznili skakati direktorju v tr°' 
buh. Od ljudi, ki zdaj prenavljaj0 
slovenski sindikat, doslej nism0 
imeli pomoči, kaj šele podpor6' 
Od istih ljudi, naj govore kar h°' 
čejo, je tudi ne kaže pričakovati 
Brez zaledja pa se dandanašnj1 
pameten človek ne bo bodel s še' 
fom.«

Toda če bi vi raziskali, kaj i6 
bilo s plačami, če bi se pritožil*’ 
poiskali pravno pomoč, bi menda 
dobili edino pravo zaledje. De' 
lavce?!

»Po izkušnjah že ne. V takšni*1 
bojih človek ponavadi na konc*1 
ostane sam. Zaledje sindikalnem11 
funkcionarju bi morala dati naj' 
prej organizacija. Njen vrh pa ]e 
volk, za katerega se ve, da menja 
dlako in ne čudi. Za sindikat za' 
hodnega tipa, ki je zdaj vizi]0 
ljudi, ki so toliko časa lepo živel1 
od sindikata starega tipa, je p°' 
trebno kaj več od lepih besed- 
Predvsem plačan, zavarovan sin' 
dikalni poverjenik. Čeprav sem z° 
vprašal, tudi na občini, mi ®6 
nihče ni znal pojasniti razlik6 
med starim in novim sindikatom- 
Vse to, kar piše zdaj, je morda 
v drugačni obliki pisalo tudi prej- 
Sindikat si tega enostavno ni zna* 
ali hotel priboriti. Dvomim, da 
bodo isti ljudje v njem znali t° 
storiti zgolj pod novim imenom-* 

Ciril Brajer
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Predsedstvo RS ZSS predlaga spremembo zakona 
o prisilni poravnavi - stečajih in likvidacijah

Pustiti delavcu, kar je 
delavčevega

Predsedstvo republiškega sveta 
ZSS je minuli ponedeljek obrav
navalo tudi pobudo, da bi zakono
dajalec spremenil zakon o prisilni 
poravnavi, stečaju in likvidaciji 
delovnih organizacij, ki je bil 
sprejet v »paketu« z nekaterimi 
drugimi zakoni konec minulega 
leta. Sindikat je moral predlagati 
spremembo zakona, ker njegovi 
vsebinski predlogi, ki jih je ponu
dil že pri sprejemanju zakona, 
lani, niso bili upoštevani, so pa po 
mnenju sindikata nujni, da bi za
kon dobil pravi smisel. S predlo
gom za sprejem zakona o spre
membah in dopolnitvah zakona 
o prisilni poravnavi, stečaju in 
likvidaciji so slovenski sindikati 
šli na svet Zveze sindikatov Jugo
slavije. Seznanili pa bodo tudi 
slovenske delegate v zvezni 
skupščini.

Slovenski sindikati takole ute
meljujejo svoj predlog. Decembra 
sprejeti zakon o prisilni porav
navi, stečaju in likvidaciji ne upo
števa, da so delavci po sprejetju 
zakona o podjetjih in zakona o te
meljnih pravicah delavcev iz de
lovnega razmerja v povsem dru
gačnem družbenoekonomskem in 
materialnem položaju kot doslej.

Zaradi novih oblik lastnine kapi
tala delavci upravljajo podjetja 
v družbeni lasti, v drugih podjet
jih pa nimajo odločujočega vpli- 
vav. Vendar tudi v podjetjih 
v družbeni lasti sprejemajo samo 
najpomembnejše poslovne in raz
vojne odločitve, poslovodni organ 
pa samostojno vodi delovni proces 
in poslovanje. Decembra sprejeti 
zakon pa dosledno sledi izho
dišču, da delavci nosijo ekonom
ske posledice vseh odločitev v po

djetju - čeprav na mnoge nimajo 
nobenega vpliva - in jim zato 
z uvedbo stečajnega postopka 
prenehajo vse pravice iz delov
nega razmerja.

Predsedstvo RS ZSS meni, da je 
treba delavcem v stečajnem po
stopku zagotoviti minimalno soci
alno varnost, to pa bi dosegli 
s predlaganimi spremembami ve
ljavnega zakona o stečajih.

Delavci bi morali nastopati kot 
upniki v stečajnem postopku za 
neizplačan del osebnih dohodkov 
in sredstev skupne porabe 
v skladu s kolektivno pogodbo; za 
sredstva za dokup delovne dobe 
za uveljavitev pravice do polne 
pokojninske osnove, sredstva za 
prekvalifikacijo in dokvalifika
cijo delavcev in sredstva za od
pravnine delavcem, ki jim bo pre
nehalo delovno razmerje, in za 
odpravnino pri odhodu v pokoj. Iz 
stečajne mase bi se te pravice mo
rale uveljavljati prednostno.

Predsedstvo meni, da bi zakon 
moral tudi opredeliti vlogo sindi
kata kot predstavnika in zastop
nika delavcev pred organi stečaj
nega postopka. Sindikat mora 
imeti enake procesne pravice kot 
vsak upnik, zato ga je potrebno 
o vseh dejanjih stečajnega po
stopka obveščati vnaprej. Zakon 
bi moral dopustiti možnost, da se 
ustanovi delavski odbor kot po
svetovalni organ v stečajnem po
stopku.

Tak odbor naj bi obvezno 
ustanovili tam, kjer bi bilo zaradi 
stečaja ob delo vsaj 50 delavcev.

t
Iz premoženja podjetja, ki gre 
v stečaj, bi bilo treba izločiti zlasti

hranilne vloge delavcev v po
djetju, sredstva skupne porabe, ki 
so bila ustvarjena iz osebnega do
hodka delavcev, iz sredstev re
gresa za letni dopust, s prostovolj
nim delom in darili delavcev, del 
stanovanjskega sklada, katerega 
vir so bruto osebni dohodki ter 
premoženje sindikata in društev, 
ki delujejo v podjetju. Sredstva 
skupne porabe naj bi prevzel sin
dikat, omenjena sredstva stano
vanjskega sklada pa družbenopo
litična skupnost. Če podjetje 
v stečaju odkupijo delavci dolž
nika, mora zakon dopustiti mož
nost, da se izvede pobotanje terja
tev delavcev iz stečajne mase in 
izklicne cene podjetja. Posebej bo 
treba preučiti premoženjsko 
pravna vprašanja glede objektov 
in opreme, v katerih so se na pod
lagi sklenjenih sporazumov 
opravljale dejavnosti, kot so me
dicina dela, izobraževanje, otro
ško varstvo, kulturne in športne 
prireditve.

Vsi ti predlogi naj bi se 
smiselno uporabljali tudi v po
stopkih prisilne poravnave in lik
vidacije.

Pobudo predsedstva RS ZSS je 
že obravnavalo tudi predsedstvo 
ZSJ in jo sprejelo, kot nam je po
vedal član predsedstva RS Lojze 
Fortuna, ki je slovenski predlog 
posredoval v Beogradu. Predsed
stvo ZSJ je tudi sklenilo, da bo 
vodilo nadaljnji postopek v zvezi 
s predlaganjem zakona o spre
membah in dopolnitvah zakona 
o prisilni poravnavi, stečaju in 
likvidaciji podjetij v sprejem 
v zvezi skupščini.

Boris Rugelj

Na seji republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije, ki je bila v torek, 6. 2. 1990, so se 
člani sveta seznanili tudi z delom komisij za pripravo kongresnih listin. Dušan Rebolj jih je 
informiral o programu Svobodnih sindikatov Slovenije in temeljnih nalogah v prihodnjih 
štirih letih, Ladimir Brolih o pripravah statuta in Janko Goleš o poročilu med 11. in 12. 
kongresom ZSS. Republiški svet ZSS je potrdil sklepe odbora za pripravo 12. kongresa 
ZSS, ki bo 6. in 7. aprila v Ljubljani, se stranjal s kongresnim glasilom: Zame gre, za moje 
znanje, delo in pravičnost, in tudi s predlogom za novo ime organizacije. (Slika: Sašo 
Bernardi)

Seminar za organizatorje kulture
V procesu prenove bo Zveza sindikatov Slovenije morala vsebinsko in organizacijsko posodobiti tudi svoje 

delovanje na področju kulturnega življenja delavcev.
Poleg ohranjanja in nadaljnjega razvoja dosedanjih uspešnih oblik kulturne ustvarjalnosti svojih članov, ki bodo tudi 

v prihodnje pomenile pomemben element kakovosti življenja, bomo morali razvijati tudi vse tiste dejavnosti, ki jih 
imenujemo podjetniška kultura.

Da bi lahko postopno in sistematično uveljavili v kulturnem delovanju tudi nove vsebine, od kulture odnosov 
v procesu dela in upravljanja do estetskih razsežnosti delovnega okolja in proizvodov, bomo ponovno organizirali 
seminarje za organizatorje kulture v delovnih oziroma v sindikalnih organizacijah.

Za razširjeno in vsebinsko zahtevnejše delo bi radi najprej usposobili tiste organizatorje kulture v sindikatih, ki so 
v preteklih letih že bili na občinskih ali območnih seminarjih te vrste.

Od 12. do 17. marca 1990 bomo v Sindikalnem izobraževalnem centru v Radovljici pripravili republiški 
seminar ze organizatorje kulture.

Prijave za seminar pričakujemo do 23. februarja 1990 na naslov: Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije, 
Ljubljana, Dalmatinova 4 (Doro Hvalica), na priloženi prijavnici.

Pogoji za sodelovanje na seminarju ostajajo nespremenjeni, kar pomeni, da morajo udeleženci poravnati le pot na 
seminar in bivanje v Sindikalnem izobraževalnem centru, ki v tem času znaša 160 dinarjev. Kotizacije ni.

Na seji BS ZSS o pripravah na kongres
Dušan Rebolj:

Ali spodnji dom ali posebni 
ekonomski svet

Razprava o programskem dokumentu je v komisiji 
končana in ni ovir za predstavitev njegove vsebine 
članstvu in tudi javnosti. Republiški svet bo razprav
ljal o tej listini in jo tudi dal v razpravo članstvu. 
Gradivo, ki ste ga dobili, bo doživelo nekaj manjših 
sprememb, ne vsebine in strategije, temveč zlasti 
glede vprašanj, ki zadevajo družbene dejavnosti, ker 
smo ocenili, da je o tem v dokumentu premalo. O pro
blematiki stečaja in vlogi sindikata smo že napisali 
besedilo in tudi glede varstva in perspektive mladih 
in vloge države v socialnih programih.

V zvezi s temeljnimi značilnostmi programskega 
dokumenta je treba povedati naslednje: prvič, da 
program vsebinsko razdeljuje tri sklope vprašanj, in 
sicer naš pogled na novo ustavno ureditev SR Slove
nije in ki je po značilnostih v bistvu naš volilni 
program; v drugem delu opredeljuje temeljne sindi
kalne cilje in politiko, v tretjem pa prenovitvene cilje 
naše organizacije.

Drugič gre v programskem dokumentu za kontinu
iteto. Kontinuiteta dokumenta in njegovih usmeritev 
glede na usmeritve tez programa neodvisnih sindika
tov je predvsem v zahtevi po potrebnih korenitih 
spremembah razvoja družbe in tudi v nujno potreb
nih spremembah naše organizacije v sodobno, demo
kratično in svobodno organizacijo, ki upošteva in 
gradi na članu, pluralizmu in bogastvu njegovih in
teresov, oblik delovanja in organiziranja. Diskonti
nuiteta pa je zlasti v novem razumevanju samou
pravljanja, ki se je kot integralni sistem odločanja 
izčrpal in ima svojo perspektivo in razvojno možnost 
predvsem v razvijanju različnih lastninskih odnosov, 
primernih oblik soodločanja v upravljanju, predv
sem o razvoju, delu ustvarjenega dobička, odpiranju 
novih delovnih mest, delovni perspektivi in varnosti 
zaposlenih, prezaposlitvi in prekvalifikacij, to je te
meljnih vprašanjih razvojne in delovne usode zapo
slenih in ne samo njih, tudi nezaposlenih, seveda.

To seveda ni teza, da sta ustava in zakon o podjetju 
dokončno odgovorila na vsa relevantna vprašanja 
položaja delavca, prej gre za ustvarjanje in vztraja
nje pri nadaljnjem razvijanju in postavljanju višjih 
standardov in oblik soodločanja, kar smo seveda 
precizirali in bomo precizirali tudi v programu ope
rativnih nalog z zahtevo po spremembi v okviru 
graditve nove ustave in tudi sprememb, ki zadevajo 
zakon o podjetju. Diskontinuiteta je tudi glede opre
delitve za parlamentarno demokracijo, za parlament, 
ki naj skladno z voljo volitev odraža različnost inte
resov državljanov, njihovih političnih organizacij, 
strank, zvez, v katerem pa'prav tako, in to bi rad

posebej poudaril, vidimo nujnost vgraditve funkci
onalne demokracije oziroma vpliva ustvarjalcev na 
odločitve, ki zadevajo njihova ekonomska in socialna 
vprašanja in položaj in s tem ustvarjanje možnosti za 
njihovo vključevanje v politično odločanje na novih 
osnovah. Zato tudi predlagamo: ali spodnji dom ali 
pa poseben ekonomski svet v novem parlamentu.

Položaj in vloga sindikata v sistemu oblasti v od
nosu do drugih subjektov. Prvič, odprava dosedanje 
institucionalne vpetosti oziroma vključenosti sindi
kata kot organizacije v sistemu oblasti, v skupščinski 
sistem, v delavski svet, skupščino in druge organe 
v podjetju in drugih oblikah organiziranja, ki se ne 
ujema s svobodo sindikalnega delovanja in združe
vanja in ki je v preteklosti v marsičem spodbujala 
tudi našo identiteto pa s tem tudi legitimnost. Name
sto tega je naša usmeritev pri urejanju temeljnih 
ekonomskih in socialnih vprašanj s kolektivnim po
gajanjem, in kar bi posebej poudaril, nenehna odprta 
možnost, da v parlament vstopamo svobodno in 
javno.

Poslancem in tudi izvršni oblasti, torej izvršnemu 
svetu, delegatom v delavskem svetu in skupščini naj 
bo dana pravica za odločitev tudi za nespoštovanje 
naših stališč in argumentov, sindikatu pa pravica, da 
javno nadzoruje njihovo delo, da zahteva njihovo 
odgovornost, njihov odpoklic in tudi predčasne voli
tve, če je to potrebno, in da tudi s sindikalnimi 
pritiski in s stavko uveljavljamo naše upravičene 
argumente.

Ladimir Brolih:

Naša oiganiziranost ne sme biti 
joga_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Na prejšnji seji republiškega sveta smo obravna
vali delovni osnutek statuta, takrat je razprava dala 
vrsto koristnih pobud, predlogov in pripomb in vse 
smo upoštevali.

Statut je akt, ki v bistvu legalizira, določa sred
stva, organizacijo in metode, da se realizirajo tako 
kratkoročni kot dolgoročni cilji. Skupno stališče je 
bilo, da mora statut Zveze sindikatov Slovenije odra
žati še večjo stopnjo usklajenosti s programskim do
kumentom, predvsem na področjih organiziranosti 
in oblik delovanja v smislu temeljnega izhodišča, ki 
je opredeljeno v ustavi, vsebovano pa tudi v naših 
programskih izhodiščih, v smislu večje svobode or
ganiziranosti in delovanja, artikuliranja posamičnih 
in posebnih interesov znotraj zveze sindikatov, 
s takšno organiziranostjo, ki naj ne bo toga, ki naj je 
statut ne uzakonja v podrobnostih in popolnoma 
obligatorno, ampak dopušča fleksibilnost in samo
stojnost uveljavljanja teh interesov v zvezi sindika

tov in zunaj nje, omogoča pa tudi usklajevanje zno
traj zveze sindikatov z drugimi deli organiziranega 
članstva v zvezi sindikatov.

Seveda pa ima takšna zahteva tudi svojo mejo, da 
ne zapademo v popolno disperzijo sindikalnega or
ganiziranja, kar ima lahko za posledico, da mozaika 
sindikalnega gibanja, ki se kaže v organizaciji zveze 
sindikatov, ne sestavimo več. Ni mogoče sprejeti 
ocene o vsiljenosti, oktroiranosti statuta članstvu 
s strani profesionalnih funkcionarjev, še posebno ne 
ocene, da vsebuje statut elemente boljševistične de
mokracije. Vrne naj se na zahtevo, da je potrebno 
uskladiti statut s programom, ker je statut pravno- 
-organizacijska nadgradnja programa, pri tem je 
treba upoštevati realnost, da je programski doku
ment v sedanjih razmerah trajnejše narave, kot je 
statut. Pri tem bi se zavzel, naj svet zveze sindikatov 
Slovenije sprejme izhodišče, da program in statut ne 
moreta biti popolnoma absolutno usklajena, kajti ne 
gradimo v celoti nove organizacije, ampak jo kore
nito prenavljamo.

Statut je akt, ki ga lažje spreminjamo in prilaga- 
• jamo sindikalni realnosti, akcijam in trenutku, in ker 
statut upošteva realna razmerja in upošteva stopnjo 
vseh možnosti in omejitev, ki so objektivne in sub
jektivne. Statut upoštea ne samo programske cilje, 
ampak tudi sindikalna realna razmerja. Nesporno pa 
je, da mora statut težiti k točki približanja s pro
gramskim dokumentom in ne preslikavanja doseda
njega stanja v novi obliki s staro vsebino, ki bi se 
kazala v razhajanju s programskim dokumentom ali 
v popolni usklajenosti. Bilo je tudi mnenje, da je 
potrebno zmanjšati število obveznih ravni sindikalne 
organizacije, tako da bo sindikat bolj temeljil tudi na 
načelu možnosti samoorganiziranja, v skladu z izra
ženimi interesi članov. Vprašanje je, katere ravni in 
oblike sindikalnega organiziranja določiti kot ob
vezne, čeprav bo v razvoju sindikalnega gibanja ned
vomno prišlo do premikov, kot je opredeljeno s pro
gramskim dokumentom, in katere kot udarne oblike 
delovanja članstva.

V zvezi s tem je vprašanje, ali je sindikat podjetja 
temeljna oblika delovanja sindikata. V tem trenutku 
bo to verjetno tako, vendar pa veliko vprašanje, kajti 
sindikat podjetja oziroma njegov zaupnik ne bo mo
gel učinkovito, enakopravno in enakovredno iti v ko
sanje s poslovodnim organom oziroma delodajalcem 
pri uveljavljanju zaščitne funkcije sindikata, zato je 
nujno, da se pri uveljavljanju vseh pomembnejših 
vprašanj angažirajo organi sindikata zunaj podjetja. 
Takšna opredelitev je nujno povezano operativno 
delovanje, razvoj strokovnih služb, ki so v službi 
sindikata, da se aktivirajo piri uveljavljanju vloge 
sindikata tam, kjer člani delajo.

Vsa ta in druga vprašanja bo po moji sodbi mogoče 
uskladiti in pripraviti predlog statuta. Posege v sta
tut bomo napravili. To je bilo tudi skupno stališče na 
delovnem pogovoru na področju deregulacije določe
nih nalog oziroma pristojnosti, da ne bodo le-te

podrobno opredeljene in ki bodo vnaprej blokirale 
možnosti za učinkovito delovanje. Statut bomo še 
očistili vseh tistih določb, ki niso pravnoorganizacij
ske narave, kot, na primer, obveščanje, izobraževa
nje in usposabljanje ter podobno.

Janko Goleš:

Povedati je treba, da sindikat ni 
deltronte_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Komisija za pripravo poročila o delu je pri svojem 
delu izhajala iz dveh osnovnih opredelitev: prvič, da 
je to poročilo o delu RS ZSS in njegovih organov med 
obema kongresoma, in drugič, da bo poročilo tokrat 
zasnovano drugače in naj ne obravnava več posa
meznih področij dela, temveč posamezne, za sindikat 
pomembne družbene probleme, odziv sindikata na
nje ter oceno prizadevanj sindikata pri urejanju teh 
problemov, pri katerih je bil bolj ali manj uspešen. 
Kot priloga bodo dodani dokumenti, ki so med kon
gresoma trajneje vplivali na uresničevanje delavskih 
pravic in položaja delavcev. Komisija je pri svojem 
delu izhajala tudi iz tega, da bo celovita ocena delo
vanja RS v obdobju med obema kongresoma zaokro
žena z uvodnim poročilom predsednika RS ZSS na 
samem kongresu. Komisija tudi meni, da mora poro
čilo biti stvarno in kritično, afirmativno, predvsem 
pa delavcu razumljivo, da morajo biti iz njega raz
vidni dogodki pred razširjeno sejo, pa tudi po njej. Iz 
njega morajo biti razvidni tudi prvi začetki prenove. 
Poudariti je treba tudi tiste aktivnosti, kjer se je 
sindikat kot prvi dejavnik v družbi odzval na dolo
čene probleme. Hkrati naj bi poročilo pokazalo, da 
sindikat ni več konstitutivni del oblasti, da ni več del 
fronte, jasno pa je treba tudi zapisati, kdo ni sprejel 
naših predlogov in kdo nas je oviral pri naši učinko
vitosti in zavzemanju za delavske interese. Poročilo, 
ki ste ga prejeli, je tretja verzija oziroma tretji de
lovni osnutek in ga bo potrebno še obdelati, tako 
skrajšati kot pregledati nekatere formulacije pa tudi 
ocene. V komisiji menimo, da se je tretja verzija 
približala zasnovi poročila bolj kot prejšnji dve. 
Predvsem je ta različica že identificirala te probleme, 
niz problemov, približno 18, in jih je v grobem tudi 
definirala in tudi opisala, kako se je sindikat odzval, 
predvsem pa kakšen je rezultat. Res pa je, da so 
formulacije še vedno zelo splošne, da so neprečiš
čene, ocene uspešnosti še niso dovolj konsistentne 
glede na odziv. Zaradi tega je že pripravljena nova 
verzija, ki je terjala mnogo popravkov in sprememb. 
Vabim člane sveta, če želi kdo tvorno sodelovati, naj 
se vključi in seveda po svojih močeh ustvarjalno 
sodeluje pri pripravi tega tako pomembnega doku
menta. Ne nazadnje s tem dokumentom RS in njegovi 
organi dobivajo zaupnico ali ne.
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Podelili Prešernove nagrade
dramatik in režiser

Dušan Jovanovič
za dramski in režijski opus v zadnjih

letih

Dušan Jovanovič je v našem kulturnem 
prostoru prav gotovo izjemna osebnost. Nje
gov odločilni vpliv na podobo slovenskega 
gledališča zadnjih dvajsetih let je treba pripi
sati vsestranskemu in celovitemu umetni
škemu delovanju. Jovanovičev gledališki 
opus šteje šestnajst celovečernih dram in prek 
štirideset režij sodobnih in klasičnih, doma
čih in tujih dramskih besedil. Odločilno je 
bilo tudi njegovo sedemletno dramaturško 
vodenje Slovenskega mladinskega gledališča. 
V zadnjih letih je Jovanovič napisal troje po
membnih gledaliških iger. To so: »postmeš- 
čanska« komedija Viktor ali dan mladosti, 
politična grozljivka in satira Jasnovidka ali 
dan mrtvih in komorna ljubezenska drama 
Zid, jezero. Te drame uprizarjajo družbeno in 
eksistencialno problematiko sodobnega kriz
nega sveta v tematsko in žanrsko raznovrst
nih, skrajno natančnih, predvsem pa duho
vito vzpostavljenih gledaliških optikah. Prav 
tako se Jovanovičeve režije iz zadnjih sezon 
- Cankarjeva komedija Za narodov blagor in 
Strička Vanje Antona Pavloviča Čehova 
v Slovenskem stalnem gledališču v Trstu, 
lastne dramatizacije Besov Dostojevskega 
v Mladinskem gledališču in lastne igre Zid, 
jezero v ljubljanski Drami - uvrščajo med 
najvidnejše dosežke sodobnega slovenskega 
teatra.

kipar Drago Tršar ima poleg Jakoba Savinska in
-------------------------------------------------------------------- Slavka Tihca ključno vlogo v razvoju sloven-
DfllSSCl Tršar s^e9a modernega kiparstva. Po generaciji Ne- 

** odvisnih, ki je s stilizacijo in sumiranjern
forme pričela presegati realizem, je Drago 
Tršar že na začetku ustvarjalne poti začrtal 
svoje videnje kiparstva v smer tako intenziv
nega haptičnega oblikovanja, da zaživi mate
rija svoje polno življenje. Primarna in erup
tivna moč izvirnega načina modelacije, vtis
njena v energijsko telo kipa, osmišlja njegove 
vsebine, ki temeljijo na motiviki človeka ali 
narave. Geometrizirane ali Arhetipske oblike 
in njegove slikovito obdelane površine na
mreč občutljivo sledijo inspirativnemu viru 
ali kiparskemu naročilu, tako da učinkuje 
celota zdaj monumentalno, ekspresivno ali 
dramatično, drugje pa lirično, intimno, ero
tično. To mojstrstvo in značilen oseben izraz 
sta rezultat tehtnega ustvarjalnega razmi
sleka tako skozi kiparstvo kot skozi risbo, ki 
je umetniško enako pomemben pol Tršarje- 
vega izraza. Posebej pa bo ostalo njegovo delo 
zapisano v celotni narodovi zgodovini kot 
senzibilna in umetniško dostojanstvena inter
pretacija duha našega povojnega časa, kate
rega glavna dilema je bila, kako uskladiti 
voljo, sposobnost in čast posameznika s skup
nim hotenjem množice.

Nagrade 
Prešernovega 
sklada:

Nagrade Prešernovega skla
da so prejeli: pesnik Aleš De
beljak za deli Slovar tišine in 
Postmoderna sfinga; arhitekt 
Lojze Drašler za realizacijo 
naselja Dvori v Grosupljem; 
slikar Bojan Gorenec za raz
stavo v galeriji Equma v letu 
1989; violinist Tomaž Lorenz 
in pianistka Alenka Šček-Lo-

s?
glasbe; filmski režiser Filip 
Bobar-Dorin za scenarij, re
žijo in montažo filma Veter

/z slavnostnega govora Klavdija Palčiča iz Trsta na podelitvi Prešernovih nagrad

Slovenski narod mora svoio prihodnost začrtati 
stvarno, predvsem pa ne sme pozabiti na svoje
zgodovinske izkušnje_______________

Moj glas in moj pogled iz zamejstva ne moreta biti odmak
njena od življenja v matični domovini. Še posebno ne ob spo
minu na Franceta Prešerna, ob prazniku slovenske kulture, 
v imenu katere se Slovenci počutimo eno, ne glede na to, kje 
živimo. Zasluga našega velikega pesnika je, da nam je skoval, 
kot pravi Slodnjak »duhovno orožje za nas, v katerem se naj 
nazadnje izkaže, da so tudi Slovenci individualen narodni orga
nizem, ki je zmožen sodelovati in tekmovali v kulturni tekmi 
z drugimi narodi.«...

V novo nastajajočih meddržavnih in mednacionalnih odnosih 
v Evropi pa vendar ni vse vnaprej zagotovljeno, tudi premo
črtna in splošno priznana enakopravnost vseh velikih in malih 
skupnosti ne.

Prav gotovo je potrditev slovenske suverenosti, suverenosti 
slovenske republike znotraj jugoslovanskega travmatičnega in 
vročičnega dogajanja pomembna postavka za uveljavljanje ena
kopravnega položaja slovenske republike v jugoslovanski fede
raciji in za pospeševanje jugoslovanske demokracije; za Slo
vence, ki živimo kot manjšinci zunaj meja matične domovine, je 
to tudi zelo pomembno, saj bi se sicer lahko znašli jutri v novem 
evropskem kontekstu kot nekakšna manjšina manjšine.

Prav gotovo bo moral slovenski narod tudi v prihodnje ču
ječno, kar ljubosumno ohranjati svojo suverenost v odnosu do 
vsakogar. Svojo prihodnost mora začrtati stvarno, predvsem pa 
ne sme pozabiti na lastne zgodovinske izkušnje, da se ne bi 
znašel kot lončeni vrč med železnimi. Moral bo vsekakor varo

vati svojo avtentičnost in načrtno krepiti svojo samozavest, ne 
kot vase in v svojo drugačnost zagledana družba, marveč 
z vključevanjem lastnega razvoja v obči življenjski tok drugih 
narodov: z ustvarjalnostjo, učinkovitostjo in inventivnostjo....

Deli slovenskega naroda, ki živijo na njegovih robovih, zunaj 
meja matične domovine, so njegovi živi, aktivni, konstitutivni 
deli, vendar niso samo »ob robu«, pač pa predvsem »V stiku«, in 
to ne na jasni, ostro zarezani črti, ki razmejuje narodnostno 
čistokrvno različne ljudi, marveč na nejasnem, v različnih od
tenkih obarvanem prehodnem območju polslovenstva in tudi že 
skoraj zbrisanega, včasih pa tudi ponovno prebujajočega se 
slovenstva.

Ni nujno, da bi v tem našem robnem, prehodnem prostoru 
morali izkrvaveti, kot napovedujejo nekateri, že zaradi samih 
mešanih zakonov. Pravzaprav bi te poroke morale biti najbolj 
naraven, human in za omogočanje sožitja najbolj spodbuden 
življenjski pojav medsebojno prelivajočega se stika dveh sosed
njih narodov: za oba pridobitev in ne izguba. Seveda ob pogoju, 
da bo slovenski narod znal in mogel biti svoboden in s tem 
ustvarjalen in vabljiv. Da ne bo to prelivanje le enostranski 
prehod in odhod.

V to marginalno, svojevrstno slovenstvo sodijo tudi naši napol 
asimilirani ljudje, kot tudi tisti, ki so na poti »deasimilacije« ali 
taki, ki v sebi šele začutijo željo, da bi se v to podali.

Slovenstvo je torej s svojim zamejstvom tudi to. Njegova 
celovitost mora vključevati tudi to razsežnost, kot imajo v njem

svoje mesto tudi Slovenci, ki živijo razpršeni po svetu. Vendar 
ne zaradi občasnega nostalgičnega odkrivanja nekakšnih labil' 
nih ostankov slovenske navzočnosti, kjer naj bi jo zgodovina 
pravzaprav prej ali slej odpisala, pač pa aktivno, po možnosti 
z organskim, vsekakor nenehnim načrtnim vključevanjem v vse 
dejavnosti, ki določajo naš narod.

V takšni razširjeni slovenski zavesti, ki naj upošteva vse 
komponente našega narodnostnega bivanja z vsemi odtenki, 
mora biti vpletena tudi kulturna, jezikovna in sploh človeška 
dimenzija avtohtonih narodnosti, ki jih že tudi slovenska ustav3 
vključuje kot enakopravne nosilce suverenosti slovenske repu' 
blike, kajti tudi tako bomo Slovenci utrjevali svojo sposobnost 
živeti s sosedi in s svetom. Sem sodi tudi odprtost in spoštljivost 
do vseh, ki želijo živeti z nami.

Možnost uresničevanja skupnega evropskega visoko kulturn0 
in civilizacijsko razvitega življenja se bo tudi pri nas Slovencih 
kazala v naši sposobnosti, upoštevati in vključevati vse odtenke 
različnosti človeškega bivanja.

Evropa, v kateri želimo biti deležni toliko visokih dosežkov 
njene civilizacije in razvitosti, bi pa z nami tudi mogla pridobiti 
kaj pozitivnega, saj v marsikaterem svojem tudi zelo razvitem 
delu še ni opravila vseh nalog, ki jih terja potreba po enako
pravnem sožitju ljudi.

Naš mali slovenski laboratorij sožitja je že s Prešernom dobil 
svojo široko, še vedno veljavno in uporabno osnovo. Razvijajmo 
jo še naprej v istem duhu.
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Boljkov! kipci Cankarja za mecenstvo v kulturi
Predsednik republiškega 

komiteja za kulturo Vladi
mir Kavčič se je ob sloven
skem kulturnem prazniku 
zahvalil posameznikom in 
delovnim kolektivom, ki 
kot sponzorji in soustvar
jalci oblikujejo podobo slo
venskega kulturnega živ
ljenja. Na prireditvi v pro
storih Mednarodnega po
djetja Slovenijales so petim 
nagrajencem podelili kipce 
Ivana Cankarja, ki jih je iz
delal akademski kipar Ja
nez Boljka. Pri izboru so 
s svojimi predlogi poma
gale kulturne organizacije, 
društva, turizem in gostin
stvo in občinski upravni 
organi za kulturo, ki so jih 
prosili, naj pomagajo poi
skati sponzorje v kulturi. 
Odzvalo se jih je 65, ki so 
predlagali 182 organizacij 
in posameznikov. Letos so 
priznanja dobili Janez Do
lenc iz Kompasove te
meljne organizacije
HERTZ, Rent-a-car, Alek
sander Lovec iz Primexa 
v Novi Gorici, Herman Ri
gelnik iz Gorenja v Tito
vem Velenju, Metod Rotar 
iz Ljubljanske banke- 
Združene banke in Tone 
Turnšek iz Pivovarne La
ško.

Slika: Sašo Bernardi

Tako imenovani »globalni družbeni pogledi« so se do kulture vedno vedli 
pokroviteljsko ali izkazovali preveliko nestrpnost

Spremembe Brez alibija
Pred časom smo v zagrebški 

reviji Start lahko prebrali, da 
so ameriški televizijski ekipi 
družbe ABC v zgradbi češke 
policije pokazali, da še vedno 
hranijo kar trideset centime
trov debel dosje sedanjega 
predsednika republike Vac
lava Havla in nekdanjega di
sidenta.

Ni naključje, da je bil vodja 
češke »žametne revolucije« 
ravno literat Vaclav Havel, 
kakor verjetno ni naključna 
vloga skoraj vseh vidnejših 
imen češke literture od Milana 
Kundere, Škoverckega, Koho- 
uta, katerih literarno delova
nje je Evropi in svetu pripove
dovala bistvo anatomije stali
nističnega terorja, ki je pre
plavil Češko po letu 1968.

V primeru Vaclava Havla in 
tudi drugih je po zmagi revo
lucije prišlo do obrata. 
Obrata, ki spreminja vsa »pri
zadevanja«, vsebovana v tri
deset centimetrov debelem 
dosjeju.

V isti številki omenjenega 
zagrebškega časopisa je tudi 
intervju s slovenskim drama
tikom Dragom Jančarjem, 
specifika njegove zgodbe je 
nekoliko drugačna od Ha- 
vlove, čeprav gre za isti pro
blem. Jančar v svojem interv
juju omenja problem svobode 
kot osrednjega vprašanja, ki 
ga zanima.

Jančar omenja, da se človek 
v srednjem veku ni spraševal 
o svobodi, ker je bilo zanj ra
zumljivo, da je svoboda v ono
stranstvu. Šele ko se je človek 
odločil, da bo svobodo uresni
čil na tem svetu, je, kar je pa
radoksalno, začel proizvajati 
najbolj brutalne oblike nesvo
bode, zlasti v tej naši civiliza
ciji in v tem stoletju.

Gotovo je to zares osrednje 
vprašanje, vprašanje, ki res
nično zahteva odgovor. Žal je 
treba tudi ugotoviti, da so od
govor na vprašanje o para
doksalnosti uresničenja svo
bode veliko bolj iskali literati 
kot pa politiki ali filozofi.

Upal bi si trditi, da slednji 
niso ravno blesteli, zlasti v de
želah tako imenovanega real- 
socializma, ko je bilo treba kaj 
povedati o tem paradoksu re
alne svobode, ne tiste, ki je 
brezhibno funkcionirala zno
traj njihovih teoretskih kon
struktov, ampak sobode, ki so 
jo na svoji koži občutili vsi 
tisti, ki so mislili in delali dru
gače, kot pa je predpisoval 
ideološki kanon.

Svobodi se danes odpirajo 
nova, še nevidna obzorja, ne 
samo v kulturi, ampak prak
tično na vseh področjih delo
vanja človekovega duha. 
Težko je ugibati, kaj vse se bo 
še zgodilo, ko bodo padli tudi 
zadnji prividi, da je mogoče 
zgolj v imenu ene ideje in 
samo predpisanega obrazca 
doseči cilj, h kateremu teži 
človeštvo že stoletja.

V tem trenutku je za nami 
mora in izkušnja stalinistič
nega, totalitarnega modela, ki 
pomeni morda eno največjih 
zablod in regresij tega sto
letja.

Strah, ki ga je izrazil v svoji 
knjigi o smehu in pozabi Mi
lan Kundera, češ da bi bila 
največja katastrofa, ki bi do
letela češki narod ravno po
zaba sebe samega, lastne pozi
cije in identitete. Na srečo se 
ta Jvunderova napoved ni 
uresničila, čeprav grožnja še 
vedno visi v zraku. Grožnja 
svobodi morda tokrat ne bo 
takšna, kakršno smo spoznali 
skozi model stalinistične ne
gativne utopije, ampak se 
utegne grožnja pozabe uresni
čiti skozi drugačne, morda na
videz bolj demokratične me
hanizme delovanja človeške 
družbe. Tiste mehanizme, ki 
se danes ponujajo kot nado
mestek, ki lahko »hitro reši« 
nakopičene probleme, ki so 
ostali kot dediščina že ome
njene totalitarne stalinistične 
utopije.

Svoboda, pozaba, lahko bi 
naštel še vrsto drugih vpra

šanj, ki bodo v srčiki zanima
nja literarnih ustvarjalcev, 
opozarjajo med drugim tudi 
na to, da najbrž ni mogoče en
krat za vselej odgovoriti na 
nekatera »večna« vprašanja in 
stiske človeštva, ampak da 
mora vsaka generacija ustvar
jalcev samostojno in neod
visno iskati odgovore na ome
njena vprašanja. Vsaka 
osebna literarna izkušnja se 
mora spopasti s tistim, kar 
predpisujejo ustaljena druž
bena in politična pravila, pra
vila, ki seveda računajo s tem, 
da so »zadnji odgovor« na vsa 
vprašanja človekovega biva
nja. Ni zgodovinsko ne dru
gače vnovčljivih izkušenj in 
resnic, ki bi človeštvu zagota- 
Ijale miren spanec na tistem, 
kar je doslej doseglo v svojem 
razvoju.

In če se poskušamo vpra
šati, kakšno naj bi bilo v pri
hodnje razmerje med tistim, 
kar imenujemo politiko, 
morda nekimi globalnimi 
družbenimi pogledi, in pa kul
turo ali njenimi’ najbolj kre
ativnimi deli?

Izkušnja kaže, da pretirano 
približevanje med obema po
loma človekove dejavnosti ni 
nikoli prineslo ali obrodilo 
kakšnih posebno bogatih plo
dov. Tako imenovani »glo
balni družbeni pogledi« so se 
do kulture vedno vedli pokro
viteljsko ali pa so izkazovali 
preveliko nestrpnost, ko je šlo 
za »uresničevanje« globalnih 
zamisli.

Kreativni del kulture, se 
pravi njen najbolj žlahtni del, 
naj bi do političnega angaž
maja vedno ohranil tisto, kar 
bi imenoval ironično distanco, 
četudi bi vse govorilo, da je 
takšna ironična distanca 
morda odveč ali pa pretirana.
Prevelika vpletenost v poli
tično jemlje kreativni kulturni 
dejavnosti preveč energije, ne 
daje pa ji pravzaprav nič, ra
zen obljub nekega novega glo
balnega projekta, ki ga bosta

skupaj »uresničili« kultura in 
politika. Mislim, da je bila ta 
ukana prevečkrat uporab
ljena, da bi jo bilo mogoče da
nes jemati resno.

Kulturi je treba pustiti, naj 
sama išče odgovore na vpraša
nja, ki jih prinašata tako čas, 
ki ga živimo, kot tudi obdobje, 
ki je pred nami. V vsakem pri
meru je veliko bolje, če se 
»motijo« ustvarjalci, kot pa da 
to počno politiki v imenu 
vzvišenih ciljev, ene same res
nice.

Milenko Vakanjac

Praznik pa tak
V preteklem obdobju je bila kultura večkrat zlorabljena za 

potrebe monopolne politike. V tej zlorabi je kot podaljšek 
oblasti sodeloval tudi sindikat. Od tod tudi socrealistične 
zmote in pretiravanja na področju kulturnega življenja de
lavcev, ki je bilo bolj okras političnemu sistemu kot izraz 
delavčevih resničnih potreb.

Izogniti pa se je treba nevarnosti, da bi sindikati v prihaja
jočem obdobju šli v drugo skrajnost, ki jo je mogoče slutiti 
v nekaterih gradivih: da bi se tej dejavnosti preprosto odre
kli, jo odvrgli kot balast, ki ničesar ne prispeva k reševanju 
temeljnih, najbolj življenjskih vprašanj delavcev.

To je nevarno predvsem zato, ker pri nastajanju novega 
sodelujejo tudi ljudje, ki so kot člani monopolne politične 
organizacije še kako botrovali preteklemu odnosu politike do 
kulture. Po njihovem mnenju je treba zdaj zavreči vse - se
veda tudi dobro.

Kakšna pošastna zmota, namesto da bi zavzeto izrabili 
priložnost, ki se ponuja. Očitno namreč je, da niso politične 
stranke ponudile neoprijemljivih programov na področju 
kulture zato, ker na tem področju ne vedo kaj početi, temveč, 
ker se dobro zavedajo, kako nevarno bi bilo tudi na to 
področje prenesti strankarske zdrahe. Prispevek slovenske 
kulture v procesu demokratizacije družbe pa je tolikšen, da 
jo bo v prihodnje zelo težko »najemati« za vsakokratne 
politične programe. Kultura je po svoji naravi torej nestran
karska, ali še bolje: nadstrankarska.

Je pa pogoj za uspešnost slehernega političnega programa, 
tudi sindikalnega. Še več, je pogoj za vsakršno uspešnost 
družbe in za kakovost življenja, o kateri sanjamo — mar ne?

Gmotno blaginjo omogoča tudi večje duhovno bogastvo, 
toda le ob hkratni večji posameznikovi svobodi. Le-te pa ni 
brez večje kulturnosti v medčloveških odnosih, v procesu 
dela in upravljanja, v hierarhiji odločanja, v procesih komu
nikacij znotraj podjetja in zunaj njega, v posameznikovem in 
skupnem ugledu in podobno.

Za podjetniško kulturo, ki obsega te in še mnoge druge 
sestavine, smo se slovenski sindikati opredelili na resnem 
strokovnem posvetovanju lani v Titovem Velenju. Za projekt 
smo navdušili tudi sindikate v drugih jugoslovanskih okoljih 
in našel je svoje programsko mesto v Zvezi sindikatov Jugo
slavije. Le v naših programih in naših razmišljanjih za pri
hodnost ga ni zaslediti.

Kultura kot ustvarjalna sestavina življenja in dela sloven
ske sindikate ne zanima. Kako si sicer razložiti, da v tem 
mandatu ni bilo na dnevnem redu nobenega sindikalnega 
organa - tudi ne sveta, ki v svojem naslovu nosi poleg 
izobraževanja in znanosti tudi kulturo.

Kdo je torej tisti, čigar skrb bo v prihodnje tudi kultura 
dela, urejenost delovnih prostorov, estetske razsežnosti dela 
in proizvodov, kultura odnosov, humanost kolektivnega dela 
in bivanja in nenazadnje kulturna ustvarjalnost zaposlenih 
v več sto skupinah in društvih (pihalni orkestri, pevski zbori, 
likovne in literarne skupine, foto klubi in podobno) in več sto 
likovnih razstaviščih in knjižnicah v slovenskih podjetjih?

Ali bomo v evforiji »liberalnega kapitalizma« pokopali 
tisto, kar si v deželah, kjer je le-ta doma, z vsemi močmi 
prizadevajo pridobiti zato, da bi delo humanizirali in ga tudi 
tako naredili učinkovitejšega?

Ne. Ne bo nam uspelo. Zadovoljno, ustvarjalno in učinko
vito delo ter življenje sta mogoča samo v vsestranskih kultur
nih okoliščinah. Ce temu sindikat ne bo znal dati prave 
vsebine, bo to storil delodajalec, le, da bo potem stvar postav
ljena na glavo: kulturno življenje bo sredstvo za bolj eksplo- 
atirano delo, ne pa cilj, ki naj ga boljše delo omogoča.

Razmislimo. Če se v sindikatu o tem sploh ljubi komu 
razmišljati. Pisati, vem, da se ne, saj bi sicer ne bil menda 
edini, kije bil pripravljen zapisati teh nekaj besed ob sloven
skem kulturnem prazniku.

Doro Hvalica

Za praznik tudi darilo naimlaišim_______
V ljubljanskem lutkovnem gledališču so ob slovenskem kulturnem prazniku pripravili presene

čenje za najmlajše in manj mlade. S pomočjo sponzorjev: obeh kulturnih skupnosti, Kompas 
Hertza, Krke, tozda Izolacije, Belinke, Izolirke, Stola, GP Bežigrad, KiK Kamnik in SOP Krško so 
uredili 280 kvadratnih metrov doslej neizrabljenega podstrešja v Mestnem domu in ga preuredili 
v lutkovni muzej. Muzej omogoča spoznavanja zgodovine slovenskega lutkarstva in osvežitev 
spomina na nekatere predstave. Poleg tega bo v prostorih še igralnica za klub prijateljev 
Lutkovnega gledališča, mogoče pa bodo tudi projekcije in komorne predstave. Na otvoritvi so 
uprizorili odlomek iz Klemenčičevega Fausta.
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Mrtvičnim krčem slovenske kinematografije na rob

AH je imel Josip Vidmar prav
Z veliko napovedmi in do

mala s fanfarami zmagoslav
nega pričakovanja je zahodni 
kapital vkorakal v jugoslo
vanski in skorajda tudi v slo
venski kinematografski pro
stor. Tujcem je bilo dovolj ju
goslovanskih balkanizmov, 
najrazličnejših goljufij, čr
nega trga video kaset, nika
kršne eksploatacije filmov, 
prenizkega iztržka iz jugoslo
vanskih kinematografov. Če 
ne naredimo reda sami, eden 
izmed pogojev za sodelovanje 
je bil ob Markovičevem obi
sku v Ameriki, tudi urejanje 
avtorskih pravic, ga bodo na
pravili oni. Glede na velikost 
jugoslovanskega filmskega tr
žišča, ki je po številu kinema
tografskih sedežev na prebi
valca in po številu obiskoval
cev, vsega upoštevanja 
vredno, so jim bile ekonomske 
stiske, padanje obiska, težave 
s plačili, popolnoma nerazum
ljivi.

Ko so nas obiskali in si ogle
dali nekatere .segmente' naše 
kinematografske mreže, jim je 
postalo marsikaj jasno. Ugo
tovili so namreč, da standard 
večine naših kinematografov 
ne ustreza zahodnoevropskim 
standardom, ugotovili so, da 
so naše kinematografije raz
drobljene, nepovezane, predv
sem pa da nimajo denarja niti 
za enostavno reprodukcijo, 
kaj šele za investicije v poso
dabljanje. In njihov entuzi- 
azem je uplahnil. Ugotovili so, 
da lahko postavljajo pogoje 
oni kot prodajalci in ne kupci, 
kot je to v razvitem svetu 
v navadi. Sklenili so, da bodo 
poskusili iztržiti tisto, kar se 
iz takšnega zastarelega in sti
hijskega kinematografskega 
trga iztržiti da.

In kaj so naši ljudje hoteli, 
sprejeli so pogoje, kakršni so 
pač bili, malo so si pomeli 
roke, ker bodo v težkih okoliš
činah vseeno lahko predvajali 
tudi najnovejše filme, dopu
stili so, da se bo kinemato

grafski spored do konca ame- 
rikaniziral (dokazi za to so 
skriti v prebiranju aktualnega 
kinematografskega sporeda 
v dnevnem časopisju) in da 
bodo morali predvajati tudi 
filme, ki kinematografskega 
predvajanja ob minimalni 
programski politiki sploh ne 
bi zaslužili.

Seveda o pogojih za sodelo
vanje predvsem (ali samo) 
z ameriškimi partnerji naši 
previdno ne govorijo. Verjetno 
niso preveč ponosni na tisto, 
kar so dosegli, predvsem pa ni 
tistih investicij tujega kapi
tala, ki so jih tako željno pri
čakovali in so si jih obetali. 
Toda kaj, ko so nastopili v do
govarjanjih vsak posebej. Na
mesto da bi oni izbirali part
nerje, so partnerji izbrali njih 
in sedaj vsak distributer po
nosno maha s slovitim ime
nom tuje firme, ki si ga je po
lastila za nič denarja in pod 
svojimi pogoji.

In rezultati? Jih že gledamo 
na kinematografskih platnih. 
Res je veliko novejših (ne naj
novejših) ameriških filmov, 
tudi filmov uspešnic. Filmi 
evropskih in drugih kinema
tografij so s filmskih sporedov 
izginili, prav tako večina ju
goslovanskih filmov, v Slove
niji posebne naklonjenosti ni 
niti za slovenske filme. In 
obisk? Ob visoki ceni kinema
tografskih vstopnic obisk 
vztrajno pada, tudi uspešnice 
niso v naših kinematografih 
uspešne. Film Batman si je 
v Ljubljani ogledalo nekaj več 
kot 20 tisoč gledalcev. Projekt 
s filmskimi uspešnicami vrniti 
gledalce v kinodvorane se po
temtakem ni uresničil.

Uresničil se ni tudi zaradi 
nekontroliranega, toda dobro 
organiziranega trga video ka
set, ki po sprejemljivi, vseka
kor pa nižji ceni, kot je kino 
vstopnica, ponuja najnovejše 
filme, tudi tiste, ki so na spo
redu naših kinematografov. 
Namesto da bi bil dogodek

obisk kino preastave, postaja 
dogodek zbiranje ob videore
korderju in televizorju 
v krogu družine ali prijateljev, 
čeprav televizijske slike še 
zdaleč ne moremo primerjati 
s tisto, ki žari s kinematograf
skega platna.

Človek je lahko samo začu
den, da distributerji in kine
matografi še vedno niso ugo
tovili, da je njihova osnovna 
konkurenca črno tržišče video 
kaset. Da te konkurenčne 
borbe ob slabem standardu 
kinematografskih dvoran, vi
soki ceni kinematografskih 
vstopnic, tudi z najnovejšimi 
filmi ne morejo zmagati. Res 
drži slogan Ljubljanskih kine
matografov, da v kinu nisi 
sam, toda včasih so okoliščine 
tudi takšne, da bi človek v ki
nematografu želel biti sam.

In če se velika kinemato
grafska podjetja že stežkoma 
prebijajo, potem je situacija 
za majhne, podeželske kine
matografe še toliko hujša. 
Njega dni je bil kinematograf 
nekakšno kulturno zbirališče 
v manjših krajih in danes, ko 
se zavzemajo za delčke kul
ture v vsakem kraju, se utegne 
zgoditi, da bodo izginili tudi 
manjši kinematografi.

Širše pogledano je razrez 
slovenske kinematografije be
den. Viba film, ki zaenkrat še 
združuje pretežni del tehnič
nih produkcijskih potenci
alov, ustvarjalni se zbirajo na 
srečo tudi drugje, še ni našla 
koncepta svojega obstoja in 
razvoja. Vsaj ekonomsko ute
meljenega ne. Edini slovenski 
distributer Vesna filma išče 
ob slučajni zasebniški pomoči 
in pobudi možnosti svojega 
nadaljnjega obstoja. Večina 
slovenskih kinematografov je 
na robu eksistenčnega. Toda 
tudi v takšni težki situaciji 
predstavniki treh vej kinema
tografije še vedno niso sedli 
skupaj in poiskali skupne 
možnosti obstoja in razvoja.

Za zahodni svet je zakonito, 
da se produkcija, distribucija 
in kinematografska mreža 
združujejo! Producent, ki za 
svoj film nima distributerja in 
distributer, ki za svoje filme 
nima kinematografskih sede
žev, sta obsojena na propad. 
Znotraj teh treh segmentov 
kinematografije se tudi preli
vajo denarji in vsak se zaveda, 
da brez drugega ne more ob
stojati. Tej ekonomski logiki

delavci v kinematografiji ne 
znajo slediti in zaradi tega so 
neprestano v težavah. Vsak pa 
krčevito brani svoje ozko za
mejene pozicije, svoj drobni 
fevdek in konec koncev tudi 
lastno nesposobnost, ki bi 
v drugačnih okoliščinah prišla 
na dan. Menda je res za lastno 
neuspešnost najlaže iskati 
imaginarne krivce, najbolj kar 
mačehovsko družbo, ki iz 
svoje vreče za filmsko ,kul

turo' ne zmeče dovolj denar
jev.

Zakaj pa tudi bi, družba in
vestirala, zakaj bi se vedla 
bolj nespametno kot zahodni 
filmski kapital, ki je zelo hitro 
ugotovil, da je vsaka investi
cija v tako organizirano, zas
novano in kadrovsko zase
deno kinematografijo defici
tarna. Podjetništvo zahteva 
tudi podjetniško usposoblje
nost in s tem povezano podjet
niško miselnost. Oboje pa so 
na naših tleh desetletja 
skrbno zatirali in na področju 
kinematografije tudi zatrli. 
Kar pa ne pomeni, da takšno 
zatiranje ne bi bilo kinemato
grafiji kar pogodu.

In zakaj v naslovu vpraša
nje, ali ni imel Josip Vidmar 
vseeno prav? Pred leti je na
mreč zapisal, da film ni umet
nost. Njegova trditev je bila 
deležna kritičnih, tudi mojih 
opomb, predvsem pa so ji opo
rekali filmi, ki so v svetu, pa 
tudi pri nas nastajali. Josip 
Vidmar je imel v mislih film
sko sejmarstvo in pogrošnost, 
ki sledi predvsem kičastemu 
okusu publike. Toda, če si 
bodo v naši kinematografiji 
predstavljali podjetništvo kot 
ceneno zaslužkarstvo in 
takšne tendence v oblikovanju 
kinematografskega sporeda že 
čutimo, potem bo filmska 
umetnost s kinematografskih 
platen izginila in bo rezervi
rana (samo do kdaj?) za televi
zijske filmske sporede. In 
temu navkljub bodo produ
centi, distributerji in kinema
tografi životarili in propadali. 
Ne zaradi umetniških filmov, 
temveč zaradi pogrošnega 
sporeda, odganjanja gledalcev 
iz kinodvoran in napačnih od
govorov na prava vprašanja, 
ali pa že zaradi napačno za
stavljenega spraševanja.

V tem primeru pa bo imel 
Josip Vidmar za slovenski ki
nematografski prostor do
končno prav.

Matjaž Zajec
Dušan Vukotič: Filmsko usklajevanje

Stanislava Pangeršič, organizatorica kulturne dejavnosti v »Gorenju«

Vsebino kulturne dejavnosti povezujejo 
s temeljnimi vrednotami podjetja

Organizatorico kulturne dejav
nosti v velenjskem Gorenju, pro
fesorico primerjalne književnosti 
Stanislavo Pangeršič, sem prvič 
imel priložnost poslušati lani, 
pozno spomladi. Tedaj je, očitno 
v trenutku iskanj in dvomov 
o svojem poslanstvu, povabila ne
kaj svojih kolegic in kolegov iz 
drugih slovenskih delovnih orga
nizacij, zakaj pa iz republiških 
ustanov in organizacij, ki imajo, 
ali bi morale imeti na skrbi tudi 
kulturo v delovnih organizacijah, 
na sestanek v Titovo Velenje. Va
bilo k udeležbi je zastavljalo zelo 
značilno vprašanje, namreč, ali je 
kultura v delovnih organizacijah 
še potrebna?

Pozitiven odgovor, ki ga je dalo 
posvetovanje, je najbrž Stanislava 
sama poznala, pa vendar je ta
kratna razprava opozorila na vr
sto nejasnosti, težav in nerazume
vanj, s katerimi se srečuje kul
turna dejavnost v podjetjih in se
veda tisti zanesenjaki, ki se s tem 
ukvarjajo. Takrat so v slovenskih 
sindikatih, kjer je sicer skrb za ta 
del sindikalne dejavnosti v zad
njih letih praktično povsem za
mrla, Titovo Velenje ter Gorenje, 
izbrali za nosilca zveznega posve
tovanja pod naslovom »Kultura, 
sodobnost in sindikati«. Takrat so 
se kulturni delavci iz Gorenja, pa 
tudi vodstvo sozda, izkazali za iz
jemno ljubeznive in skrbne gosti
telje, prikazali so tudi del kul
turne ustvarjalnosti delavcev Go
renja. Toda zdi se, da pravega od
govora, ki bi v celoti zadovoljil

dileme kulturnega organizatorja 
v delovni organizaciji, tudi na tem 
posvetovanju ni bilo. Uspešno pa 
so predstavili Gorenjev koncept 
podjetniške oziroma korporacij
ske kulture.

Pa pustimo zgodovino in posku
šajmo prikazati, kako je zasno
vana kulturna dejavnost v Gore
nju. Kot nam je povedala Stani
slava Pangeršič, so koncept, vse
bino in obseg kulturne dejavnosti 
v delovni organizaciji opredelili 
na temelju osnovnih vrednost Go
renja, ki so delo, človek in znanje. 
Tako naj bi v Gorenju razvijali 
vsaj štiri osnovne vsebine kulture. 
Na prvem mestu je kultura odno
sov v delovnem procesu in v iz
delku, saj dobri medsebojni od
nosi izhajajo iz temeljnih vrednot 
podjetja oziroma sedaj koncema.

Drag sklop je kultura v delov
nem okolju. Kultiviranje ljudi in 
s tem splošni dvig kulturne ravni 
življenja je zanje proces. Kultura 
v podjetju ne more biti za delov
nega človeka le občasna interna 
dejavnost, ampak nekaj, kar pov
sem prevzame in usmerja celoto 
njegovega ravnanja, dela in 
upravljanja. V tem času, ko so 
materialne spremembe več kot 
očitne, šo še toliko bolj potrebne 
duhovne spremembe. Visoko ka
kovostni oblikovani proizvodi 
z zaznamovano sporočilnostjo tr
žišča, ki jih navzven označujejo 
kot podjetje visoke kakovosti, jim, 
kot sodijo, nalaga tudi kako
vostne spremembe navznoter. 
Vrednote podjetja se uresničujejo 
prav tu, z drobnimi, majhnimi,

zunanjemu očesu nepomembnimi 
dejanji, ki pa tvorijo celoto kul
turnega utripa podjetja. Na to se 
navezuje tudi kultura kot del utr
jevanja ugleda, ali kot radi po
vemo, s tujko, image podjetja 
v širši skupnosti. Sem spada ve
liko: od komuniciranja v poslov
nih stikih ali po telefonu, do ce
lostne podobe podjetja, dopisov, 
brošur, dokumentov, pa tudi 
v zadnji posledici pomeni stvar 
kulture, kako dosledno se držijo 
sprejetih poslovnih določitev in 
delovnih nalog. Končno sem uvrš
čajo še kulturo kot sestavni del 
bivalnega okolja svojih delavcev.

V vse to je vpeta kulturna de
javnost v Gorenju, ki jo poleg po
klicne organizatorice kulturne 
dejavnosti Stanislave Pangeršič 
omenja še dvaindvajset animator
jev kulture. Ti v posameznih orga
nizacijah skrbijo za kulturo. 
Združujejo se v aktivu animator
jev, kjer se dogovarjajo o svojem 
delu. Seveda vsi ne delajo enako 
zavzeto. Kot pove Stanislava, je 
približno polovica takih, s kate
rimi se vedno in sproti dogovarja 
o delu, delavnost in predanost po
sameznikov pa se še kako pozna 
v njihovem delovnem okolju.

Čeprav je razpoloženje v po- 
etju v prid kulturni dejavnosti, 
i je intenzivnost v različnih oko- 
h različna. Nekateri zanese- 
aki se kar sami pridružijo, dru
id ni posebnega zanimanja. Več 
dajo pač tam, kjer je več inte- 
sa, kjer so pripravljeni, nič ne

poskušajo na silo, saj vedo, da ne 
bi bilo uspeha. Sindikat se uk
varja z dragimi problemi, po
sebno zdaj, ko se vse Gorenje re
organizira in se ne zanima preveč 
za kulturo.

To pa sploh ne pomeni, da je 
kulturne dejavnosti zaposlenih 
v Gorenju malo. Na začetku pogo
vora je Stanislava Pangeršič po
nosno pokazala prvo številko Li
terarne revije Gorenja Iskanja, 
v kateri so v izbora Ervina Fritza 
objavljena literarna dela delav
cev. Revija pomeni vrh njihove li
terarne dejavnosti, ki obsega de
lovna srečanja, nastope in pred
stavitve literarnega snovanja za

poslenih. Sem lahko priključimo 
še sodelovanje s Kulturnim cen
trom Ivan Napotnik in delovanje 
vzajemne knjižnice Gorenja, ki je 
dobro založena in obiskana. V po
djetju že enajsto leto teče bralna 
akcija. Društvo slovenskih pisate
ljev jim predlaga seznam knjižnih 
novitet, predvsem mlajših avtor
jev, in te knjige potem kupijo in 
berejo. Tako je vsaj dvesto delav
cev na tekočem s knjižnimi no
vostmi, ob koncu akcij pa medse 
povabijo na pogovor tudi znane 
književnike. Enkrat na leto pova
bijo tudi slovenske založbe, da pri 
njih pripravijo prodajno razstavo 
knjig.

Stanislava Pungeršič

Pestro je delo tudi na likovnem 
področju. Vsako leto pripravijo 
dve likovni koloniji v Bihaču, kjer 
je tovarna Gorenja, z razstavami 
svojih del sodelujejo v različnih 
krajih Jugoslavije ter pripravljajo 
različne oblike strokovnega uspo
sabljanja. Ob skrbi za likovno 
ustvarjalnost svojih delavcev 
osebno pozornost namenjajo tudi 
vrhunski umetnosti. Temu je na
menjeno stalno razstavišče v pro
storih Gorenja Servisa, kjer orga
niziraj o razstave vrhunskih umet
nikov (Ive Šubic, Božidar Jakac, 
Gabrijel Stupica, Milan Konje- 
vič).

Zaradi pomanjkanja prostora 
bomo gotovo krivični do vsega, za 
kar si na kulturnem področju pri
zadevajo v Gorenju in o čemer 
nam je Stanislava Pangeršič zag
nano pripovedovala. Pa vendar 
moramo še dodati, da se delavci 
v velikem številu udeležujejo kul
turnih prireditev, abonmajskih 
predstav in koncertov, katerih 
obisk organizirajo njihovi kul
turni animatorji. Od nekaj več kot 
300 sedežev v dvorani kulturnega 
doma jih kar dve tretjini zasedejo 
delavci Gorenja. Stanislava je 
tudi povedala, da kake posebne 
povezave med obiskom kulturnih 
prireditev in stopnjo izobrazbe ne 
ugotavljajo in so med obiskovalci 
enakovredno tudi delavci iz pro
izvodnje. Tudi načrtov imajo še 
cel kup. Pripovedovala nam je 
o okroglih mizah, ki so jih imeli 
z zanimivimi sogovorci in na zani
mive teme, pa o tem, da premalo 
izkoristijo različne akcije, pri ka
terih je sponzor njihovo podjetje, 
pa marsikaj dragega. Čeprav je 
Stanislava zelo odločna in se po
polnoma zanese nase, pa za konec 
vendar še povejmo, da zameri re
publiškim sindikatom, da jih že 
predolgo puščajo na cedilu in 
samo obljubljajo strokovno po
moč, zlasti dolgo napovedovani 
seminar za organizatorje kulture 
v slovenskih podjetjih.

Igor Žitnik
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Po štirih dneh stavke v Unitasu

Sindikat zlega imena
Unitas, tovarna v Ljubljani, v torek dopoldne. Sprehod po 

praznih prostorih, med mrtvimi stroji. Vse skupaj spominja na 
kakšno kleparijo iz prejšnjega stoletja.

Pa se sem ter tja le kaj 
zgane, v kakšnem kotu malce 
završi. Dve prikupni gospo
dični lovita možake v delov
nih haljah. Nak, dragi bralec, 
zaman se veseliš. Nobenih po
hotnih zgodbic ne bo, nobenih 
nečednosti po garderobah. 
Lovski pogon je sledil dru
gačni divjadi. Kdor se ni uspel 
izmuzniti, je dobil pod nos ne
kakšne papirje. Žrtve so silili 
podpisovati, da so pravzaprav 
proti stavki. Lovki sta jih pre
pričevali, da večina noče stav
kati, da so zapeljani, ustraho
vani celo...

Množico »ustrahovancev« 
smo našli v jedilnici. Stavkali 
so že četrti dan in od same 
groze pred organizatorji 
stavke menda so se ravno pri- 
dušili, da gredo pred skupš
čino.

Andrej Cimerman s šišen
skih sindikatov jih je miril, da 
bodo tistega nekaj zahteva
nega drobiža, menda ja dobili 
brez korakanja. Po dvorani je 
bučalo, da so plače res mi- 
zeme, da pa vendarle ne gre 
zgolj za denar. Celo vodstvo je 
treba rukniti. Prvič, ker je za
radi njegove ignorance do 
stavke sploh prišlo, in drugič, 
ker ni za nobeno rabo. Saj je 
lepa ta Cimermanova vedro- 
gledost, toda zakaj mednje ni 
nikogar od vseh teh silnih še
fov?!

Složno so zarobantili, da je 
zbiranje podpisov hudo uma
zana stvar. Saj sicer ne bi 
zvabljali posameznikov
v skrivne kote in jih pregovar

jali, slepili, jim celo grozili, to 
je le vnašanje razdora v že 
tako zbegan kolektiv. Še do
bro, da jih občinski sindikat 
podpira. Tako vedo, da niso 
čisto sami, da jih vsaj nekdo 
razume.

Stavkovni odbor je dvorano 
nekajkrat zapustil in se zbral 
na kratkih posvetih. Dogodke 
nam je pojasnila njegova 
predsednica Barbara Bizovi
čar, podpredsednica sindi
kata.

»Povod za stavko so kajpak 
plače, povprečje je 1.900 di
narjev, čeprav nas zdaj nekaj 
prepričujejo, da je skoraj za 
tisočaka večje. Največje izpla
čilo je približno 9.000 dinar
jev, najnižje pa 1.400 dinarjev. 
Stavkovna zahteva je, da je 
treba najnižje plače dvigniti 
za 50 odstotkov, potem pa naj 
ta odstotek pada v obratnem 
sorazmerju z višino plače. 
Plače nad 5.000 dinarjev naj 
se ne bi večale, a teh je tako in 
tako le peščica.«

Rekli ste »povod«. So torej 
še globlji vzroki?

»Ne vem, če so globlji, jih je 
pa cela vrsta. Razmerje med 
delavci z normo in režijci je 
1:1 in kljub temu je proizvod
nja slabo organizirana. De
lovne razmere so naravnost 
bedne. Kopičijo se odločbe sa
nitarnih in delovnih inšpek
torjev, ki pa mirno romajo 
v koše. Že lani so dvignili 
plače - a le petim vodilnim. 
Pravnik je delavski svet opo
zoril, da to počne mimo naših 
aktov in delavski svet je povi-

šico zavrnil. Ne za dolgo, 
kmalu je pokleknil pred priti
ski in vendarle sprejel neza
konit sklep. Direktor je grozil, 
da ho sicer odstopil in da bi 
njegov odstop pomenil takoj
šen stečaj za vso tovarno?! Po
tem so bili ljudje nejevoljni 
zaradi naročilnic, s katerimi 
so kupovali darilo direktorju 
ali si privoščili pojedino v za
prtem krogu. Negodovali so, 
ker za vse velja začetek delov
nika ob šestih zjutraj, česar pa 
se drži le proizvodnja. Go-

Stane Kavkler, ki zdaj opravlja 
nehvaležno dolžnost direktorja 
Iskre avtomatike, je prejšnji teden 
pojasnil svoj pogled na zlom te 
firme. Vzročno posledično preda
vanje z vizijo rešitve je teklo ta
kole:

»Znašli smo se v najboljši krizi 
Avtomatike doslej in do poloma je 
prišlo hitro. V dveh letih se je pro
daja več kot prepolovila, dve te
meljni organizaciji sta zabredli 
v stečaj, plače so nizke, delavce 
moramo odpuščati...

Med krivce kaže uvrstiti tudi 
zakon o združenem delu, ki je ka
pital lociral drugam kot odloča
nje, hierarhijo je obrnil na glavo 
in omogočil vmešavanje politike 
od občinske ravni navzgor in 
navzdol.«

Potem smo slišali nekaj prispo
dob iz kmečkega življenja, 
o kmetu, ki tudi lačen ne bo poje
del semena, pa o kravi, ki kljub

spoda iz služb zamuja po eno 
uro ali več.«

Tako se je torej nabiralo in 
delavcem je prekipelo lani de
cembra. Izbrali so stavkovni 
odbor in začeli so se sestanki. 
Delo je normalno teklo. Poga
janja niso uspela. Najprej ni 
bilo denarja, potem ga je bilo 
nekaj, nazadnje naj bi plače 
dvignili za 30 odstotkov, a za 
vse enako. Delavski svet je za 
povrh sprejel sklep o omenje
nih zloglasnih spiskih in vsak, 
ki v torek ob šestih ne bi začel 
delati, bi s tem hudo kršil de
lovne obveznosti. Ukrep je ta
kojšnja prekinitev delovnega 
razmerja..

To je bilo menda le malce 
preveč olja na ogenj in tudi 
grožnje s pohodi pred skupš-

dobri krmi ne bo dala dosti mleka, 
če kmet ne bo čedil gnoja.

Logično torej lahko sklenemo, 
da so v Iskri pojedli seme in niti 
gnoja niso čistili:

»Zdaj smo bolni in še zadolženi 
zraven. L^ni je šlo 16 odstotkov 
celotnega prihodka za obresti in 
približno toliko za plače. V stečaj
nih tozdih so obresti pobrale kar 
40 odstotkov celotnega prihodka. 
Vse težjega bremena dolga smo se 
morali otepati ob padcu prodaje 
in zelo visokih naložbah, predv
sem v razvoj. Prodaja je najprej 
začela upadati doma, lani pa sko
kovito tudi na tujem trgu.

Za takšna gibanja je bilo v Iskri 
Avtomatiki vsekakor preveč za
poslenih. Za letošnji načrt 75 mi
lijonov dolarjev, kolikor naj bi iz
tržili doma in na tujem,‘je naj
večje možno število zaposlenih 
2.000. To z drugimi besedami pe

čino imajo dandanašnji po
sebno težo. Direktor Roman 
Mlakar je odbrzel na posvet 
v šišensko vlado. Delavci zdaj 
že odločno terjajo njegov od
stop, ureditev proizvodnje in 
sploh vrsto vsebinskih pose
gov:

»Hudo je, ker smo razcep
ljeni. Ne le zaradi izsiljenih 
podpisov. Izvršni odbor sindi
kata se s stavko ne strinja in 
ker sem njegova članica in 
celo namestnica predsednika, 
je tudi proti temu, da vodim 
stavkovni odbor. Tega ne pod
pira niti moja enota, ker pač 
delam v splošnem sektorju. 
Toda če so me delavci že iz
brali, mislim svoje delo opra
viti pošteno in do konca!«

Andrej Cimerman je stav
kajoče obvestil, da predsednik 
izvršnega sveta Šiške jamči,

meni, da je odveč približno 600 
delavcev.

Naša vizija je preorganiziranje 
v 12 do 15 profitnih središč, ki so 
potencialna podjetja. Tako naj bi 
se oblikovali posamezni pro
grami, vključno s temi, ki so zdaj 
v stečaju. Vanje bodo vključene 
zdajšnje službe skupnega pomena 
in vsako profitno središče bo 
samo odgovorno za dobiček, 
uspeh ali pa...«

Ta »ali« je menda jasen. Da bi 
do njega ne prišlo, so sklenili naj
prej oblikovati vrhovno ekipo, 
ugotoviti odvečne prostore, 
opremo in kadre:

»Ob tem bo treba speljati selek
tivno nagrajevanje in izoblikovati 
hudi za trženje in poslovodenje. 
Sele tako okrepljeni in z jasno vi
zijo bomo lahko stopili k upnikom 
in konsolidirali finančni položaj. 
Še zdaj nas ovira zakonodaja, ki 
dovoljuje čiščenje podjetja le 
s stečajem. Titularji lastnine so še 
v megli, družba nima koncepta za 
reševanje vseslovenske gospodar
ske krize.«

Za konec smo povprašali še 
predsednika sindikata, kako se 
vključujejo v reševanje Avtoma
tike. Izvedeli smo, da so menežerji 
in sindikat že skoraj pravi part
nerji, ki pri posameznih proble
mih končno sodelujejo in si poma
gajo. Razmišljajo tudi o profesi-

da denar je in da po pogovoru 
z direktorjem zagotavlja, da 
se bodo držali lestvice dviga, 
kakršno predlagajo stavka
joči. Ko so se začeli meniti, 
kako potem uveljaviti tudi 
vsebinske zahteve, je Cimer
man omenil vlogo sindikata 
pri tem poslu. Da bi je ne!

Vsi so skočili na noge, da 
nočejo slišati o nobenem sin
dikatu, da sindikat zanje ne 
obstaja. Še vedno jim je obrnil 
hrbet in potegnil z vodstvom. 
Pomirili so se šele ob pred
logu, da je zdaj njihov sindi
kat stavkovni odbor in da {.:■ 
bodo okoli njega na novo or
ganizirali. Stavkati pa bodo 
nehali potem, ko bo vendarle 
prišel mednje direktor in ob
ljubil, da bodo njihove zah
teve res spoštovane.

Ciril Brajer

onalizaciji sindikalnega dela, da 
bi bil ta odnos še bolj čist in sindi
kat tako neobremenjen z zadržki 
vseh vrst.

Za končni komentar si sposo
dimo kar slišimo in morda nekaj 
logičnih zaključkov. Doslej je šlo 
za firmo, ki je bolna in prezadol
žena. Njeni vodilni so poklekali 
pred politiko, vse tja do lokalne. 
Pojedli so seme, se valjali v vse 
večjem kupu gnoja, se košatili 
v nepotrebnih prostorih in kupo
vali preveč opreme. Tržiti niso 
znali, saj za to in vodenje poslova
nja niso bili izobraženi oziroma 
usposobljeni. Ker so se zdaj poke-« 
šali, bodo najprej odpustili 600 
delavcev in potem veselo v podjet
niško prihodnost. To kajpak ne 
leti na našega sogovornika, ki je 
vso to bedo pač kratko in jasno 
razgrnil. Leti pa gotovo kar na vso 
Iskro in lahko le ponovimo že sin
dikalno zahtevo: »Sindikat ne bo 
dopustil metanja ljudi na cesto, 
dokler ne bodo razčiščene vse 
stvari za nazaj, ugotovljena odgo
vornost ... Ljudje, ki so toliko časa 
potapljali, jo ne smejo gladko zvo
ziti, dokler bodo tonili nič krivi 
delavci. Nekaj v tem smislu so 
sklenili tudi na ROS delavcev ko
vinske in elektro industrije Slove
nije, javno obljubili čisto kon
kretne akcije in na njihove rezul
tate še vedno čakamo.

Ciril Brajer

Cena rešitve Iskre Avtomatike

Ali bodo krivci 
odnesli cele nlave

joze jurac Porumeneli Blaznikov! listi (n.)

Lani, ob 160-letnici Blaznikove tiskarne, je Jože Jurač 
izdal publikacijo z naslovom Vonj tiskarskih barv. Prvi 
del knjižice je posvetil visoki obletnici grafične organiza
cije, ki je bila prva strokovna delavska organizacija na 
Slovenskem in je imela pomembno vlogo pri strokovnem 
in splošnem izobraževanju grafikov ter pri uveljavljanju 
splošnih delavskih pravic.

Iz knjižice objavljamo odlomke iz avtorjeve črtice Po
rumeneli Blaznikovi listi

Seveda, take in podobne zadeve 
Blaznika niso spravile iz tira. De
lovna knjiga je zanj pomenila me
rilo poslovanja, vanjo je vpisoval 
vsa dela, cene in naklado z obra
čunom. Z zadnjim mora biti vselej 
zadovoljen in zaradi tega sploh ne 
sme biti popustljiv. V tem je na
predek, si je dejal, tudi strokoven. 
Do tega prepričanja je prišel že 
takrat, ko je bil v svetu, ko je 
tihoma opazoval svoje gospo
darje. To danes vedo tudi njegovi 
tiskarji, člani družine in tisti, 
s katerimi je v poslovnih stikih, 
delal je dogovore, pogodbe. Le 
tako je bilo mogoče od petih stav
cev priti do zavidljivega števila, 
saj jih je za stavškimi omarami 
skoraj petnajst... Sedeminštiride- 
setega leta je imel že skoraj tisoč 
dvesto šestnajst goldinarjev do
bička, kar ga je delalo pokonč
nega. Drugače tudi ni moglo biti: 
bil je delaven, kratkih besedi, mož 
strogega reda in, če je bilo treba, 
tudi osornega vedenja. Točno oh 
osmih je prihajal v tiskamo, ob 
enajstih je odšel čez glavni trg, 
oskrbel papir, se oglasil v banki, 
ob štirih pa je bil spet v tiskarni.

Tiho zadovoljstvo je bilo 
v njem, ko so stavci marljivo se
gali po črkah in so stroji peli svojo 
pesem, manj pa, ko je kdaj pa kdaj 
velel svojim delavcem vlivati 
ločke, polnila in medvrstnike, ker 
pač občasno drugega dela ni bilo. 
Končno pa je bilo tudi to donosno, 
da ni bilo treba stavškega gradiva 
za drag denar naročati drugje.

»Hvala, gospod Blaznik. Morda 
pridem kdaj še v vašo stavnico,« je 
smehljaje rekel Martin.

»Prav, če boš dober stavec!«
Za trenutek sta oba utihnila. 

Blaznik se ni premaknil, še manj 
Martin. Potem je Blaznik na tiho 
vprašal:

»Kako je z Ano?«
»Težko,« je odgovoril mladenič 

ter dodal: »Nič ga ne omenja, tudi 
otrokoma ne govori o tem.«

Oba sta molčala. Zatem pa je 
fant na Blaznikovo začudenje de
jal: »Še šestnajst let ni imela... ni 
storil prav,« je brat zagovarjal 
svojo sestro.

»Tudi njemu je bilo težko,« je 
dodal Blaznik.

»Vem. Tudi takrat, ko sem mu 
prinesel pismo od Ane, da otrok 
umira. Ves zmeden je z mano tekel 
na Poljane.«

»Dobro se uči, Martin,« mu je 
Blaznik hitro segel v roko.

Vsak zase sta ostala z mislimi 
na Prešerna, na Ano in otroka.. 
Martin se je spet spomnil drugega 
pisma, s katerim je Ana skušala 
potolažiti Prešerna, ki je bil lju
bosumen zaradi tega, ker jo je vi
del s Kastelicem. Slabe volje je bil 
takrat, vendar mu ni pozabil dati 
desetico. Še huje je bilo, ko mu je 
Ana sporočila, da gre v Trst. Ves 
zmeden je bil ter naglo odhitel na 
cesto.

Nekaj mesecev po Prešernovi 
smrti je srečal fantiča, ki ga je 
spodobno pozdravil, in brž ga je 
vprašal, ali je Jelovškov.

»Ja, Martin sem,« je skoraj 
plaho odgovoril.

Martin je bil osmi otrok dni
narja in hišnika ter brat Ane Je- 
lovškove. Pri Ergerju se je učil za 
stavca.

»Kako pa z učenjem,« je vprašal 
Blaznik.

Blaznik se je razgovora z Marti
nom kaj hitro otresel. Živel je 
v razcvetu svojega podjetja in 
v glavi mu je rojila beseda Press- 
freiheit, ki jo je tudi zapisal v svoj 
dnevnik. Potem Zedinjena Slove
nija ter njegova nagnjenost h ge
slu meščanov: mir, red in varnost! 
Nekaj je tudi vedel o komunistič
nem manifestu. Bleiweisu pa se je 
smejal, ker je kmetom priporočal, 
naj ukajo: Bog živi Ferdinand!

Povšeči mu ni bil Slomšek, ki je 
bil za številčno omejitev šol, da

v nasprotnem primeru ne bi širil 
zmotnega nauka, saj bi s tem bilo 
prizadeto tudi tiskarstvo. Poz
dravljal pa je odpravo cenzure in 
razglasitev svobode tiska ter usta
novitev novih društev na Sloven
skem. Od minimalnega politič
nega programa pa se je predvsem 
navdušil za enakopravnost slo
venščine v šolah in uradih.

Nadvse je bil ponosen, ker je iz 
njegove tiskarne izšel velik lepak, 
kakršnega do tedaj še niso videli. 
Slovenija, društvo za obrambo 
narodnih pravic, vabi na vižmar- 
ski tabor. Beseda tabor je bila na
tisnjena s tako velikimi črkami, 
da se ljudje niso le čudili, marveč 
je Ljubljančane in okoličane že od 
daleč opozorila na veliko sreča
nje, na katerem se bodo zavzeli za 
eno krono vino, za vpeljavo slo
venskega jezika in ustanovitev 
vseučilišča v Ljublani.

Blazniku je seveda bilo vseeno, 
kaj bo tiskal, da bi bilo tega čim- 
več, si je vedno dejal. Kakor do
slej, bo tudi za naprej dobival na
ročila za svojo tiskamo in litogra
fijo, najsi bo to od narodnjakov ali 
tistih, ki so v obrambo katoliške 
vere v revolucionarnem letu pri 
Blazniku začeli tiskati Slovenski 
cerkveni časopis tudi v nemščini. 
Glede Novic pa bo tudi storil vse, 
da postanejo hkrati tudi uradni 
list.

Različni posli ga niso motili, 
včasih se mu je že skoraj zdelo 
zabavno. Pravi Slovenec je izhajal 
samo eno leto. Ljubljanski časnik 
dve, v Kmetijske in rokodelske 
novice je hotel vključiti literaturo, 
kar dobrih deset let potem, ko je 
dobil tiskamo, se je trmasto lotil 
pridobivanja Lajbaherice, ki jo je 
tiskal konkurenčni Kleinmayer, 
ta, ki ga je češki slikar Klimi na
slikal s podolgovatim obrazom, 
z zalisci, veliko kravato ter poli
zano frizuro... Glede Lajbaherice 
je Blaznik pisal gubemiju, se za 
vabo skliceval na kakovost ter tr
dil, da ima pravico do tega tiska, 
kot vabo pa je ponudil petod

stotno nižjo ceno. To mora visoki 
erar vsekakor upoštevati!

Takrat je tiskal in izdajal tudi 
leposlovni list Camiolia v nemš
čini celo dvakrat tedensko. Trdo
vratno si je prizadeval, da dobi še 
dovoljenje za slovensko prilogo. 
V njegovem obsežnem načrtu je 
bilo tudi tiskanje in izdajanje sa
mostojnega slovenskega uradnega 
lista in v dveh letih se mu je tudi 
to posrečilo: začel je izdajati 
Ljubljanski časnik.

Na klečeplaziti in ne biti poni
žen! Vztrajati je treba in v tem je 
skrivnost uspehov. Nič ga ni motil 
Dunaj. Če bo treba, bo tja poslal 
svojo razlago o svobodi tiska!

Jožef Blaznik je bil član ljub
ljanske Trgovinske in obrtniške 
zbornice, kar mu je vsekakor go
dilo. Navedimo za primer zadevo 
s Pratiko. Egrova je izdajala po
dobno Blaznikovi, to pa ga je zelo 
motilo, še zlasti, ker so se nekatesi 
zanjo zavzemali. Toda on jih je 
osorno zavrnil.

»Kaj vendar mislite! Samo 
v enem letu sem imel zaradi tega 
dvesto goldinarjev izgube,« ni pa 
povedal, da je v tem letu imel se
dem tisoč dvesto šestdeset goldi
narjev čistega dobička. Zbornični 
možje so ob tem nekaj momljali 
ter zadevo odložili in ko je že mi
slil, da je uspel, so zadevo zavr
nili. Takoj se je obrnil na magi
strat, kjer tudi ni uspel. Menili so. 
da gre za svobodno odločanje in 
Egerjevo pravico, toda iznajdljivi 
Blaznik je ubral drugo pot. Kar 
trem ljubljanskim tiskamarjem je 
obljubil dvesto do dvesto petdeset 
goldinarjev letno, če bo imel le on 
pravico tiskati Pratiko. In je dose
gel uspeh!

O tem je pripovedoval svojemu 
faktorju Arclinu; ta se je ob Blaz- 
nikovem pripovedovanju vljudno 
smehljal, ne da bi našel besedico 
pohvale, Blaznik pa si je gladil 
svojo bolj ozko kot trikotno bra
dico.. .
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Po napovedanem odstopu predsednika mariborske vlade

Odhod delavnega fanatika
Napovedani odstop pred

sednika mariborskega izvrš
nega sveta Ivana Čuka - dele
gate je o odhodu s funkcije 
obvestil na seji dveh zborov 
mestne skupščine prejšnji po
nedeljek. O tem bodo sklepali 
vsi trije zbori na prihodnjem 
zasedanju - ni presenečenje. 
Pravzaprav je večje presene
čenje, da je kanonado kritik 
na račun svoje domnevne ne
odločnosti in »nemariborsko- 
sti« pri selitvi sedeža sloven
skega elektrogospodarstva iz 
Maribora vzdržal tako dolgo.

Kajti »lekcij« mu niso delili 
samo predstavniki mestnega 
Demosa, ko so mu očitali, da 
je bil seznanjen s preselitvijo 
sedeža edine republiške inšti
tucije, iz štajerske prestolnice 
v slovensko, pa se ni pravo
časno odzval; torej se je po 
njihovem mnenju ponižno 
uklonil volji »centra« v škodo 
svojega mesta, tako kot mnogi

mariborski funkcionarji pred 
njim.

Kritike je doživel tudi za
radi svojih »podrejenih«, 
predstavnikov predvsem ene 
od šestih mariborskih občin, 
vodilne strukture Rotovža, ki 
so mu tudi na omenjeni seji, 
na kateri je napovedal svoj 
odstop, skozi usta občinskega 
župana vrgli v obraz podoben 
očitek kot Demos - le da so ga 
povrhu vsega še obtožili, češ 
da laže, ko trdi, da je bil ob
veščen o selitvi šele v prvih 
dneh tega leta. (V maribor
skem EGS naj bi bili z načrto
vano centralizacijo te organi
zacije seznanjeni že okoli 20. 
septembra lani).

Ce je bilo Demosov napad 
brez posebnega miselnega na
prezanja mogoče umestiti 
v predvolilni boj (opozicija bo 
razumljivo oblast skušala 
tolči tam, kjer ji najlažje očita 
nesposobnost, nezainteresira

nost za obrambo mariborskih 
interesov in kimavstvo do 
Ljubljane), pa je bila rotovška 
ataka na Čuka vendarle 
vredna posebne pozornosti. 
Občina Rotovž ima na svojem 
območju sedeže vseh po
membnejših mestnih inštitu
cij, od uprave in sodstva do 
šolstva in kulture, tu je naj
večja koncentracija mestnih 
intelektualnih moči in zato 
njenega mnenja ni mogoče po
staviti v isto vrsto z drugimi 
petimi občinami. Ni nobena 
skrivnost, da so se rotovški 
funkcionarji glede na »bazo«, 
ki jo imajo za seboj, praviloma 
čutili vsaj enakovredne 
mestni strukturi in celo pokli
cani, da v odnosu do nje na
stopijo kot tiha ali - v zad
njem času tudi vse bolj glasna
- opozicija.

Seveda ni v tem nič narobe
- če gre res samo za zdravo 
konkurenco idej v mestu. Na

pade ne čuka, najprej še v ro
kavicah z javnim pozivom 
predsednice rotovškega izvrš
nega sveta svojemu mestnemu 
šefu, naj zaradi selitve EGS 
nemudoma skliče sestanek 
»vseh zainteresiranih« (impli
citno je bil to seveda očitek, 
zakaj Čuk tega sestanka ni 
sklical že prej, na svojo po
budo), in potem z že omenjeno 
neizprosno kritiko župana, bi 
težko označili za »konkurenco 
idej«, temveč gre več kot 
očitno za konkurenco ljudi.

Zagotovo je Ivan Čuk v mi
nulih štirih letih marsikate
remu občinskemu, ne samo 
rotovškemu funkcionarju, 
»sedel« v želodec s svojo neu
stavljivo željo, da bi vse ob
vladal, imel pregled nad vsem 
in seveda pri čim več stvareh 
imel tudi zadnjo besedo. 
Vprašanje je, ali bo imel Mari
bor še kdaj predsednika vlade, 
ki se bo tako grebel za delo,

kakor se je v teh minulih letih 
Čuk; garač, ki je v službi pre
sedel tudi po petnajst ur na 
dan, na vseh sestankih ga je 
bilo polno in o vsem, od skrbi 
za invalide do pokrivanja iz
gube letališča je bilo pri njem 
možno dobiti izjavo - če ga je 
sogovornik uspel uloviti. Ko 
kdo s svojo marljivostjo in 
predanostjo delu ter s temu 
ustrezno količino informacij 
v svojih rokah skoncentrira 
precejšnjo moč, se seveda 
zgodi dvoje: mnogi so na nje
govo moč ljubosumni, hkrati 
pa mu težko kaj očitajo, če je 
ta moč v okviru zakonskih 
pristojnosti - kajti predsed
niku izvršnega sveta ne moreš 
naprtiti za greh, da je preveč 
delaven.

Čukova napaka je ned
vomno bila, da se je preveč 
zanašal samo nase in premalo 
na svoje sodelavce, saj je s tem 
postal kriv za vse, kar je bilo 
v mestu narobe, zasluge za vse 
tisto, kar je bilo dobro, pa so si 
lahko mimo lastili predvsem 
drugi - saj je Čuk s svojo vse
prisotnostjo pri reševanju 
vsake mariborske težave, od 
Tržnice do Tama, ustvarjal 
o sebi javno podobo nekoga, 
ki gasi požare, ne nekoga, ki

bi okoli sebe spodbujal 
ustvarjalnost. Prav zato je bil 
ranljiv za očitke, da je v nje
govem mandatu kljub zuna
njemu blišču (Casino, gleda
lišče, univerzitetna knjižnica, 
prenovljeni Lent) Maribor go
spodarsko zaostal in zaostaja. 
Zadeva EGS je kritikom se
veda prišla prav: selitev jav
nega podjetja v Ljubljano bi 
lahko bil kronski dokaz, da je 
slabe tri mesece pred koncem 
mandata tudi njegova fana
tična delavnost pojenjala, ker 
se je skoraj brez boja sprijaz
nil z odhodom sedeža.

Nočemo se spuščati v upra
vičenost kritik v tem konkret
nem primem, kajti še do da
nes ni jasno, kaj vse se je v mi
nulih mesecih v zvezi s tem na 
relaciji Ljubljana-Maribor 
v resnici dogajalo. Jasno je le 
to, da zdaj v mestu ni videti 
človeka, ki bi lahko bil Čuku 
primerna zamenjava, vsaj ne 
v tisti njegovi omenjeni pogla
vitni, tudi v slovenskem poli
tičnem establishmentu ne 
ravno pogosti vrlini. In dobro 
je tudi to, da bo Čukov odstop 
v mestu zagotovo razkril sile 
in silnice, ki so do njega pripe
ljale.

Milan Predan

Mariboru, tem prelepem mestu 
ob Dravi grozi nevarnost, da se bo 
že letos spremenil v socialni geto, 

, v mesto brezposelnih. Na to, da je 
Maribor tempirana socialna 
bomba, so opozorile že stavke 
predlansko poletje, toda nad me
stom visi grožnja, da se bo kaj 
podobnega kaj kmalu vnovič zgo
dilo. Kopica velikih podjetij, svoje 
čase ponos Maribora, je pred ste
čajem, ki pa se mu ne bodo mogli 
izogniti niti nekatera manjša.

Ob koncu lanskega leta je bilo 
v Mariboru 4751 brezposelnih de
lavcev - med njimi je bila kar po
lovica nekvalificiranih in polkva- 
lificiranih. Brezposelnih je za 
slabo tretjino večkot leto prej, 
vendar pa po oceni v mestnih sin
dikatih razmere tedaj še niso bile 
kritične. Računajo, da se bo ta 
številka letos nemara povzpela na 
kar dobrih 20.000 brezposelnih, to 
je malone petkrat več kot zdaj 
oziroma toliko, kot jih je bilo 
v vsej Sloveniji pred dvema le
toma. Včeraj Lilet, danes Marles, 
jutri Atmos pa MTT, Tališ in 
drugi...

Katastrofa za Maribor
»Toliko brezposelnih pomeni 

pravo katastrofo za Maribor. Česa 
takšnega si ne smemo dovoliti,« 
nam je v pogovoru odločno dejala 
Vekoslava Kraševec, sekretarka 
za družbenoekonomske odnose 
pri mestnem sindikatu. Že ta te
den bodo odpustili z dela 600 za
poslenih v Marlesu. Ljudje so pre
strašeni.

»Ugotavljamo, da se o grozeči 
brezposelnosti pogovarjamo kot 
o nečem odmaknjenem, o nečem, 
kar Maribora, pa tudi Slovenijo 
nasploh, ne bo nikoli prizadelo. 
Zato se na to nevarnost ne pri
pravljamo,« pravi Kraševčeva. »V 
mestnih sindikatih zahtevamo, da 
takoj pospešijo pripravljanje pri
merne zakonodaje, ki bo reševala 
brezposelnost oziroma bo omogo
čala, da bi brezposelnost reševali 
z ustreznimi denarnimi sredstvi. 
Pri tem mislimo predvsem na 
spremembo zakonodaje o pokoj
ninskem in invalidskem zavaro
vanju, da bi hitreje reševali de
nimo dokup delovne dobe. Odpuš
čeni delavci so namreč še tu, zato 
ni mogoče čakati do marca. Do
polniti bo treba tudi zakon o za
poslovanju in podobno.«

Gre za rešitve, ki zadevajo 
sklop kakovostnejše socialne poli
tike in zavarovanja za čas brezpo
selnosti. Zdajšnja zakonodaja na
mreč daje vodstvenim delavcem 
po podjetjih čedalje več pristojno
sti za določanje presežkov delav
cev, temu pa ne sledita pravno in 
socialno varstvo zaposlenih.

»Socialni programi niso rešitev, 
ampak zbiranje sredstev za usta
navljanje novih delovnih mest,« 
pravi Kraševčeva. »Nobene logike 
ni v tem, da bi en delavec delal, 
deset pa bi jih prejemalo pomoč. 
Rešitev vidimo v ustanavljanju 
posebnih skladov v te namene. 
Podjetja v Mariboru nimajo nobe
nih kakovostnih sredstev, ki bi jih 
lahko prek akumulacije plasirala 
v nova delovna mesta.«

Najhuje je z nadomestili
Ta hip je najhuje z nadomestili 

za osebne dohodke v času brezpo-

Maribor - mesto stečajev

Ob Dravi nastaja geto 
brezposelnih
selnosti. Tisti delavci, ki se znaj
dejo na cesti, prejemajo po navadi 
zelo nizka nadomestila, kar je po
sledica predvsem slabega poslo
vanja delovnih organizacij v pre
teklosti.

Po eni strani to pomeni izredno 
nizke osebne dohodke v podjetju, 
pa tudi tako imenovani prisilni 
dopust, kadar ni dela. V času 
takšnih prisilnih prekinitev dela 
ima večina podjetij osebni doho
dek v višini 60 odstotkov normal
nega osebnega dohodka. In ko se 
takšen delavec znajde na cesti, 
prejme nadomestilo v višini 80- 
odstotnega povprečnega trime
sečnega osebnega dohodka. Na
domestila so tako beraška, da de
lavec ne more preživeti.

Tipičen primer za to je ravno 
Lilet. Kar polovica delavcev, ki so 
v Liletu ob stečaju izgubili delo, je 
prejela ob koncu decembra le pri
bližno 650 konvertibilnih dinar
jev nadomestila. Najvišje nado
mestilo je doseglo 1600 dinarjev. 
Plače za november pa odpuščeni

Vekoslava Kraševec: »V Liletu so 
odpustili 19 porodnic...«

Marija Erakovič: V Sloveniji, še 
posebej v Mariboru, nismo pri
pravljeni na povečan obseg brez
poselnosti.

Zadnja sindikalna konferenca pred stečajem v Marlesu (slika: Sašo Bernardi)

delavci iz Lileta še vedno niso do- Marija Erakovič, sekretarka za nima, saj so tudi zajamčeni osebni 
bili. To plačo so sicer iztožili, socialno politiko, ki je bila tudi dohodki dokaj nizki.« 
a kdaj jo bodo prejeli, ni znano. navzoča pri našem pogovoru, pa
Ta hip namreč še ni zadosti sred- je dodala: »Vse to pomeni, da po Čisti finančni stečaji 
štev v stečajni masi. Kdaj se jih bo sedanji zakonodaji ima delavec
nabrala zadostna količina pa še v resnici le formalno zagotovljeno In kje iskati vzroke za to, da 
ne vedo. socialno varnost, dejansko pa je grozi štajerski metropoli, nekda

njemu ponosu slovenskega indu-. 
strijskega razvoja, toliko stečajev? 
Kot nam povejo, gre v Mariboru 
za čiste finančne stečaje. To pa je 
predvsem posledica preteklih raz
mer in trajne finančne nelikvid
nosti gospodarstva v Mariboru pa 
seveda nezmožnosti, da bi to spre
menili. Gre za pomanjkanje fi
nančnih sredstev v delovnih orga
nizacijah, kar pelje v nelikvidnost 
in v blokirane žiro račune. 
V skladu z zakonom o finančnem 
poslovanju pa pride v določenem 
času - to je po 60 dneh nepreki
njene blokade ali prekinjene blo
kade 60 dni v 75 dneh - do stečaja. 
Opravka imamo z dokaj ostrim 
reševanjem te problematike. 
Vzroki za vse to pa tičijo v tride
setletnem neproduktivnem zapo
slovanju in nespametnem poslo
vanju.

Kaj pa lahko stori sindikat 
v primeru odpuščanja delavcev?

»Sindikati po delovnih organi
zacijah so reveži. Če ne boš tiho, 
boš tudi ti presežek, tako jim go
vorijo. Izpostavljamo se predvsem 
profesionalci,« nam pove Krašev
čeva. »Zato v sindikatih zaradi 
nerešenih vprašanj na tem po
dročju zahtevamo moratorij, kar 
pomeni, da ne pristajamo na pre
sežke delavcev vse dotlej, dokler 
ti niso tudi v razvojnih ali sanacij
skih programih.«

Vprašanje stečajev je v Mari
boru še toliko bolj pereče, ker je 
sindikat v takšnih primerih do
cela nemočan pri varstvu delav
cev.

Sprejeta in na hitro spreme
njena zakonodaja ne daje namreč 
nobenih možnosti za obravnava
nje in kaznovanje tistih, ki so za 
takšno gospodarsko stanje podje
tij odgovorni, tako da posledice 
vsega tega nosijo samo delavci.

Ko govorimo o presežkih delav
cev, po navadi uporabljamo znane 
fraze, da je treba poskrbeti za to 
in ono. V praksi pa so stvari se
veda hujše. Treba si je na kraju 
samem ogledati, kako se lotevamo 
vprašanja odvečnih delavcev. Po
doba je namreč kaj klavrna. O tem 
smo se prepričali sami na zadnji 
sindikalni konferenci pred steča
jem Marlesa.

Nihče ni nič vedel
Stečaj v Marlesu so na zahtevo 

sindikata z začetka tedna prema
knili na konec, da bi lahko pravo
časno izplačali delavcem plače. Še 
dan pred predvidenim stečajem so 
zbrali komaj tretjino piredvidenih 
sredstev za plače. Še štiri dni pred 
stečajem tudi večina od 2045 za
poslenih ni vedela, kdo bo po ste
čaju delal v novoustanovljenem 
podjetju Marlesa in kdo se bo zna
šel na cesti. Čeprav je v zraku 
visela grožnja o 600 odvečnih de
lavcih, tega ni omenjal nihče od 
vodilnih.

Seja je spominjala na igro z za
kritimi kartami oziroma na slepo
mišenje z delavci. Kot je povedal 
Lojze Škorjanc, predsednik sindi
kata v Marlesu, vse kaže na to, da 
je staro vodstvo že poskrbelo za 
svoje stolčke v novem podjetju, za 
delavce pa jim ni mar. In kdo jih 
je tja predlagal? Sami so se pred
lagali, smo slišali odgovor...

Zelo pa bi bilo slabo, ko bi 
v času agonije Marlesa izgubili 
najboljše delavce, najboljše stro
kovnjake, toda, žal, nismo dobili 
vtisa, da bi si zdajšnji odgovorni 
v tovarni in zunaj nje spričo tega 
kaj posebno belili glave. O scena
riju odvečnih delavcev pa ni bilo 
kaj dosti slišati, razen - kot je 
previdno dejal glavni direktor 
Ludvik Sedonja - da so se že pri 
koprskem Tomosu pozanimali, 
kako in kaj storiti z njimi. Odgo
vorni v tovarni so se predvsem 
izgovarjali, da upniki - predvsem 
banka - vse to zavirajo in da bo 
stečajni upravitelj odločal o tem, 
kdo bo zaposlen in kdo ne. Branko 
Hojnik iz skupnih služb je predla
gal, naj bi delavcem poslali od
ločbo oziroma sklep o prenehanju 
delovnega razmerja, za tiste de
lavce, ki bi ostali, pa hkrati še 
odločbo o začasnem zadržanju na 
delu...

Skratka, dobili smo vtis, da je 
stečaj v zdajšnjih razmerah 
predvsem idealna priložnost, da 
bi se znebili odvečnih delavcev.
»Mi v sindikatih smo zahtevali, da 
delavci še pred stečajem zvedo, 
kam bodo razporejeni in kdo bo 
ostal na cesti. Žal pa v Marlesu 
tega niso storili,« je komentirala 
Kraševčeva. »V petek imamo zato 
še pogovore z banko, ki je pogla
vitni upnik.« Žal pred zaključkom 
redakcije še nismo mogli zvedeti, 
kako so se pogovori končali.

Prošnje za denarno pomoč
Marija Erakovič nam jč pove

dala tole: »Zadnjič, ko sem imela 
uradne ure, je prišlo kar 48 ljudi 
na sindikat prosit za denarno po
moč. Vedno več jih prihaja. Lani 
smo nudili pomoč 290 delavcem. 
V Sloveniji, še posebej pa v Mari
boru, nismo ne finančno ne kako 
drugače pripravljeni na povečan 
obseg brezposelnosti. Za brezpo
selne nimamo razvitih niti občas
nih del. Morali bi imeti servis za 
občasna dela. Marsikdo bi bil za
interesiran za delo na domu, za 
skrajšan delovni čas. Izredno oko
steneli in togi smo v tem pogledu.«

Kdo pa so ti delavci, ki se naj
pogosteje znajdejo na cesti? Veko
slava Kraševec: »V delovnih orga
nizacijah računajo na odpust de
lavcev, ki so najtežje zaposljivi. 
To so predvsem porodnice, matere 
z majhnimi otroki, ljudje, ki so 
težje bolni in zaradi tega večkrat 
dlje časa odsotni z dela, invalidi. 
Lahko pa so to tudi tisti, ki pre
večkrat in ob nepravem času steg
nejo jezik. Pred kratkim nam je 
telefoniral moški in se pozanimal, 
ali je res, da odpuščajo porodnice. 
Če je to namreč res, bo morala 
njegova žena splaviti, da bo lahko 
obdržala službo. Bodo v takšnih 
razmerah ženske sploh še pri
pravljene roditi otroke? V Liletu 
so odpustili 19 porodnic. Bo to 
rešilo našo državo?«

Nihče ne razmišlja o travmah 
odpuščenih delavcev, duševnih 
stiskah, o tem, kako prebijajo 
dneve. Gre za nemoč človeka, ki 
pa lahko kmalu preraste v gnev, 
če bomo z njimi delali tako kot 
zdaj. To so odnosi, podobni tistim 
iz zgodnjih let kapitalizma in to
rej niso v čast deželi, ki v en glas 
razglaša »Evropo zdaj«! ..

Marija Frančeškin
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Pred volitvami

Kdo bo vodil sindikate
S pričujočo številko se tudi Delavska enotnost vključuje v predstavitve kandidatov za odgo

vorne dolžnosti v svobodnih sindikatih Slovenije. Tokrat predstavljamo kandidate za predsed
nika in sekretarja mariborskih sindikatov in njihove programe.

rojena leta 1950, orlfranizatorka 
dela, predsednica občinskega 
sveta ZSS Maribor Pobrežje, sta
nuje v Mariboru, Maistrova 12.

Dosedanje zaposlitve:
1970-1978 kot gradbeni tehnik 
v Cestnem podjetju Maribor, 
1978-1988 vodja organizacijskega 
oddelka v GP Stavbar, 1988-1990 
predsednica Občinskega sveta 
ZSS Maribor Pobrežje.

Svoje sindikalno udejstvovanje 
je začela v prvi zaposlitvi kot čla
nica IO OO ZS tozda Asfalt Cest
nega podjetja Maribor in bila nato 
n letih 1982-1984 predsednica 
konference sindikata v SP Stav
bar, nato članica predsedstva Ob
činskega sveta ZSS Maribor Po
brežje, od leta 1986 članica repu
bliškega sveta ZSS ter obenem de
lovala tudi v republiškem odboru 
sindikata gradbenih delavcev Slo
venije (komisija za družbenoeko
nomske odnose, komisija za deli
tev dohodka).

Svoje delo v sindikatu navaja 
zato, ker je prepričana, da morajo 
o Zvezi sindikatov Slovenije no
silci funkcij poznati sindikalno 
organizacijo od članstva naprej in 
tako tudi napredovati, seveda ti

sti, ki jim članstvo zaupa in za 
katere meni, da so sposobni. To 
naj izrazijo z neposrednimi taj
nimi volitvami.
Pogled na uresničevanje pro
grama

Program slovenskih sindikatov 
bo sprejet na kongresu aprila le
tos, vendar pa je že zdaj jasno, da 
je sindikat izključno interesna 
- stanovska organizacija. To zo
žuje naše delovanje. V Mariboru 
je sindikalno članstvo zaradi go
spodarskega položaja v posebno 
težkem položaju. Izrazito indu
strijsko mesto ima tudi največ 
ljudi, ki živijo izključno od svo
jega dela. Zato mora naj nižji 
osebni dohodek, ki ga delavec za
služi z delom, pokrivati stroške 
življenja. Cena dela je seveda 
višja od najnižjega OD in bo glede 
na zahtevnost dela različna. Ob 
pogajanjih o kolektivni pogodbi, 
če bo potrebno, tudi izsiljena. 
Plače so strošek, ki jih podjetnik 
mora plačati po tržni ceni, kot 
vsak drug strošek, ki v produkciji 
nastaja. Plače niso in ne morejo 
biti vzrok za sedanji slab gospo
darski položaj Maribora. Na vlak 
v Evropo 92 ne moremo vstopiti 
z albansko plačo in evropsko ka
kovostjo. Evropa 92 pomeni tudi, 
da se v družbi ustvarijo možnosti 
za socialno varnost naših članov 
ob začasni brezposelnosti, ki je že 
pred vrati. Polna zaposlenost je še 
vedno naš cilj. V Mariboru ne 
smemo pristajati na večja odpuš
čanja delavcev, ker bi to naj po
menilo rešitev. Rešitev je v delu, 
kvalitetnem in dobičkanosnem. 
Zato je nujno vzpodbuditi širšo 
delavsko solidarnost, da prepre
čimo večja odpuščanja delavcev.

Prizadevam si za skrajšanje de
lovnega časa na največ 40 ur te
densko in na razumen prehod na 
evropski delovni čas za delavce, ki 
delajo v eni izmeni. Pod razumom 
prehod razumem določen čas leta, 
v katerem se bo vsa družba prila
godila drugačnemu - celodnev
nemu delovnemu času določenega 
števila ljudi in življenju družine. 
Ob skrajni racionalizaciji vseh 
stroškov ne moremo pristajati na 
varčevanje pri varstvu pri delu, 
kjer morajo biti vse razmere za 
delo podrejene človeku, da bo 
lahko ostal zdrav in živel človeka 
vredno življenje.

Čeprav je ideja samoupravlja
nja kot ideja popolnoma razvred
notena, pa se določenemu vplivu 
na odločitve v demokratični 
družbi ne gre odreči. Delavec je 
celovita osebnost, ki mora biti 
motiviran za delo tudi tako, da 
vpliva na odločitve, ne pa, da je le 
poslušni delavec.

Zato je nujno, da postane sindi
kat v vsakem delovnem okolju ti
sti, ki bo varoval interese svojega 
članstva, še posebej ob vseh odlo
čitvah socialno materialnega po
ložaja delavcev.

Ker smo v določenem prehod
nem obdobju, ko se vsa naša 
družba spreminja in se vsi po 
svoje učimo in privajamo svoji 
novi vlogi, je in bo delo v sindi
katu v tem obdobju najtežje. Ko 
bodo nekateri odnosi opredeljeni 
z zakoni, kolektivnimi pogodbami 
ipd., bo delo manj pionirsko in 
tudi lažje. Vendar bo vedno ostala 
osnova združevanja in moči sindi
kata v članstvu, kar moramo 
s pridom izrabiti.

Slavko 
Kovačič,

rojen leta 1948 v Mariboru, diplo
miran organizator dela, sedaj se
kretar mestnega sveta ZSS Mari
bor.

Po osnovni šoli je končal teh
nično srednjo šolo za strojno in 
elektro stroko Maribor - elektro 
oddelek jaki tok in pedagoško 
nkademijo Maribor - predmetna 
skupina fizika - tehnični ppuk. 
06 delu je diplomiral 1982 na 
VO$D Kranj.

Dosedanje zaposlitve: OŠ Maks 
kurjava od 1970-1976 (predmetni 
učitelj), v oddelku za ljudsko 
obrambo (sekretariatu) od 1976 do 
1986 (referent za obrambne pri
prave KS, šef odseka, namestnik 
sekretarja), v MS ZSS Maribor od 
1986 dalje (strokovnopolitični de
lavec in od 25. 2. 1988 sekretar 
MS ZSS Maribor).

V sindikatu je deloval od prve 
zaposlitve, kasneje bolj na samo- 
uprvnem in upravnem področju, 
sedaj je član predsedstva in MS 
ZSS Maribor, je član izvršilnega 
odbora republiškega odbora sindi
kata dejavnosti družbenih in dru
žabnih organov ter drugih orga
nov.

Pogled na uresničevanje pro
grama
Ob reorganizciji organov sindi
kata v Mariboru in ob razvijanju 
nove vloge sindikata v tržnih raz
merah za gospodarjenje se bom 
zavzemal:
- za dosledno izvajanje pro

gramskih usmeritev za delo v ob
činski organizciji sindikata,

- za produktivno zaposlovanje 
in boljše vrednotenje dela, ki 
mora zagotavljati ekonomsko in 
socialno perspektivo delovnih 
ljudi in vsakega posameznika,
- za humano, zdravo in varno, 

življenje in spremembo miselno
sti, da je slaba in zdravju škod
ljiva tehnologija zaradi delno 
boljšega plačila še sprejemljiva 
oblika dela,

- za večjo strokovnost, samo
stojnost in učinkovitost organov 
sindikata na vseh ravneh,

- za uveljavljanje sindikatov 
dejavnosti in oblikovanje skupnih

zahtev in interesov članstva,
- za pravočasno oblikovanje 

ter posredovanje zahtev in novih 
pobud članstva sindikata na me
sto odločanja,

- za spremljanje uveljavljanja 
sprejetih ukrepov drugih in pro
gramov v interesu članstva,

- za razvijanje sindikalne soli
darnosti, za pomoč najbolj ogro
ženim kategorijam ljudi,

- za kvalitetno sindikalno 
usposabljanje in dajanje priznanj 
za opravljeno delo,

- za varstvo in medsebojno po
moč sindikalnim funkcionarjem 
in uveljavljanje sindikalne ka
drovske politike.

Sindikalni organi bodo:
- delovali odločno in javno,
- zahtevali pravočasne, kon

kretne in jasne informacije o po
stavljenih vprašanjih,
- zahtevali dosledno uresniče

vanje kolektivnih pogodb,
- predlagali skrajševanje de

lovnega tednika in prehod na 40 
oziroma 36-urni tednik,

- zahtevali varovanje pravic in 
svoboščin delavcev,

- uporabljali vse oblike in me
tode sindikalnega dela (vključno 
z organizacijo stavke), da se zava
ruje interes in položaj delavca 
v Mariboru.

Stečaj Line v Apačah

Kdo je prenapel Strane 
Lininih klavirjev

V četrtek zjutraj so se dokončno zaprla vrata Line, lesne industrije 
v Apačah. Stečajni upravitelj Danilo Pirš bo na delo poklical le peščico 
°d 207 delavcev, da bi ugotovil dejansko vrednost podjetja, dolgov in 
upnikov. S tem naj bi se končal le del zgodovine te delovne organizacije. 
Drugi del se bo nadaljeval na sodišču ob ugotavljanju odgovornosti...

Vsi trije zbori Skupščine občine 
Gornja Radgona so v primeru 
Line iz Apač sprožili postopek za 
ugotavljanje odgovornosti vodil- 
hih delavcev za stečaj te delovne 
organizacije. V Gornji Radgoni in 
v Apačah javno trdijo, da sta Jože 
Poštrak in Slavko Šušteršič de
lovno organizacijo vodila v - ban
krot. Ko je bilo to že vsem jasno, 
le občinskim oblastnikom ne, je 
posegel vmes sindikat. Odstavili

so oba vodilna delavca, vendar je 
bilo že prepozno.

»Delavci so že ob stavki, maja 
lani zahtevali čiste račune. Do 
resnice pa so se dokopali šele ok
tobra. Pa še to ne v celoti, ker 
kalkulacij in dejanskih cen svo
jega dela še danes ne poznajo,« 
s trpkostjo ugotavlja Marjan Neu- 
virt, dipl. pravnik, predsednik ob
činskega sindikalnega sveta 
v Gornji Radgoni.

- Vi ste o tem razpravljali tudi 
na skupščini občine. O tem smo se 
pogovarjali že tudi lani.

»Da. V občinskem sindikalnem 
svetu nismo mogli sprejeti razlag, 
da je delo delavcev v ELKOM 
- LINA v Apačah tako malo 
vredno, da so zaslužili 30 odstot
kov manj, kot je bil povprečni za
služek v občini, in že ta je za 15 
odstotkov zaostajal za povpreč
nim zaslužkom v republiki.

To je bilo tembolj nerazumljivo, 
ker so delavci Line sloveli kot 
izredni strokovnjaki. Pred leti so 
bili to -cenjeni delavci in iskani 
montažerji. Tudi proizvodnja kla
virjev ni mogla biti slaba, saj so

rojen 1944 na Janševem vrhu pri 
Gornji Radgoni. Po končani 
osemletki je leta 1963 maturiral 
na takratni I. državni gimnazuiji 
v Mariboru. Na Visoki ekonomsko 
komercialni šoli v Mariboru je 
končal prvo stopnjo študija eko
nomije, šolanje pa nadaljeval in 
diplomiral na Ekonomski fakul
teti v Ljubljani.

Prvič se je zaposlil leta 1968 na 
Živilski šoli v Mariboru kot pre
davatelj, že naslednje leto pa je 
začel delat v marketingu Maribor
ske livarne. Konec leta 1972 se je 
zaposlil v tekstilni tovarni Svila 
Maribor kot analitik marketinga, 
kasneje pa prevzel organizacijsko 
planski sektor, ki ga je vodil dva 
mandata. Leta 1985 je bil imeno
van za predsednika Komiteja za 
gospodarstvo in člana IS SO Ma
ribor Pobrežje, vendar je opravljal 
te naloge le do konca tega leta, saj 
je bil medtem izvoljen za predsed
nika MS ZSS v Mariboru.

V sindikalno delovanje je bil 
vključen že ob prvi zaposlitvi kot 
poverjenik šole v skupnem odboru 
poklicnih šol. V Svili je bil pred
sednik osnovne organizcije ZSS, 
v ROS tekstilne in usjarsko prede
lovalne industrije pa član komi
sije za družbenoekonomske od
nose. Sedaj je član OS ZSS Mari
bor Pobrežje, član MS ZSS Mari
bor in njegovega predsedstva ter 
član Republiškega sveta ZSS in 
njegovega predsedstva.

Pogled na uresničevanje pro
grama

Izhajajoč iz predloženega os
nutka programskih usmeritev in 
izkušenj z dosedanjim sindikal
nim delom bi se, če bi bil izvoljen 
za predsednika bodočega OS ZSS 
v Mariboru, zavzemal za:

1. Utrjevanje samostojne in ne
odvisne vloge sindikata, ob tem 
pa seveda za to, da sindikat zah
teve in interese svojega članstva 
odločno in učinkovito uveljavlja 
tako v podjetjih kot širše v družbi.

2. Delovanje sindikata le na ti
stih področjih, ki so za sindikalno 
članstvo najpomembnejša, kot so: 
plače, varnost zaposlitve, delovne 
in življenjske razmere, odločanje 
delavcev o zanje najpomembnej
ših vprašanjih.

3. Takšne kolektivne pogodbe, 
ki bodo zagotavljale plače za člo
veka vredno življenje, vame de
lovne razmere in zaščito delavca 
ter takšno sindikalno organizira

nost, ki bo ustvarjala osnove za 
spremljanje uresničevanja kolek- ' 
tivnih pogodb in učinkovito ukre
panje zoper kršitelje.

4. Oblikovanje in spoštovanje 
zakonodaje in mednarodnih kon
vencij v primerih ugotavljanja 
presežkov delavcev, kar imam za 
prednostno nalogo, saj težavnih 
gospodarskih razmer v Mariboru _ 
ni mogoče reševati le na škodo 
delavcev, ob tem pa dopustiti, da
se povzročitelji takega stanja brez 
vsake odgovornosti umikajo.

5. Zato, da se ob »vstopu 
v Evropo« uveljavljajo ne le zah
teve do delavcev, ampak zagotav
ljajo tudi možnosti za delo in živ
ljenje po merilih Evrope.

6. Uveljavljanje političnega 
pluralizma, ob tem pa ohranjanje 
od političnih strank neodvisne 
vloge sindikata, ta naj na osnovi 
lastnega programa išče zavezni
štvo s tistimi družbenimi subjekti, 
ki si bodo programsko in dejansko 
prizadevali za uresničevanje zah
tev in interesov sindikalnega 
članstva.

7. Sindikalno organiziranost, 
ki bo ob dejavnostih, funkcional
nih, poklicnih in podobnih obli
kah sposobna uveljaviti zahteve 
in interese slehernega člana, pa 
vendar delovala kot enotna in 
močna zveza pri uresničevanju 
skupnih zahtev, pa tudi takrat, ko 
je potrebno skupno in solidarno 
podpreti del sindikalnega član
stva.

rojen leta 1953 v Radljah ob 
Dravi, stanuje v Ul. Štrauhovih 
39, upravni delavec, sedaj pred
sednik OS ZSS Maribor Rotovž, 
prej zaposlen na OK ZSMS Mari
bor oziroma UJV Maribor.

Leta 1984 je bil izvoljen za se
kretarja občinskega sveta ZSS 
Maribor Rotovž in to nalogo 
opravljal do kongresa ZSS leta 
1986. Takrat je bil izvoljen za 
predsednika občinskega sveta 
ZSS Maribor Rotovž. Že kot se
kretar, še bolj pa kasneje kot 
predsednik, je vodil politiko čim 
neposrednejšega stika s član
stvom oziroma IO OO ZS in nji
hovimi predsedniki. Trdno je pre
pričan, da takšen način dela naj
bolj uveljavlja sindikat in sicer ob 
velikem osebnem prizadevanju 
prinaša tudi otipljive rezultate.

Bežen pogled na osnovne orga
nizacije v občinskem svetu Mari
bor Rotovž kaže, da skorajda ni 
osnovne organizacije oziroma nje
nih članov, s katerimi se v tem 
času ne bi srečal. Tako so se v ob
čini Maribor Rotovž prvi srečali 
s prekinitvami dela, ki pa so jih 
v osebnih stikih med članstvom 
dokaj zadovoljivo rešili. Osebni 
dohodki in problematika delitve 
dohodka sta bila na prvem mestu 
njegovih pogovorov v ozdih, zato 
je tudi akcija »najnižjih osebnih 
dohodkov« v občini Maribor Ro
tovž stekla in bila realizirana ter 
usklajena s slovenskimi sindikal
nimi zahtevami že od leta 1985 
dalje.

Sodeloval je tudi kot član orga
nov mestne organizacije sindika
tov pri kreiranju tistih akcij mari
borskih sindikatov, ki so jih 
skupno vodili in so članstvu 
znane.

Pogled na uresničevanje pro
grama

V razpravi sta programa neod

visnih sindikatov Slovenije in 
predsedstva MS ZSS Maribor. 
Osnovna in največja naloga sindi
kata pa ostaja skrb za delavca, da 
se bo na delovnem mestu dobro 
počutil, da bo imel za delo pri
merne možnosti in za to prejemal 
ustrezen osebni dohodek.

Toda življenje je kruto in neiz
prosno, v družbi pa imamo še pre
več ovir, da bi lahko tako stopili 
na pot razvoja. V Sloveniji smo 
vsaj v miselnosti krenili k na
predku. Počasi, toda vztrajno, 
prodira v našo zavest spoznanje, 
da tržna usmerjenost gospodar
stva terja tudi preštevanje bolj ali 
manj sposobnih na trgu, v raz
voju, znanju, iznajdljivosti in po
gumnosti. Ob uspešnih kolektivih 
in posameznikih bomo hitro pre
poznali tiste, ki temu koraku ne 
morejo več slediti. Nič ne bo s ko
lektivno odgovornostjo in s skri
vanjem za hrbtom drugih. Odgo
vornosti za napačne odločitve mo
rajo biti vidne.

Mnogi sposobni delavci so že 
odšli iz podjetij in ustanov in 
ustvarili svoja podjetja, v katerih 
s pridom uporabljajo znanje, ki ga 
v družbenih podjetjih nismo znali 
ceniti. Kar je bilo do nedavna 
sveto, danes ni več, kar je bilo 
nekoč greh, danes dobiva veljavo. 
Zato smo se znašli v množici hi
trih sprememb in ukrepov, v kate
rih se težko znajdemo. Menim, da 
se bodo morali sindikati in član
stvo v podjetjih panožno povezati. 
Le na ta način bodo lahko interesi 
in zahteve delavcev dobili pravo 
veljavo. Ob problemih delavcev 
bo sindikat poiskal tudi pomoč 
strokovnjakov, ki bodo zahteve 
delavcev podkrepili tudi z dokazi, 
ki jih bomo lahko uveljavili ne 
glede na to, ali se nanašajo na 
državo ali kapital.

Minimalne zahteve, kot so naj
nižji osebni dohodek, regresi, pre
vozi, odpravnine in že druge iz
borjene pravice delavcev, tudi 
v kolektivnih pogodbah ne smejo 
biti manjše. Res je, da bi delavci 
v strahu za svoja delovna mesta in 
usodo družine, pristajali tudi na 
manjše pravice od sedanjih. Tudi 
tu jim bo sindikat stal ob strani. 
Še naprej bomo v sindikatih raz
reševali probleme posameznikov, 
vpeljevali že uveljavljene bla
gajne vzajemnih pomoči, poma

gali s sredstvi sindikalne člana
rine, obiskovali ponesrečene ali 
bolne sotovariše in s tem blažili 
stisko naših članov.

Tudi družbene dejavnosti so po
memben dejavnik razvoja družbe. 
Vsak ima svoj pogled na to dejav
nost, toda vsi se moramo zavedati, 
da so nepogrešljiv del naše stvar
nosti. Nič ni zastonj in dobro bi se 
bilo odločiti za sistem neto oseb
nih dohodkov, da se izognemo 
vsakokratnemu prerekanju ob 
spremembah prispevnih stopenj.

Do sedaj so se sindikati ukvar
jali s preveč stvarmi, po novem pa 
se bodo pogajali le o vprašanjih, 
ki bodo neposredno vplivala na 
materialni in socialni položaj za
poslenih. Socialni položaj delavca 
ne sme biti več le skrb podjetij, 
ampak mora prevzeti del odgo
vornosti tudi družbena skupnost.

V družbenopolitični skupnosti 
pa bo sindikat, predvsem s panož
nim povezovanjem zagotavljal 
sindikatom podjetij in ustanov 
strokovno pomoč in širšo podporo 
pri uveljavljanju zahtev članstva, 
vključno z najširšo delavsko soli- 
damostjo - stavko.

Ker je pred nami obdobje miro
vanja plač in drugih prejemkov, 
odprto pa področje izdatkov, na
raščanje števila nezaposlenih, se 
bomo s skupnimi močmi, v želji za 
lepšo prihodnost, poskušali pri
bližati temu, kar nam slikajo kot
evropsko kakovost življenja. Če to 
pomeni, da vsak, ki je voljan de
lati, ne bo socialni revež, je usme
ritev prava.

Potrebno bo veliko strpnosti, 
naučiti se bomo morali poslušati 
drug drugega, predvsem pa bo 
sindikalnim aktivistom potrebna 
mala šola tržnega gospodarstva in 
ravnanja v njem.

Najrealnejše programe za delo 
sindikata piše življenje samo. 
Članstvo nas bo ocenjevalo po 
tem, kako bomo znali te zahteve 
uresničevati.

Menim, da smo v Mariboru pre
večkrat prikazali samo slabo. 
V sindikatih pa smo uresničili 
tudi veliko dobrih pobud. Mesto, 
v katerem živimo in delamo, do
biva lepšo podobo, zato naj nas ne 
bo sram povedati drugod, da smo 
doma iz včasih samo delavskega, 
danes pa tudi univerzitetnega me
sta ob Dravi.

Predsednik občinskega sindikal
nega sveta Marjan Neuvirt: »Sin
dikat se bo v imenu delavcev pred 
stečajnim upraviteljem pojavil 
kot upnik in tako skušal nekoliko 
popraviti sramoto in krivico, da 
so delavci za dobro opravljeno 
delo prejemali sramotno plačo...«

jih izdelovali za tujega, svetovno 
priznanega proizvajalca.«

- Delavci trdijo, da gre za ba
rabijo, da sta odslovljena vodilna 
delavca dobila zaposlitev pri naj
večjem upniku, ki bo verjetno tudi 
kupec dela Line in njenega proiz
vodnega programa. Da ta dva 
strokovnjaka uradujeta doma in 
se bosta spet vrnila kot šefa...

»To je slišati, vendar delavci 
tudi pravijo, da naj omenjena to

variša ne prestopita več tovarni
škega praga...

Kokorkoli že, stečaj je tu. Res je 
nerazumljivo, da je primer Line 
tako pozno in s takšno težavo pri
šel na dnevni red občinske skup
ščine. Delegati so zdaj ustrezno «* 
ukrepali. Mi na občinskem svetu 
pa bomo na zahtevo delavcev šli 
pred stečajnega upravitelja, kot 
upniki.

Na občinskem svetu smo pre
pričani, da vrata Line niso do
končno zaprta, ker bi bila to ve- - 
lika gospodarska škoda. Ne mo
remo verjeti, da bi s stečajem pov
sem zamrla proizvodnja, ki je ne
komu, le delavcem v Apačah ne, 
prinašala lepe dobičke. Glede na 
okoliščine bi bilo, za tukajšnji ži
velj najbolj boleče, če bi spet mo
rali garati za - tujca.« ■«-

Janez Sever, slika LukaS



14 Delavska enotnost i.iUbii,n»,<,UM šport, oddih in rekreacija

Popestritev ponudbe v Tivoliju in na fakulteti

Sport-studio za žejne
športnega razvedrila Daniel

Knaus

Medtem ko Avstrijcem že zdav
naj ni več nerodno, ko na svojo 
fakulteto za telesno kulturo za
vestno vpisujejo veliko več štu
dentov, kot jih bo lahko dobilo 
zaposlitev v sistemskih inštituci
jah, pa se je ta logika očitno pov
sem spontano sprožila tudi v Slo
veniji. Športni izvedenci ne mi
slijo več samo na šolo, ampak 
oblikujejo že mnoga druga po
dročja. Lahko bi dejali - začelo se 
je.

Iztok Retar je odprl obdobje 
trženja s športom v Kopru in 
prodira s svojimi projekti 
v Slovenijo, Daniel Knaus pa, 
s Šport - studiem v Tivoliju in 
prostorih Fakultete za telesno 
kulturo, obvladuje že dokaj 
konkurenčno Ljubljano. Sicer 
pa bi lahko rekli, da sta Iztok 
in Daniel nestandardna pro
dukta domačega telesnovzgoj- 
nega izobraževanja.

Tokrat bo beseda tekla 
o slednjem, saj mu je s progra
mom in idejami Šport - studia 
uspelo skozi stranska vrata 
vstopiti na Fakulteto za te
lesno kulturo v Ljubljano in 
posredno vplivati na misel
nost predavateljev in študen
tov. S svojo pobudo in pod
poro dr. Janka Strela, dekana 
Fakultete za telesno kulturo, 
neformalno uvaja novost, ki se 
bo, bržda prav zaradi njego
vega zgleda, zanesljivo kaj 
kmalu pojavila tudi drugod 
v Sloveniji.

»S Šport - studiem posku
šamo ljudi, ki so potrebni in 
željni športnega razvedrila, 
kar najbolj strokovno, pri
jetno in kulturno uvesti v ra
zlične športno-razvedrilne de
javnosti. Pomembna je zami
sel o klubski pripadnosti, ki jo 
bomo poskušali počasi pripe
ljati na visoko raven, lastni
kom članske izkaznice pa je 
zagotovljena redna telesna 
vadba ves teden.«

- Kako priti do izkaznice 
Šport - studia in kaj v resnici 
nudi imetniku?

. »Morda najprej nekaj 
o delu: - ponujamo fitness za 
izboljšanje kondicije in sploš

nega telesnega počutja; vadba 
s sodobnimi športnimi pripo
močki in lahkimi utežmi pa 
poteka pod strokovnim vod
stvom in predhodnim testira
njem, saj namenjamo veliko 
pozornost postopnosti, ki ne 
prenese pretiravanja in more
bitnih poškodb. Aerobika je še 
vedno dovolj dinamična 
oblika, ki je primerna za ljudi 
različnih starosti. Stretching 
oziroma sistem vaj, ki teme
ljijo na izmeničnem raztežaju 
in sproščanju mišičnih sku
pin, je sodoben prijem za 
zmanjševanje neugodnega mi
šičnega tonusa ter duševno in 
telesno sprošča, jogging pa je 
sproščujoča oblika teka v na
ravi, za katerega je v bližini 
Hale Tivoli in FTK veliko le
pih kotičkov. Članom sta na 
voljo še savna in plavalni ba
zen?

- Dejavnosti je precej, kaj 
pa cena?

»Vpisnina znaša 280 dinar
jev. Vstopnica z oznako 
A nudi možnost udejstvovanja 
od ponedeljka do petka od 10. 
do 22. ure, v soboto pa od 
10.30 do 15. ure in stane za 
mesec dni 250 dinarjev, za 
vstopnici B in C pa je treba 
odšteti 180 oziroma 130 din, 
zato pa je čas udejstvovanja 
nekoliko manjši. Ne bo odveč 
povedati, da bo mogoče z našo 
klubsko izkaznico v Umagu 
tudi jadrati na deski - člani 
organiziranih skupin bodo za 
vse storitve odšteli približno 
30 odstotkov cene, posamez
niki pa morda 10 odstotkov 
več. Če bi bilo kaj snega, bi 
organizirali tudi smučanje.«

- Omenili ste prijetno po
čutje. Kaj ste naredili za to?

»Dobro počutje je bistveno. 
Reči moram, da smo na Fakul
teti še nekako v poskusnem 
obratovanju, zato še ni vse 
tako, kot bi moralo biti. Na 
prvem mestu je gotovo či
stoča, prijetna in nevsiljiva 
glasba, že sedaj je notranjost 
fitness centra lepo urejena, 
z ogledali, s sredozemskim 
rastlinjem, dvignili bomo še

svetlobni standard, v prihod
nje pa bomo v teh prostorih 
pripravili še kakšno slikarsko 
razstavo. K ponudbi spadata 
še manjši bife in klubski pro
stor, kjer lahko člani posedijo 
in se v miru pogovorijo. No, 
pogrešam večji klubski pro
stor, saj nameravamo za člane 
pripraviti različna zanimiva 
predavanja - eno smo doslej 
že imeli. Prej ali slej bomo 
v okviru Šport - studia odprli 
še videoteko. Idej je še veliko.«

- Kako je s sodelavci?
»S februarjem bomo imeli 

tri zaposlene in 20 sodelavcev 
- vaditeljev. No, povedati je 
treba, da je s sodelavci težko, 
tudi zato, ker vztrajam pri vi
sokih standardih. Ne samo, da 
mora biti vaditelj strokov
njak, ljudem se mora znati

približati, prijazno in nevsi
ljivo svetovati. Šele po tem, ko 
se človek izkaže s kvalitetnim 
pristopom, lahko računa na 
stalno mesto v strokovni sku
pini. Delo ni preprosto in de
nar, ki ga dobijo, je trdo za
služen, ne tako kot v šoli, kjer 
odbrenkajo tistih nekaj ur in 
zdravo...«

- Hkrati z vašim progra
mom teče tudi »hopla - razgi
bajmo življenje«, ki je neke 
vrste koprodukcija Šport 
- studia in fakultete.

»Program »Hopla« se odvija 
vsako soboto in nedeljo, na 
voljo so najrazličnejše športne 
dejavnosti v vseh telovadni
cah Fakultete - športni vrtec, 
igre z žogo, namizni tenis, pla
valna šola, plesna delavnica, 
smučarska gimnastika, aero

Ena izmed posebnosti 
Šport - studia, ki kaže na 
resen prijem, je smiselno 
oblikovan osebni karton za 
vsakega člana, ki še pose
bej skrbno beleži podatke 
o zdravju vadečega. Na 
zadnji strani so zdrav
stveni vprašalnik in testni 
izidi, ki že na prvi pogled 
povedo inštruktorju,
kakšna naj bo obremeni
tev.

Izredno zanimiva je tudi 
prva stran, na kateri dobi 
bralec v petih točkah 
kratka in razumljiva navo
dila, kako je treba vaditi, 
da bi zadostili zahtevam 
varne vadbe, v treh točkah 
pa je še vadbeni bonton.

Nevsiljivo, a vendarle 
pozorno do vadečega.

bika, stretching, masaža in 
drugo. V program nameravajo' 
vključiti tudi študente fakul
tete, da bi tudi na tem po
dročju dobili dovolj informa
cij za tovrstno dejavnost.«

- Je v obeh športnih stu
diih, v Tivoliju in Fakulteti, 
dovolj odziva?

»V Tivoliju bomo morali le
tos marsikaj preurediti, da bi 
lahko sprejeli še nove člane,

na Fakulteti pa je še dovolj 
prostora, kar je razumljivo, 
saj smo šele na začetku. Zani
mivo je, da nikjer nismo imeli 
posebne reklame. Ko se 
ustvari jedro 50 ali 60 rednih 
obiskovalcev, ki so z našimi 
storitvami zadovoljni, po
sebna reklama ni več po
trebna. Dober glas se hitro 
širi.«

- Omenili ste, da so vad
bene naprave v fitness studiu, 
vaš izdelek?

»Vse sem sam načrtoval, 
imam tudi svoje izdelovalce. 
Sproti popravljamo manjše 
napake. Sedaj opremljamo še 
manjši center na Vrhniki. 
Omenil bi rad še Braneta 
Loncnerja, športnega peda
goga, ki bo v Mostu na Soči, 
pri osnovni šoli, prav tako od
prl manjši center. Posebej ga 
omenjam zato, ker je razpolo
ženje' v naši osnovni šoli še 
zelo konzervativno, obenem 
pa bentijo, kako je drago 
vzdrževanje športnih objek
tov, ki pa so ob sobotah in 
nedeljah prazni, neizrabljeni 
pa so tudi v bolj poznih urah. 
Vendar pa jih je težko prema
kniti. Po 22. uri mora biti telo
vadnica po njihovem mnenju 
zaklenjena, na šoli pa mir...«

Besedilo in slika: 
Niko Slana

Če vam je do jadranja, je »Avto 
magazin Jeanneau Family Mate
Race« pravi izziv Gremo jadrat!

Ob stoletnici rojstva inženirja Stanka Bloudka

Zgled dobrega športnika
V nedeljo, 11. februarja, bo minilo sto let, odkar se je rodil 

v Idriji inženir Stanko Bloudek, eden izmed najbolj zaslužnih mož 
za razvoj športa v Sloveniji.

Imel je srečo, da se je lahko že v predšolski dobi lotil plavanja in 
drsanja. Kot dijak gimnazije je bil skupno s svojim prijateljem 
Evgenom Betettom (ki je umrl v koncentracijskem taborišču 
v Dachau) med prvimi igralci nogometa na Slovenskem.

Po končanih visokošolkih študijah je Stanko Bloudek še nekaj
krat tekmoval v metanju diska in umetnostnem drsanju (v tem 
športu je bil večkratni državni prvak), nato pa se je vse bolj 
posvečal delu za druge. Z lastnimi sredstvi, ki jih je prejel za svoje 
izume, je oskrbel športno kopališče Ilirije, ves svoj prosti čas je 
posvečal vzdrževanju vadišč za nogomet, atletiko, tenis, drsanje.

V letih okupacije se je kot vnet aktivist vključil v Osvobodilno 
fronto Slovenskega naroda, za kar je bil preganjan, interniran in 
zaprt. Planica je pomenila za Bloudka novo nalogo. Ne glede na 
zastarele predpise o gradnji smuških skakalnic je tako dolgo študi
ral, preizkušal in projektiral, da je omogočil skakalcem svetovne 
rekorde na slovenskih tleh.

»Velikokrat sem bil z njim, ko je delal z lopato, grabljami in 
kotomerom na veliki skakalnici v Planici,« je nekoč pripovedoval 
Janez Kerštajn, njegov dolgoletni sodelavec za pripravo skakal
nice. »Z delavci je bil tovariš med tovariši, razlika je bila samo 
v tem, da je le on nosil vse breme odgovornosti. Tako dolgo je 
popravljal profil skakalnice in vodil utrjevanje snega na dosko
čišču, da je dobil pomirljiv občutek: Za varnost skakalcev smo 
storili vse, kar je bilo v naših močeh.«

Ko se je začela slavnost pod Poncami, Bloudek ni šel na tribuno 
med častne goste; oddaljil se je v smeri proti Tamarju, od koder je 
študijsko motril parabole smuških poletov. Tako je vedno znova 
s praktičnimi izkušnjami preverjal svoja teoretična dognanja.

Stanko Bloudek je rad hodil v planine, rad je tudi kolesaril, 
posebno veselje pa so mu pomenili otroci: ure in ure jih je učil 
drsanja in kotalkanja. Številne športne sodelavce, mlade in stare, 
je učil in vzgajal z osebnim zgledom. Tudi v tem je bila veličina 
Stanka Bloudka.

Drago Ulaga
Na Šmarni gori. Slika: Sašo Bernardi

No, kaj kot pravi ljubitelj 
»zdravega načina življenja« 
razmišljate ob pogledu v kot, 
kamor ste že pred začetkom 
šolskih počitnic za vsak pri
mer postavili tudi svoje 
smuči? Da o snegu ne kaže več 
sanjariti, temveč razmišljati, 
kam bi jo bilo še najpametneje 
mahniti čez prvomajske praz
nike, ki se bodo tudi po letoš
njem koledarju raztegnili 
v pravi mali dopust! Uredni
štvo revije Avto magazin vam 
ponuja zanimivo pustolovš
čino: tudi če nimate svoje ja
drnice, se lahko udeležite pr
vega jugoslovanskega družin
skega »match raceja«, ki ga bo 
priredilo med 28. aprilom in 2. 
majem, skupaj z uglednim 
francoskim proizvajalcem 
plovil Jeanneau na regatnem 
polju v Ponatu na otoku Krku. 
Ce se vam zamisel zdi dobra, 
si za »lažje odločanje« prebe
rite vsaj tele informacije:
• Jadralne preizkušnje 

»Match race« postajajo v zad
njih letih povsod čedalje po
pularnejše, izšle pa so iz tek
movalnih pravil najslovitej- 
šega jadralskega tekmovanja 
na svetu - iz »America Cup«. 
Na regatnem polju pred Puna- 
tom se bo pomerilo 128 jugo
slovanskih družin (starša in 
en ali dva otroka do 15. leta 
starosti) v parih na izpadanje, 
kar pomeni, da poražene dru
žine v nasledjem izločilnem 
krogu nimajo več pravice do 
nastopa;

# Punatski »Avto magazin 
- Jeanneau Family Match 
Race Cup« (tako se namreč 
uradno reče tej dirki) je le eno 
izmed enajstih evropskih po
dročnih tekmovanj, zmago
valce pa bo potem Jeanneau 
zbral na finalu v Franciji. 
Družino, ki bo prva tudi tam, 
čaka nadvse »zanimiva« na
grada, saj bo lahko domov 
odjadrala z jadrnico Sun Way, 
21, na katerih bo ves tekmo
valni ciklus tudi izpeljan. Pri 
tem velja omeniti, da sta jo 
skonstruirala brata Jakopin iz 
Ljubljane in da so jo navtični 
strokovnjaki 1988. razglasili 
za jadrnico leta; brez carin
skih dajatev stane 22.414 
DEM!

# Kaj pa, če boste izpadli 
že v prvem krogu? Avto maga
zin je družno z zasebno turi
stično agancijo Bravo poskr
bel tudi za tolažbo: priredil bo 
teniški turnir, najrazličnejša 
družabna srečanja, predstavil 
bo nekaj najnovejših tipov av
tomobilov in avtodomov, sku
paj s še nekaterimi pokrovite
lji pa bo pripravil še kopico 
presenečenj;

# In naposled še zadnje
vprašanje - kako na štart? 
Preprosto, kupiti je treba štiri 
revije Avto magazina, izrezati 
kupone in jih poslati na nji
hovo uredništvo. Za 44 »mar- 
kovičev« (in malo sreče) se 
vam obeta res zanimiva, nav
sezadnje pa tudi donosna pr
vomajska avantura... D K
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Univerzalna strankarska 
(protiboljševiška) vadnica (XIII.)

0 hudih brigah 
za perspektivo SSS

Vrpašanje:
Spoštovani urednik: Pravite, da 

ste protiboljševiška vadnica,« pa 
vsebina DE, v kateri urejate ta 
izobraževalni kotiček, tega ne 
uresničuje v zadostni meri. Že res: 
Marjan Horvat v zadnji številki 
DE piše, da je treba ostro pretr
gati povojno kontinuiteto vloge in 
delovanja sindikatov (to bodo na 
kongresu naredili tudi v posebni 
resoluciji) kot formalno samo
stojne, v resnici pa od dosedanjih 
centrov politične moči odvisne or
ganizacije, organizacije, ki je bila 
bolj ali manj vpeta v kompartijsko 
ideologijo in fraziologijo o delav
skem razredu, kar pa ni bil resni
čen izraz hotenj delavstva, njiho
vih interesov, organizacija sama 
Pa ni dajala možnosti za artikuld- 
cijo delavčevih dejanskih intere
sov in zato tudi možnosti za de
jansko uveljavljanje teh interesov 
ni imela.

Kongres slovenskih sindikatov, 
ki bo aprila, mora prenehati govo
ričenje o abstraktnem delavskem 
razredu in abstraktnem delavcu. 
Številnih delavskih pravic ne bo 
moč doseči s sedanjo zvezo sindi
katov, lahko pa s takšno sindi
kalno organizacijo, ki bo svoje po
slanstvo gradila na njegovih de
janskih interesih, ki bo enakopra
ven partner v pogajanjih z deloda
jalci in z vsemi tistimi v družbi, ki 
krojijo delavčevo usodo, torej 
z organizacijo, ki se bo do teme
ljev spremenila, ki bo uveljavljala 
nove oblike delovanja in bo spo
sobna tudi s skrajnimi sredstvi za
gotoviti uveljavljanje delavčevih 
Pravic, itd., itd. Objavljate tudi 
Predlog za celostno podobo kon- 
grersa Svobodnih sindikatov Slo
venije, tri »S« v tri lipove liste, ki 
naj pomenijo delavsko identiteto 
Slovenije, tri srca pa človeka, te
meljni subjekt, za katerega se sin
dikat zavzema. Vse lepo in prav, 
nekaj pa me pri tem le moti. Moti 
me, ker ne pišete o tem, kako si 
slovenske sindikate predstavlja 
naša alternativa oziroma opozi
cija. Pa odgovorite tudi na to 
vprašanje - če ste res »univer- 
zalna strankarska vadnica«. In še 
"Protiboljševiška«.

Odgovor I.:
Vloga sindikatov v realsoci- 

alizmu naše preteklosti je odsev 
njihove invalidnosti in nesamo

stojnosti. Skrb za skrajno izkoriš
čano delavstvo se kaže groteskno 
v skrbi za letovanje ter za poceni 
nabavo tekstila in ozimnice. Zato 
je delavstvo takšne sindikate pre
ziralo in si postavilo svoje lastne 
zastopstvo, ko je postal položaj 
nevzdržen.

Te izkušnje dolgega razdobja 
lahko delavstvo podučijo o treh 
dejstvih:

- sindikat mora biti neodvisen 
od katerekoli politične stranke na 
oblasti,

- sindikat mora zastopati inte
rese delavstva, ki so načeloma 
v nasprotju z interesi vladajoče 
stranke,

- sindikat se mora nenehno po
gajati z vlado, pri čemer ima pred 
očmi dolgoročne koristi delav
stva.

Moramo se zavedati, da je de
lavstvo v nenehnem sporu s poslo
vodstvi. Naravno stanje stvari je 
v tem, da so si interesi menedž
menta in delavstva nasprotni in 
v svoji osnovi različni. Menedž
ment stremi k čim večjemu do
bičku ob čim manjših stroških, 
čim večjemu obremenjevanju de
lavcev s skrajševanjem norm in 
z zmanjševanjem njihovega šte
vila. Delavstvo pa stremi k čim 
lažjemu delu, k čim krajšemu de
lovniku in k čim boljši plači. Go
tovo se obe tendenci izključujeta! 
Zato so potrebna pogajanja in ne
nehno usklajevanje obojestran
skih zahtev s kulturnim in civili
zacijskim razvojem v okvirih 
pravne države, ki sprejema vse 
bolj humane norme in predpise 
o delu in zaščiti varnosti in 
zdravja delavcev. Pri tem pomaga 
obojim vse hitrejši napredek teh
nologij, ki so izločile fizično delo 
in neprestano povečujejo kvalifi
kacijsko stopnjo in raven znanja 
v posameznih poklicih in delovnih 
mestih. Vse večje so zahteve po 
inovatorskih prispevkih celo na 
delovnih mestih v proizvodnji in 
montaži, za kar je menedžment 
razvil celo poseben paralelen mo
tivacijski nagrajevalni sistem.

Sindikati v Sloveniji bodo 
lahko zaživeli v takšni neodvisni 
in tvorni družbeni vlogi šele 
v parlamentarni demokraciji. Po
stali bodo izredno vpliven dejav
nik zaposlenih, katerih interesi 
predstavljajo mrežo javnega po

slovnega in proizvodnega življe
nja. Sindikati se morajo ustano
viti na novo, ker jih v enopartij
skem sistemu ni bilo. Zato so na
raven zaveznik demokratičnega 
pluralnega bloka.

Vir: Dr. Marko Kos: Novi sindikati, 
Demokracija, 23. januar 1990, stran 5.

Odgovor II.:
Kako priti do neodvisnih in av

tonomnih sindikatov?
Teoretično obstajata dve poti. 

Prva je, da zainteresirani delavci 
sami ustanovijo neodvisne sindi
kate na podoben način, kot zain
teresirani državljani ustanavljajo 
politične stranke. Pri tem lahko 
tvorijo osnovo novega sindikata 
stavkovni odbori ali podobni or
gani. Druga možnost je, da se ob
stoječi sindikati - še posebej 
branžni sindikati - preoblikujejo 
v nove sindikate.

Tako preoblikovanje obstoječih 
sindikatov se že dogaja. V raznih 
programskih dokumentih in 
v javnih nastoih sindikalnih fun- 
cionarjev sprejemajo ideje, ki' bi 
še pred letom dni zvenele bogo
kletno. Poleg tega se neredko do
gaja, da obstoječi sindikati orga
nizirajo in vodijo stavke. To še 
posebej velja za zvezo sindikatov 
Hrvaške. Njeno vodstvo je popol
noma posodobilo svoja uradna 
stališča v prid neodvisnosti in av
tonomnosti sindikatov. Ta proces 
je najpočasnejši v zveznem sindi
katu, ki je še nedavno tega v os
nutku sindikalnega programa za
govarjal demokratični centrali
zem v sindikatu.

Vprašanje je, ali članstvo želi 
reformirane obstoječe sindikate. 
Ne glede na to, da so malone vsi 
zaposleni »včlanjeni« v sindikat 
s tem, da jim pri izplačilu plače 
avtomatično trgajo sindikalno 
članarino, se mnogi od njih - to 
kažejo sociološke ankete - ne šte
jejo za člane sindikata. Če hočemo 
neodvisne sindikate, potem je 
treba začeti z individualnim včla
njevanjem brez avtomatičnega tr
ganja članarine. Takemu testu se 
morajo podvreči obstoječi sindi
kati. Ali ga bodo preživeli, je ve
liko vprašanje. Brez svobodnega 
včlanjevanja ni neodvisnih in av
tonomnih sindikatov.

Vir: dr. Josip Županov: Neodvisni in 
avtonomni sindikati, Demokracija, 16. 
januar 1990, stran 5.

Pripis urednika:
Hvala za izzivalno vprašanje! 

Kot vidite sem poiskal kar dva 
odgovora. V kongresnih doku
mentih ‘>SSS« pa jih boste na po
dobna vprašanja našli še več. In 
kar je najbolj pomembno: če že 
niso izrecno »protiboljševiški«, 
kar je dandanes »visoka« moda 
gosposkih strank, so pa zato ne
strankarski, to je v celoti »po 
meri« Svobodnih slovenskih sin
dikatov.

Malo za šalo, malo zares ureja 
ta izobraževalni kotiček vaš

Janko Špiček

Pred slovensko oviro

Humoreska Za tri S ^
Spoštovani tovariši in tovarišice, gospe in go

spodje, kolegi in kolegice. Povem vam, da sem 
prehodil skoraj vse pohodniške transverzale po 
naši prelepi domovini. Šel sem iz Prekmurja na 
morje, iz Ljubljane v Zagreb, iz Kuma na Sotlo.

Spoznal kopasto Pohorje, razgibano dolenjsko 
gričevje, skrivnostno Matjaževo Peco, pragoz
dove Roga, vrtačasti kras, grapasto Jelovico. Stal 
sem na Triglavu, vpil z Župančičevega Blegoša, 
lezel v bunkerje Porezna. Srečal sem prijazne 
ljudi, ki so mi v vročini ponudili pijačo in me 
v mrazu povabili za peč. Prekorakal sem na tisoče 
kilometrov. Ko me znanci sprašujejo, zakaj, za
mahnem z roko, češ, ah, kar tako. Toda nekomu 
moram povedati resnico. Povem jo vam. Resnico 
mojega življenja! Resnico mojih transverzal!

Začeti moram prav na začetku. V času, ko je še 
vozil tramvaj, ko je bi zrak še užiten, ko se je dalo 
kopati v Savi in ko so bili pločniki namenjeni še 
pešcem. Tedaj sem se srečal z grenko resnico, da 
je na svetu nekaj hudo narobe; da je več vrst ljudi! 
Z eno se je dalo hoditi na prečudovite indijanske 
pohode, napadati sovražnika, nabijati žogo. 
Druga je stikala glave, se neumno hihitala in 
vreščala do neba, če si jim pokazal osle.

in se cmerilo, ko je bil čas za spanje, in spalo, ko je 
bil dan. Zbolelo, ko se je začel dopust, in ozdra
velo, ko je bilo dopusta konec. Se kremžilo, če ni 
bilo dovolj milo pogledano in buc buc požgečkano 
po zalitem podbradku. Pljunilo zeleno špinačo na 
svežo belo srajco, prijelo vroč likalnik, vtaknilo 
prst v vtičnico, zviška padlo s stolčka, bilo buška- 
sto, zariplo od vpitja in večinoma slabe volje. 
Veliko bitje je gledalo izpod čela, in bogu bodi 
potoženo, govorili slabe in grde besede: jabolko 
ne pade daleč od drevesa, kakršen oče takšen 
otrok...

In tedaj, dragi moji, sem začel s transverzalami. 
Najprej za pokušino, nekaj sto kilometrčkov okoli 
rodnega kraja. Potem pa vse dlje in dlje. Tako 
rekoč recipročno: ena slaba in grda beseda - ena 
etapa, druga slaba in grda beseda - druga etapa. 
Kot iz biserov nastajajo ogrlice, so iz besed nasta
jale transverzale. Prva, druga, sedma. Kakšna 
lepota! Kakšen MIR! Ali sploh poznate svojo do
movino? Zakaj nisem pisatelj, pesnik, da bi vam 
opisal dišečo lepoto Bohorja, mir planotaste Me
nine, razgled z Uršje gore!

Leta so minevala, iz malega je raslo veliko. 
Transverzale so se nizale.

Najbolje se jim je bilo izogniti v velikem loku.

Toda nekoč, nekega lepega poletnega dne, tri
krat sedem let kasneje (vi mislite, da vam jaz 
pripovedujem pravljico, pa je ne) se je eno tako 
bitje naselilo v moje stanovanje. Križ božji, ljudje, 
a vi sploh veste, koliko lahko človek prenese. 
Prisvojilo si je moj denar, pomorilo črve v koritu, 
stonoge v kopalnici. Obesilo na okna nekakšne 
nepotrebne cunje, v lončke nasadilo cvetočo zele
njavo, drgnilo, pralo, kuhalo, zmerjalo, pretilo, 
pogledalo za ušesa, povohalo in ugotovilo, da so 
moški packi. Nič več ni bilo stare idile, ko se je 
posodo pomivalo po potrebi, srajce pralo sproti, 
se v čevljih hodilo po stanovanju, metalo čike po 
tleh. Prijatelji so kopneli kot konvertibilni di
narji.

Potem je nekega dne nekam odšlo in se čez čas 
vrnilo še z enim, manjšin nekonvergentnim bit
jem. Bratje moji, če ne veste, nekonvergentno 
pomeni, da je vriskalo, se smejalo, prepevalo la-la

Toda nekoč, nekega lepega dne, ko je spet mi
nilo trikrat sedem let, ko je naše milo zraslo 
v nekaj velikega, kot bi bilo podtaknjeno, za po
križat pametno, redoljubno, da je le božja previd
nost preprečila kugo, se je zgodila pravljica, In- 
dija-Koromandija. Štelo se je s pravljičnimi šte
vili sedem in trinajst, ljudstvo pa je vriskalo, pelo 
in pilo, malo delalo in dobro živelo.

Veliko bitje je gledalo nekdanje majhno bitje, 
mene ljudstvo, in ostalo brez besed.

Kakšen šok, kakšna krivica! Na najlepši tran
sverzali sem obtičal pod Storžičem. Kje je še 
Kredarica, Komna, travnati Javornik, morski An
karan. Vprašam vas, kako naj hodim po mili mi 
domovini brez teh besed.

Gospodje, tovariši, kolegi, pppomagajte! Usta
novite SSSINDIKAT! Svobodni Sindikat Slabih 
in grdih besed! Kajti: za mene gre, za moje delo in 
pravico.

Marjan Zupan

S-

Humoreska

Volitve
Končno bomo tudi mi dobili svobodne volitve. 

Če jih ima gnili kapitalizem, zakaj jih tudi mi ne 
bi mogli imeti? V čem so pa oni boljši od nas?

Le malo pozno smo se vsega tega spomnili. 
Pravzaprav mislim, da je bilo prej veliko boljše. 
Nisi imel nobenih težav koga voliti. Sedaj pa... 
Bog nas obvaruj. Kdo pa se še sploh znajde v tej 
poplavi kratic, ZSMS, SDZ, KZ, KP, SSS, KD... 
kako naj normalen človek vse to razume? Moral 
bi imeli spomin kot računalnik, sicer vsega tega 
gotovo ne bom obdržal v glavi.

In sedaj bom sam lahko odločal o marsičem. 
Kako naj, ko pa mi srce ne bo dalo odločati o svoji 
usodi. Naj narobe glasujem, pa se bom po glavi 
tolkel štiri leta. Po štirih letih pa zoper narobe in 
še štiri leta isto... uboga moja glava.

Kaj pa je manjkalo pluralizmu interesov. Mi, 
torej baza, smo izvolili delegata. On je glasoval za 
ali proti, kakršno pač je dobil komando z vrha. 
Vse sklepe so sprejemali soglasno in vsi smo bili 
zadovoljni. Če pa smo ga kaj polomili, smo bili vsi 
krivi in vsi kaznovani. Zato, kdo bi se sploh 
sekiral, saj sem bil jaz ravno toliko kriv kot moj 
sosed Franček, ki je non stop nalit in mu je 
politika zadnja skrb.

Se spomnite, kakšen užitek je bil poslušati pre
nose s sej. Nihče ni postavljal neumnih vprašanj, 
ni bilo žvižganja niti kričanja. Vsi so bili prijate- 
Iji, segali so si v roke in si veselo nasmihali. Kam 
je izginilo vse to?

Danes manjka samo, da bi delegati govornike 
obmetavali z gnilim paradižnikom ali glasovali 
kakor stari Rimljani v arenah z obračanjem palca 
navzgor ali navzdol, pa naj se vidi, kdo bo preži
vel. Boj za življenje ali smrt, pardon bitka za 
volilce.

Z novim načinom volitev prihaja tudi predstav

ljanje programov, ki naj bi jih stranke ponudile 
volilcem. Groza me je, če zmagajo krščanski de
mokrati, saj nas bo Slovencev kmalu kot Kitaj
cev. Oni so namreč proti splavu, to je sedaj, ko je 
vsaka druga šestnajstletnica že izgubila venček, 
prav nerodna stvar.

Človek bi še nekako zaupal Kučanu. Možiček je 
prav prijazen, toda komunisti... No, res so se 
prebarvali iz rdeče v modro in dobili rumeno 
zvezdo. Samo, jaz tudi najprej postanem rdeč 
v obraz in nato moder, če mi mule prinese iz šole 
kaj podpisati, recimo kakšen ukor. Rumeno 
zvezdo pa imajo Židje, kaj to pomeni, da hoče ZK 
konkurirati tudi bankam. Tudi gospod dr. Pučnik 
je v redu, le da dela med ljudmi zmedo s temi 
svojimi ločevanji na tovariše in gospode. Kako pa 
naj bom jaz gospod ali tovariš, saj še sam ne vem, 
kaj sem, kako, hudiča pa naj to vedo drugi. Meni 
tudi postane nerodno, ko moram koga ogovoriti, 
naj mu mar rečem gospod tovariš?

A ja, za komuniste sem pozabil omeniti, da jih 
moja stara mama ne mara kaj preveč. Pravi, da 
niso v redu, ker ne hodijo v cerkev. Sem ji rekel, 
da so se poboljšali in da so spremenili barvo. 
A veste, kaj je na to odgovorila? Volk dlako me
nja, čudi ne!

Moj mule je seveda za demokrate, ki obljubljajo 
drugo Švico. Tudi on bi se rad v bližnji prihodno
sti vozil s težkim motorjem. S takim, ki ga ima 
vsak drug smrkavec v gnilem kapitalizmu.

Vidite, že v družini taka paleta strank. Kako bo 
šele v državi. Vse je tu zastopano, ja, čisto vse. 
Tudi skrajnega levičarja imamo, hčerko, ki je že 
v popolnem komunizmu, pravzaprav komuni. 
Ona ima vse za skupno last, od moje denarnice do 
ženine kozmetike... Zmeda, zmeda.

Jaz se ne znajdem več. Prosim vas, načitane in 
izobražene gospode - tovariše ali tovariše - go
spode, kakor hočete, svetujte mi, za koga glaso
vati. Meni je kristalno jasno, da prav dosti ne 
bodo naredili ne eni ne drugi, zato vas prosim, da 
mi svetujete, kateri bodo naredili manj škode. Da 
lahko glasujem za te ali pa naj mogoče naredim 
svojo stranko?

S spoštovanjem, 
vaš vseboljzmedeni Volilec
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Obisk pri samohranilki, ki so jo zaradi nosečnosti odpustili 
iz Lileta

Varčevanje z mlekom in 
knihom

To je izpoved Vanje Štruclj, ločenke, stare 27 let, 
kvalificirane šivilje, ki živi v prvem nadstropju stare 
stanovanjske hiše, s katere odpada omet, na Praprot
nikov! ulici v Mariboru. Je samohranilka, mati dveh 
otrok, štiriletnega Jakca in osemletnega Nina, tret
jega otroka pričakuje še ta mesec, je torej tik pred 
porodom. Imajo tudi psičko Bibo. Zaposlena je bila 
v Liletu, v Kamnici, kjer so lani novembra, ko je šla 
tovarna v stečaj, odpustili kopico delavcev. Odpustili 
so jo zato, ker je bila noseča.

Govori počasi, monotono. Besede se ji zatikajo 
v grlu. Roke ima prekrižane na trebuhu. Zdi se utru
jena, vdana v usodo:

»Brez dela sem od 13. novembra lani. Rečeno je 
bilo, da smo bile vse nosečnice odpuščene, sama vem 
za kakšnih deset drugih. Od zavoda za zaposlovanje 
sem dobila odločbo za nadomestilo plače za šest 
mesecev. Novembrske plače nisem prejela. Šele 31. 
decembra sem za isti mesec dobila vsega skupaj 1416 
dinarjev, za januar še nič, pričakujem zdaj okrog 
desetega. To je edini dohodek, ki ga dobivam in 
z njim preživljam družino. V kratkem bom začela 
prejemati otroški dodatek, zanj sem vložila prošnjo 
lani septembra.

Kako preživim s to plačo? Težko, res težko. Mama 
mi pravi, da copram. Pri nas je velik praznik, kadar 
je na mizi meso. Liter mleka mora zadostovati vsaj za 
dva dni. Tudi s kruhom in krompirjem varčujemo. 
Kar zadeva sadje, kupujem sem in tja le jabolka. 
Imam slabo kri. Z oktobrsko plačo smo praktično 
živeli dva meseca. Kaj smo danes jedli za kosilo? 
Krompir, kašnato klobaso, ki sem jo dobila od mame, 
in pa solato.

Nino je v šoli, Jakec v vrtcu. Ko sem izgubila 
službo, so mi na socialni uredili, da mi ni treba 
plačevati vrtca. Zdaj, ko bom prejemala otroški do
datek, pa ga bom znova morala. Mama pomaga sta
rejšemu sinu, pri njej je na hrani, plete zanj. Od 
prejšnjega moža ničesar ne dobivam, tudi nočem 
tega. Nikamor ne grem. Samo doma sem, doma. Pral
nega stroja si nikakor in nikakor ne morem kupiti. 
Tako težko mi je prati na roke, še posebej zdaj, ko 
bom dobila otroka.

Stanovanje je dvosobno, kuhinja je izredno 
majhna. Ta mesec je najhujše, saj so prišli računi: 
320 dinarjev za stanarino, 450 pa za elektriko. Ni
mam s čim plačati. Kdo mi bo po porodu pomagal? 
V glavnem sama. Sicer pa se mislim po porodu čim- 
prej zaposliti.

Na stanovanjsko skupnost sem šla vprašat, če bi mi 
dali subvencijo za stanarino. Bili so zelo neprijazni. 
Rekli so, zakaj neki sem si omislila še enega otroka, 
ko pa nisem zaposlena, moj prijatelj pa tudi ne. Zelo 
me je prizadelo. Saj takrat, ko sem zanosila, še nisem 
vedela, da bom zaradi tega odpuščena. Tega ni vna
prej nihče vedel. Če greš prosit, ne pomeni, da moraš

požirati žaljivke. Nikoli dozdaj nisem ničesar prosila 
in tudi zdaj ne mislim hoditi od vrat do vrat. Res je, 
v veliki stiski sem in zelo mi je hudo, saj že tretji 
mesec z otrokoma zelo težko živimo - toda žaljivk ne 
bomo požirali.

V službo sem zelo rada hodila. Šteli so me med 
dobre delavke. Za otroka nisem bila nikoli v bolni
ški, moja mama je popazila nanju, če je bilo treba. 
Kolikokrat smo delali od šestih zjutraj do šestih 
zvečer! Tudi po trikrat tedensko. Vsak mesec sem 
imela najmanj po 30 nadur in sem kar dobro zaslu
žila v primerjavi z drugimi. Še domov sem si nosila 
delo, da sem le še kaj zaslužila. Delo mi je šlo dobro 
od rok, pa so me vseeno odpustili. Proti koncu je bilo

hudo, ker so bile norme vedno hujše. Norma je bila 
postavljena, tako visoko, da je bilo za delo osmih ur 
treba pošteno delati po 12 ur, česar pa večina delavk 
ni zmogla.

Koliko sem prejokala zaradi Lileta, toliko v življe
nju še nisem prejokala. Bilo je 24. novembra ob pol 
dveh popoldne, ko so povedali, katerim delavkam je 
prenehalo delovno razmerje in to od 13. novembra 
naprej. In za ta čas od 13. do 24. novembra sploh 
nismo dobili plačano. Za ves november sploh še ni
smo dobili nobene plače. ,Plače ni, pritožite se na 
sodišču," je pisalo na listku pri vratarju, ko smo 8. 
decembra prišle po plačo. Rekli so, da se nimajo časa 
z nami pogovarjati, ker smo odpuščene. To je bil 
zame strahoten šok. In zdaj vse te položnice in po
dražitve. Da le ne bi vse to kaj škodilo otroku. Upam, 
da bo enkrat boljše, vedno le ne more biti tako...«

Marija Frančeškin

Vprašali smo...

Kako si oredsedniki sindikata v mariborski 
Komunali predstavljajo svoje poslanstvo

Franci Bratuša,
«38«w*-

^____ j plotne oskrbe:

Tatjana Lesni
čar, predsed
nica sindikata 
Nigrada:

»Prva naloga je urediti pro
stovoljni vstop in izstop iz sin
dikata ter zagotoviti samo
stojnost in neodvisnost, Zah
teve in interese delavcev bomo 
morali upoštevati in jih reše
vati takrat, ko bodo upravi
čene, pri tem pa zagotavljati 
ceno dela, ki je danes podce
njeno.

Zavzemali se bomo za 
zdrave in humane delovne 
razmere ter dobre medsebojne 
odnose, kar bo hkrati zago
tavljalo ekonomsko ali mate
rialno varnost. Za pošteno in 
dobro opravljeno delo bo 
treba delavcu omogočiti do
stojen standard. Doseči bomo 
morali, da bo podjetje v vseh 
odločitvah, ki vplivajo na so
cialni položaj zaposlenih, 
upoštevalo zahteve sindikata. 
Ker hočemo živeti v prijaznem 
in zdravem okolju, tudi v na
šem podjetju ne bomo ekolo
ških problemov prepuščali lo
giki ekonomije.

V sedanji organiziranosti 
sindikata vidim možnost, da 
sindikat postane takšen, kot si 
ga delavci želijo in ga potre
bujejo. Vendar se bojim, da je 
vse tisto, kar smo počeli do
slej, pustilo posledice in na
logi ne bomo kos. Od zaposle
nih pri občinskem sindikatu 
pričakujemo vsestransko in 
aktivno pomoč.«

»Smo v negotovosti. Nismo 
si mogli zastaviti načrta dela. 
Sedaj ga sicer pripravljamo, 
vendar še ne vemo, kakšna 
usoda čaka Nigrad. Postavili 
smo si smernice za nadaljnje 
delo.

Predvsem želimo, da bi sin
dikat lahko deloval neodvisno 
in samostojno. Naša prva na
loga je, da v statut podjetja 
vnesemo vse točke iz znanega 
predloga domžalskih sindika
tov. Med delavce smo dali pri
stopne izjave, s katerimi se 
bodo prostovoljno vključili 
v sindikat, in jih seznanili, 
kakšne pravice imajo kot 
člani sindikata. Zelo po
membno je, da so delavci včla
njeni v sindikat, predvsem se
daj, ko imajo poslovodni de
lavci tako rekoč vso oblast 
v svojih rokah. Šikaniranja se 
že pojavljajo in zato bo dela
vec moral imeti varstvo. Po 
strokovno pomoč se bomo 
obračali na strokovne službe 
mestnega sindikata, saj je 
znotraj podjetja za sindikat 
najbrž ne bomo dobili.

O tehnoloških presežkih pri 
Nigradu za zdaj še ne moremo 
govoriti, čeprav se tu in tam 
pojavi tudi kakšna grožnja na 
ta račun. Sicer pa že lep čas ne 
zaposlujemo novih delavcev 
in vse rešujemo z notranjimi 
prerazporeditvami.«

Irena Haas, 
predsednica 
sindikata pri 
mariborskem 
Vodovodu:

»Ob prevzemu dolžnosti 
predsednice sem bila prijetno 
presenečena nad člani izvrš
nega odbora, ki so brez dlake 
na jeziku in trdno odločeni za
govarjali svoja stališča. Os
novno geslo je: doseči demo
kracijo, v kateri bo delavec 
celovita osebnost in ne samo 
glasovalni aparat za uresniče
vanje interesov drugih. Z dru
gimi besedami, da bo mislil 
s svojo glavo, se zavedal po
sledic svojih odločitev ter de
lal s svojimi rokami in od tega 
dela dostojno živel.

Vodovod bo postal javno 
podjetje in naš delavec bo po
treboval močan sindikat, ki bo 
znal upoštevati tudi na
sprotne argumente in spreje
mati kompromise, saj zakono
daja velja tudi za sindikat. Pri 
tem - bomo ‘morali biti ko
rajžni, vztrajni, diplomatski.

Smo pred dvema pomemb
nima vprašanjema: to so eko
nomski presežki in vprašanje 
osebnih dohodkov. Glede eko
nomskih presežkov se stri
njamo, da jih ne bi smelo biti. 
Vsakemu zaposlenemu je 
treba dati delo, zato so po
trebne tudi prekvalifikacije. 
V podjetju se bomo zavzemali 
za gospodarno ravnanje in ra
cionalno zaposlovanje. Pri za
gotavljanju osebnih dohodkov 
pa bomo upoštevali dva arga- 
umenta in sicer to, da smo po
sebnega družbenega pomena 
in da imamo posebne delovne 
razmere.

Pri delu se bo naš sindikat 
obračal po pomoč k strokov
nim službam na mestnem sin
dikatu, kjer imamo dovolj 
možnosti za posvetovanje.«

Iz glasila sozda Komunala 
Maribor
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NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 5
Rešitev nagradne križanke pošljite do 20. februarja na naslov: 

DELAVSKA ENOTNOST, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, 
s pripisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 5 Na
grade so 120,00, 10,00 in 80,00 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 3

KRAMA, IBIS, RENAN, GARE, ISKRA, ALIN, STENA, 
GREGA, TATE, GM, BOKA, IVA, PLANETARIJ, AR, VRE
TENO, IRI, NASTANITEV, VN, ITA, KN, IDIAMIN, JERAS, 
PLINARNA, ARIJA, LOKAR, GH

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 3

1. Štefan Šteblan, Beblerjev trg 1, 61000 Ljubljana,
2. Marija Bešter, Roblekova 11, 64240 Radovljica,
3. Fanika Belak, Šlandrova 8, 63330 Mozirje 
Nagrade bomo poslali po pošti.

__Delavska enotnost__
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik Josip Broz Tito je
Delavsko enotnost 15. novembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval z re
dom zaslug za narod z zlato zvezdo
• Izdaja ČZP Enotnost - delovna organizacija v ustanavljanju, 61000 Ljubljana, 

Dalmatinova 4, poštni predal 479
• V. d. direktorja in glavnega urednika: Franček Kavčič, telefon 313-942, 

311-956
• V. d. odgovornega urednika: Marjan Horvat, telefon 313-942, 311-956
• Člani uredništva: Andrej Agnič (posebne naloge, fotografija), Sašo Bernardi 

(fotografija), Brane Bombač (oblikovalec), Ciril Brajer (reportaže in samou
pravni odnosi), Marija Frančeškin (socialna politika in varstvo okolja), Ivo 
Kuljaj (ekonomska ureditev), Damjan Križnik (urednik - reportaže), Remigij 
Noč (urednik - drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem osebnem delu), 
Boris Rugelj (komentator urednik - družbenoekonomski odnosi, delitev), 
Sonja Seljak (redaktorica-lektorica), Janez Sever (posebne naloge), Andrej 
Ulaga (turizem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (znanost, kultura in 
izobraževanje), Jožica Anžel (tajnica), telefon 311-956, h. c. 310-033

• Naročnina 321-255
• Posamezna številka Delavske enotnosti 5,50 dinarja
• Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo
• Poštnina plačana v gotovini
• Tisk Tiskarna Ljudske pravice, Kopitarjeva 2
• Žiro račun: 50101-603-46834
• Časopisni svet: Albert Vodovnik (predsednik), Meta Bančič, Franc Berginc, 

Andrej Coklin, Silvester Drevenšek, Ivo Grilc, Vlado Haas, Ivo Janžekovič, 
Niko Klavžar, Rajko Lesjak, Mira Maljuna, Slavko Peklar in Nada Serajnik


